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FIDES ET RATIO

Pred nami je nova enciklika papeža 
Janeza Pavla II., k i nosi pomenljiv naslov Vera in razum. 
To je gotovo eden najbolj teoretskih dokumentov seda
njega poglavarja katoliške Cerkve, ki obravnava že od 
zmeraj aktualno temo odnosov med tema dvema sveto
voma, kot sta prav religiozni in racionalni. Papež je v 
vseh svojih dosedanjih enciklikah obravnaval vrsto pro
blemov, ki zanimajo sodobni svet, zlasti socialnega in mo
ralnega značaja. Tu ne bomo podajali vsebine dokumen
ta, saj smo o njem že mnogo pisali. Naj le na kratko po
kažemo nekaj filozofskih silnic in izhodišč, ki so v ozadju 
te zanimive enciklike.

"Čredo, ut intelligam". To je znano filozofsko geslo 
sv. Anzelma iz Aoste, pozneje nadškofa v Canterburyju 
v Angliji, kamor se je nekdanji benediktinski učeni opat 
preselil. Srednjeveški mislec 11. stoletja je s temi bese
dami (Verujem, da bom razumel) iznesel tradicionalno, 
da ne rečemo večno dilemo duhovnega življenja sploh: 
odnos med vero in razumom. Vsa kasnejša sholastična 
filozofija in teologija sta se soočali s tem bivanjskim vpra
šanjem, kot se z njim spoprijemata današnja moderna 
miselnost in znanost. Največji sholastični filozof in teo
log, sv. Tomaž Akvinski, je tudi večkrat lepo zajel bistvo 
tega problema. Kaj je npr. zanj vera? Je "rationabile obse- 
quium" (umna spoštljivost), kot je recimo spoznanje "ade- 
quatio rei et intellectus" (izenačenje med stvarjo in pred
metom). Vse to in še marsikaj drugega predpostavlja ve
liko filozofsko, miselno ostroumnost, pa tudi sploh člo
vekovo notranjo globino. Že sv. Avguštin, oče krščanske 
patristike (dobe cerkvenih očetov), je lepo zapisal: "Noli 
foras ire, in teipsum redi." (Ne hodi izven sebe, vrni se 
vase). Krščanska filozofija nekdaj in danes se drži teh 
navodil, ki so jih  dali že nekdanji misleci, ko so govorili 
o veri in Bogu. Znani Duns Skot, frančiškanski mislec 
13. stoletja, ki je bil pred leti proglašen za blaženega, je 
lepo označil Boga kot v ir umnosti (Deus intelligenti e- 
mittens). In kako naj bo potem sploh lahko razkorak 
med vero in razumom?

Seveda ni namen teh vrstic podajati kake lekcije sho
lastične filozofije, čeprav je morda potreben tudi ta okvir. 
Sedanja papeževa enciklika kliče v spomin vse te miselne 
prvine, ki smo jih prej navedli. Gotovo je v vsej svoji raz
členjeni vsebini zelo bogata in pestra. Pa - da še nekoliko 
nadaljujemo filozofske osnove - tudi moderna filozofija 
ne gre daleč od srednjeveške (če izvzamemo izrazito 
materialistične teorije) in temeljev metafizike. Že De
scartes se je v 17. stoletju nekako vrn il k sholastičnim 
dokazom o Bogu, dodal pa je še svoj znani geometrijski 
dokaz. Še kasneje je ob prehodu iz racionalizma v ro
mantiko Imanuel Kant tudi omenjal te dokaze (zlasti An- 
zelmovega, ontološkega), sam pa je sicer prišel do nujno
sti božjega bivanja le po moralnem redu.

Preveč bi bilo se še zaustavljati ob sicer zanimivih in 
subtilnih tezah filozofov vseh časov z razmišljanjem o Bogu 
in seveda o veri. Kako vsebinsko bogata je samo original
na francoska krščanska filozofija od Pascalove verske sta
ve do sodobnega Maritaina z integralnim humanizmom in 
aktualizacijo Tomaževe filozofije. [ S T R A N  2]

ANDREJ BRATUŽ

I T A L I J A N S K A  N O T R A N J A  P O L I T I K A

PRED KOMPROMISI?
Ko je sprejel m an 

dat za sestavo nove vla
de, se je  Massimo D 'A -  
lem a zavedal, da s tako  
k o a lic ijo  ne bo im el 
lahkega dela, saj se bo 
m o ra l p re b ija ti m ed  
pogojevanji desnega in 
levega partnerja.

Zato je takoj ponudil roko 
opoziciji, ne da bi s kom pro
misi z njo morda upravljal dr
žavo, pač pa da bi speljal vsaj 
nekatere izmed ustavnih re
form , za katere je  dosegel so
glasje v sicer propadli dvodo
mni komisiji. V prvi vrsti gre 
za spremembo volilnega sis
tema v smislu vse bolj m iti
čnega večinskega sistema, ki 
naj bi volivce sprijaznil s t.i. 
b ipo la rizm om  ameriškega 
kova. Ta bi počistil z malimi 
strankami, ki so doslej vedno

pogojevale, izsiljevale in pre
vračale vlade.

j  Edino z novim voliln im  si
stemom se bo mogoče izog
niti referendumu samohod- 

I cev Di Pietra, Segnija in Oc- 
chetta za odpravo še preosta
lega dela proporčnega siste
ma v sedanjem "nepopo l
nem" večinskem  sistem u. 
Najprej Fini in nato Berlusco
ni sta na dialog pristala, saj 
dobro vesta, da z demagogijo 
besed in množičnih manife- 

I stacij ne bosta prišla daleč.

Če hoče Berlusconi ostati na 
politični pozornici, preden ga 
požre Fini, mora igrati vodil
no vlogo v Polu svoboščin in 
se postaviti kot edini enako
vredni D Alemov sogovornik. 
Zato se mu ne splača čakati,

I da DAlemo pokopljejo njego
vi novi zavezniki. Z večin
skim sistemom bi se tudi u- 

I činkovito maščeval "izdajal
cu" Cossigi. M ož v modrem 
se tudi boji, da bi Prodi s sta
rim i in novim i simpatizerji 
postavil spet na noge Oljko,

ki bi pravzaprav pod zastavo 
že dokazane zm ernosti in 
sredinskosti lahko edina zma
gala na volitvah v imenu le
vosredinske koalicije. D ‘Ale- 
ma sam verjetno ne bo nikoli 
sposoben dobiti več kot 50 
odstotno soglasje volivcev, 
kakor naj bi določal čisti ve- 

\ činski sistem.

Sicer si bodo gotovo izm i
slili rešitev, ki bo zadovoljila 
vse. Čisti večinski sistem pre- 

| dvideva popoln bipolarizem, 
ki ni v naravi politično raz
vejanih in pluralistično na- 

; strojenih italijanskih volivcev. 
To bi zelo verjetno vodilo v 
odm ik volivcev od politike, ki 
je že zdaj zaznaven, spet po 
ameriškem vzorcu.!

Italijanski politični sistem 
je torej v polnem premikanju 
in slika dolgo časa ne bo jas
na, to pa kar nujno narekuje 
slovenskim manjšinskim pred
stavnikom, da pritisnejo na 
prave vzvode v Rimu in dajo 

j  novega zagona postopku za 
zaščitni zakon.

V V A T I K A N U  P O S V E T  O  I N K V I Z I C I J I

REŠUJMO SPORE V ODPRTEM  
IN POŠTENEM D IA LO G U !

JURIJ PALJK

Minuli teden se je v Vatika
nu pričel mednarodni znan- 
stveno-študijski sim pozij s 
preprostim naslovom Inkvizi
cija. Študijsko srečanje zgo
dovinarjev, teologov, juristov, 
sociologov in drugih izveden
cev si je želel na to temo Ja
nez Pavel II., ki si že vrsto let 
prizadeva, da bi Cerkev z is
krenostjo pogledala na svojo 
preteklost in se za morebitne 
napake ali nečastna dejanja 
tudi moralno opravičila ter bi 
se tako lepše in bolje pripra
vila na jubilejno leto 2000, ki 
je  za sv. očeta izredno po
membno, saj si želi, da bi kri
stjani v tretjem tisočletju odi
grali pomembno vlogo in bili 
pobudniki noveevangelizacije.

Študijsko srečanje, na ka
terem naj bi predvsem teolo
gi in zgodovinarji dodobra 
pretresli čas inkvizicije , se 
pravi čas cerkvenih, za naš 
čas spornih sodišč, je v Vati- 
kanu pripravila Teološko-zgo- 
dovinarska kom isija osred
njega odbora za pripravo na 

j  jubilejno leto 2000. Pobuda 
je seveda papeževa, ki je 

; znan po tem, da gre rad proti 
' vetru, proti stališčem, ki so v 
naši družbi sprejeta kot nekaj 
samo po sebi umevnega in 

I zato tudi veljavna. Te besede 
zato, da na glas povemo, kako 

! se vsi tudi v sami Cerkvi ne 
■ strinjajo s svetim očetom, ki 
je že in bo še prosil odpušča
nje vse človeštvo za napake, 

i  ki jih je napravila v svoji zgo- 
i dovini Cerkev. Janez Pavel II.

želi namreč pripeljati Cerkev 
v tre tje  tisočletje  očiščeno 
vseh madežev, tako da bo lah
ko začela tre tje  tisoč le tje  
spravljena sama s seboj in s 

I svetom, sodobno družbo, ki 
včasih nanjo gleda kot na 
nazadnjaško. Prav odtod pa- 

1 peževi napori, da bi jasno in 
na glas povedal svetu, da si 
Cerkev danes prizadeva gle
dati objektivno in brez zadrž
kov na svojo preteklost, ki jo  
označuje jo  tud i nečastna, 
lahko bi rekli izrazito človeš
ka, grešna dejanja.

Sveti oče se je že opravičil 
za veliko storjenih krivic. Naj 
navedemo samo prošnjo za 
odpuščanje, ki jo  je naslovil 

! Judom, ko je podobna komi- 
i  sija preučila cerkvena stališča 
do Judov in priznala, da se je
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Cerkev do njih večkrat mače
hovsko vedla. Papež je takrat 
Jude imenoval "starejše bra
te" in javno pokazal, da se za
veda, kaj pomeni sprava: če 
se hočeš spraviti s kom, mo
raš najprej sam priznati svoje 
napake, morda slaba dejanja, 
in šele nato prositi odpušča
nja. Po našem mnenju gre za 
dejanja, ki tudi v Cerkvi sami 
nimajo lahke poti, saj sveti o- 
če s takim početjem orje ledi
no tudi v izrazito konservati
vnem okolju, ki na tako poče
tje ne gleda z vedrim pogle- 
dom. Dejansko pa papež s 

j tem samo še bolj dopoveduje 
današnjemu, predvsem za
hodnemu človeku, ki je ostal 
brez krščanskih korenin in za
to vse prevečkrat pust in pra
zen, predvsem pa brez Resni
ce, da je evangeljska Resnica 
edina, ki lahko da zadnji od
govor na temeljna človekova 
vprašanja tudi danes. Pot do 
resnice pa vodi prek odpu
ščanja in sprave med ljudmi.

' • S T R A N  4
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B O D O  S O D I L I  P I N O C H E T U ?

KDAJ PRAVICA?
VIDA VALENČIČ

Zadnje tedne buri duhove 
takorekoč celega sveta zelo 
enostavna zadeva, ki bi v vsa
ki ' norm aln i11 družbi predvi
devala eno samo rešitev: ob
sodbo. Protagonist zapleta 
zadn jih  tednov je  ostareli 
nekdanji čilski diktator Pino
chet, nemoralna figura, ki se 
je  dokopala do oblasti z go
lim  nasiljem. Videz tega belo
glavega starca bi nikakor ne 
dal slutiti, kakšna je njegova 
zgodba ali, bolje, kakšna je 
zgodba tisočih nesrečnežev, 
ki mu na kakršenkoli način 
niso bili pogodu. Videz pa tu 
di tokrat vara.

Pinochet je v 70. letih med 
drugim stal na čelu nore me
dnarodne organizacije Ope- 
racion Condor, ki je sistema
tično udejanjala teror v celo
tni latinski Am eriki. Večji del 
južne Amerike je bi I vklenjen 
v primež diktature; posamez
ne policije in tajne službe Či
la, Argentine, Paraguaya, Bo
livije, Uruguaya in Brazilije 
pa so med sabo tesno sode
lovale v imenu skupnega ci
lja: zasledovati po litične na
sprotnike tudi do najbolj od
daljenega koščka Zemlje, jih  
um oriti ali pa rabiti ko t ceno 
za izmenjave med državami. 
D a je  bil Pinochet neposred
no vpleten v vse to, je  obče 
znano. Še danes je v Evropi

S 1 . STRANI

FIDES ET RATIO

Pri vsem tem francoski m i
slec zapiše, da razum spoz
na Boga po enigmatični, a ne
izbežni poti...

Prav zato je  sedaj zadnja 
enciklika papeža Janeza Pav
la II. velik doprinos tudi in 
predvsem za miselni svet so
dobnega človeka. Pri tem je 
tudi izredno pomembna po
vezava med nekdanjo in se
danjo filozofijo  in teologijo. 
Nova et vetera - novo in staro 
se v tem doku mentu lepo spa
jata v blesteč mozaik krščan
ske misli vseh časov.

na stotine čilskih državljanov, 
ki so med Pinochetovo d ik
taturo izbrali beg: žive priče 
neizprosnosti režima.

K ljučno vprašanje, ki je  
zdaj pod rešetom številnih 
evropskih zakonodaj, je m o
žnost, da bi Pinochetu sodili 
prav v Evropi, torej izven dr
žavnega območja. Dejansko 
bi to  bila naloga t.i. Medna- 
rodnega kazenskega sodi- 

| šča, tore j organa, ki še ne 
obstaja. Da bi na kak način 
zapolnili to  vrzel, pa se prav
niki sklicujejo na Pinocheto
va grozodejstva, ki so imela 
za žrtev tudi evropske držav
ljane. Velika Britanija je do da
nes pokazala anemičen po
gum, predvsem ker jo  m oč
no pogojuje jo gospodarski 

'i (prodaja orožja) in politični 
interesi, ki jo  vežejo na Čile. 
Resda ostaja Pinochet še ve
dno zaprt v rezidenčni psihia
trični kliniki, dejstvo pa je, da 

| se je  prva stopnja britanske
ga kazenskega sistema skli
cevala na parlamentarno imu
niteto generala. Da so to le 
pravne igrice, je jasno, saj je 
v tem mednarodni zakonik 

} jasen: parlamentarna im uni- 
| teta pripada le sedanjim par
lamentarcem ali pa bivšim 
parlamentarcem, ki so v tu jo 
državo prišli s konkretn im  
pooblastilom  tako domače

kot gostujoče države: ne ena 
ne druga možnost ne veljata 
za Pinocheta. Železna roka 
Thatcherjeve se seveda v le
tih ni nikakor razrahljala, kar 
je  posredno vplivalo tudi na 
prvostopenjsko odločitev bri
tanskih sodnikov. Do četrt
ka, 5. novembra, naj bi se iz
rekla še House o f Lords, vpra
šanje pa je, če se bo ta napol 
aristokratski organ upal opre
deliti za stališča, ki jih  nare
kuje New Labour, Blairova 
politična linija na oblasti.

O dločilno kocko ima v ro
ki pogumni, predvsem pa vz
trajni španski sodnik Balta- 
sar Garzon, ki je  niti široke 
mreže, v katero naj bi prej 
ali slej padel čilski diktator, 
začel presti že pred nekaj leti. 
Madrid, v osebi premiera Az- 
narja, se je  proti pričakova
nju postavil na njegovo stran 
in odobril možnost sojenja na 
španskih tleh; vprašanje pa 
je, ali bo do tega sploh p ri
šlo, kajti španska zakonoda
ja nima m ožnosti, da bi lah
ko pris ilila  Veliko Britanijo, 
da ji preda Pinocheta. Špan
ski politični analitiki so pote
zo španske vlade, ki se je  o- 
predelila za sojenje Pinoche
tu, označili kot posredno so
jen je  Francu in njegovemu 
režimu, za Aznarja samega 
pa je  pomenila obenem tudi 
potrebno dejanje v bran last
nega dom nevnega "centriz- 
ma". Za Pinocheta pa velja 
naslednje: m ožnost, da bi 
res sedel za zapahi, je dejan
sko neobstoječa zaradi viso
ke starosti, pom em bnost ne 
le morebitne končne obsod
be vpletenosti v genocidu, 
terorizm u in m učenju, pač 
pa že afere same, je  neiz
merna. Pot do pravičnega 
mednarodnega kazenskega 
zakonika je  seveda zelo v iju 
gasta, države pa se že oz i
rajo proti njej. Vse to  pa bi 
pripomoglo tudi novemu Či
lu, državi, ki si je  iz še ob 
stoječega strahu kratkoma- 
lo obvezala oči z lažno tanči
co pozabe na preteklost.

O  preteklosti se v Čilu ne 
govori, med najhujše Pino
chetove zločine pa gre uvr
stiti tudi nenehno mučenje, 
katerega zadaja sorodnikom 
tisočerih desaparecidosov, s 
tem da ne razkrije, kje se na
hajajo skupinska grobišča.
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POČASTITEV  
PADLIH IN 
POBIT IH  
PRIMORSKIH  
PADALCEV

V sredo, 11. novembra, 
na dan, ko se v Veliki Brita
niji na obletnico konca prve 
svetovne vojne spom injajo 
Dadlih vojakov, bo v Škrbini 
na Krasu kratka, a pom enlji
va slovesnost.

Nekdanji pripadnik med
vojne britanske organizacije 
za boj v sovražnikovem zale
dju in za pomoč odporniškim 
skupinam SOE kap. John Ear
le, ki kot publicist in upokoje
ni časnikar živi v Trstu, bo v 
imenu veteranske organiza
cije Special Forces Č lub iz 
Londona položil venec pred 
ploščo, ki spominja na osem
najst prim orskih fantov z o- 
beh strani današnje državne 
meje, ki so jih  med vojno 
zbrali v Egiptu prof. Ivan Ru
do lf in sodelavci, Britanci pa 
so jih  kot prostovoljce izurili 
za padalce, radiotelegrafiste, 
minerje, obveščevalce in gve
rilce ter jih  nato spravili na za
sedeno ozemlje, kjer so se 
pridružili partizanom. Neka
teri so padli, večinoma pa so 
izginili brez sledu po koncu 
vojne kot žrtve takratne jugo
slovanske politične policije.

Primorskih rodoljubov, za 
čast katerih si že dolgo priza
devajo zlasti preživeli soborci 
in pa svojci, se bo tako prvič 
spomnila tudi angleška stran. 
Slovesnost bo pred domačo 
hišo ene izmed povojnih žrtev, 
Miloša Adamiča, v Škrbini št. 
75 z začetkom ob 11. uri.

KRATKE

B R IT A N S K I P R IN C  
K A R E L  V  S L O V E N IJ I

Ta teden je bil na obisku v 
republiki Sloveniji britanski 
prestolonaslednik princ Ka
rel. VValeškega kneza (naslov 
britanskih  presto lonasled
nikov) je  na Brniku sprejel 
predsednik države Milan Ku
čan, katerega gostje bil. Med 
svojim obiskom si je  pred
stavnik angleške kraljevske 
hiše ogledal Bled z jezerom 
(šel je  tudi na otok), nato pa 
še Triglavski narodni park. 
Princ je  še obiskal nekatere 
vzorne km etije na G oren j
skem. Zvečer je bil predsed
nikov gost na gradu Brdo pri 
Kranju. Karel VVindsorski je 
potem drugi dan obiskal Lju
bljano, kjer seje srečal z raz
nim i vladnim i člani in pred
stavniki javnega življenja v 
Sloveniji.

Britanski princ, ki bo ne
koč postal kralj svoje države, 
je  izrekel nekaj zelo laskavih 
besed o lepotah in vlogi Slo
venije. Gotovo je tudi ta o- 
bisk koristil slovenski državi 
za njeno približevanje Evrop
ski uniji.

■  P R E D S E D N IK  S L O 
V E N S K E  V L A D E  V  Z D A

S številno delegacijo, v 
kateri so predvsem gospo
darstveniki in predstavniki 
večjih slovenskih izvozno u- 
smerjenih podjetij, je  pred
sednik slovenske vlade Ja
nez Drnovšek prispel vZDA 
na uradni obisk v torek, 3. 
t.m . Slovenski prem ier se je 
v VVashingtonu srečal z viso
kim i predstavniki ameriške 
vlade, s katerim i je govoril 
predvsem o vključevanju Slo
venije v Evropsko zvezo, v 
Pentagonu pa seje pogovar
jal o vključevanju slovenske

države v A tlantsko vojaško 
zvezo. Z Janezom D rnov
škom sta na uradni obisk v 
ZDA odšla tudi finančni m ini
ster M itja  Gaspari in guver
ner Slovenske narodne ban
ke T ihom ir Arhar, kar samo 
priča o tem, da gre za sreča
nje na najvišji ravni. Sloven
ska delegacija se je  sestala 
tudi z najvišjimi predstavniki 
M ednarodnega denarnega 
sklada, slovenski prem ier pa 
je tudi spregovoril pred Sve
tom  za mednarodne odnose. 
Danes, v četrtek, 5. t.m ., pa 
se bo slovenska vladna dele
gacija srečala še z ameriško 
državno sekretarko Madelei- 
ne A lbright in predsednikom 
Billom C lintonom .

■ H U D O  N E U R JE  V  
S R E D N J I A M E R IK I

V Srednji Ameriki divja iz
redno hud vihar, ki je  že pre
segel vse možne posledice. 
Prizadel in opustošil je zlasti 
Honduras in Nikaraguo, kjer 
je po uradnih ocenah bilo že 
nad deset tisoč žrtev. S pla
zovi je  namreč izbrisal cele 
vasi. Pričakujejo ga tudi v  b li
žnji M ehiki, kjer so oblasti 
že izselile z ogroženih podro
čij veliko število ljudi.

To zem ljepisno področje 
ob Mehiškem zalivu in Ka
ribskem  m orju  je  m očno 
podvrženo tem naravnim ka
tastrofam. Sicer imajo podo
bno usodo tudi nekatere ju 
žne zvezne države vZDA, kot 
npr. Florida. Pri vsem tem  le 
malo zaleže človeški poseg 
z m oderno tehnolog ijo , ki 
lahko le poskrbi za predčasni 
um ik prebivalstva ali za za
varovanje najnujnejših objek
tov. Prizadete države so se 
medtem že obrn ile  na m ed
narodno skupnost s prošnjo 
za pomoč.

P O V E J M O  N A G L A S
J A N E Z  P O V S E ]

N O V I ČAS NAS VSE POZIVA  
K SMISLU, RAZUMEVANJU  

IN LJUBEZNI

Novi čas nas vse poziva k smislu. Kajti ne
smiselno je, da bi en del človeštva grozil dru
gemu delu in obratno. Nesmiselno je, da so 
razlike med razvitim in revnim svetom vse večje 
in večje. Beremo, da v revnih deželah umre za 
tuberkulozo letno 3 milijone ljudi, da je v Južno
afriški republiki vsak drugi temni novorojenček 
okužen z Aidsom. Nesmiselno je, da je razviti 
svet vklenjen v potrošniško miselnost in vse 
bolj ubijajoči ritem časa. V bistvu je  življenje 
razvitega dela človeštva vsaj v tem trenutku u- 
temeljeno na dobičku. Početje, ki ne prinaša 
dobička, se ne izplača ali pa je  delo sanjačev. 
V imenu dobička je  nastajajoča nova Evropa 
uvozila "zdravilo" Viagra, v Italiji smo b ili lahko 
priče pravcati prom ociji tega izdelka, ki je  v 
Združenih državah Amerike že zahteval okrog 
70 žrtev. Toda izdelek bo prinašal dobiček in 
bo šel dobro v promet. Poslušamo, da so šte
vilna poživila, ki sodijo v kar splošno sprejete 
značilnosti diskotek, torej m ladih ljudi, izjem
no škodljiva, ker prizadevajo možganske celi
ce. Toda, da b i človek razvitega sveta zdržal 
vse hitrejši ritem, potrebuje dodatnih energij, 
potrebuje zanesljivo sprostitev in že so tu indu
strije, ki bodo izpolnile vsakršno željo, da se 
bo utečeni krog vrtel naprej.

Novi čas nas vse poziva k smislu. Nesmi
selno je, da močnejše in večje države krojijo 
usodo manjšim, da se lahko velikim narodom  
zdi, da so pomembnejši od  majhnih. Nesmi
selno je, da imajo še marsikje tako imenovani 
večinski narodi težave z manjšinami, ki so jih

v preteklosti celo načrtno odrivali, ponekod pa 
ob njih še vedno občutijo nelagodje. Nesmi
selno je, da kot na prim er v Sloveniji rojak še 
vedno ne more v celoti priznati drugačnega 
rojaka, njegove drugačne zgodovine ali celo 
tragedije. Nesmiselno je torej, da se nekateri 
narodi še vedno niso povsem spravili m ed se
boj, p ri čemer se jim  zdi notranja delitev na
ravna in kot takšna dobra. In ne nazadnje je 
nesmiselno, da v manjšini ne najdemo dosti 
več spodbud za močnejši občutek lastne celo
vitosti in za vzajemnost vseh različnih življenj
skih izkušenj, ki šele vse skupaj vzpostavljajo 

l celovitega manjšinskega pripadnika.

Novi čas nas vse poziva k smislu, to pa po
meni k ljubezni, k večjemu razumevanju. Zakaj 
vsi navedeni in drugi problem i so rešljivi le z 
večjim razumevanjem drugega, se pravi z lju 
beznijo. Naj pogledamo na svet, celine, posa
mezne narode in države, med n jim i tudi na 
Slovenijo ter slednjič nase v manjšini, le večje 
razumevanje, le večja ljubezen je kažipot v sobi
vanje. In novi čas ponuja prav smisel, razume
vanje in ljubezen. Novi čas podarja in prinaša 
možnost pomiritve. Pomiritev je  edina rešitev, 
druge ni. Koliko pomiritev je novi čas že uresničil 
v svetu in koliko jih  še lahko, koliko nesmislov 
je  že odpravil! Toda koliko nesmislov je  še osta
lo, nesmislov, ki čakajo na naša dejanja ljubez
ni in razumevanja, seveda če v smisel, ljube
zen in razumevanje zares verjamemo. Ne na
zadnje je  vse odvisno od naše odločitve.
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AKTUALNO

KRSTNA I ZVEDBA OPUSA 
S AMOS P E V O V

I N T E R V J U  /  P R I M O Ž  R A M O V Š

VERZI LJUBKE 
ŠORLI V NOTAH 
ŠTEFANA 
MAURIJA

Zveza kulturnih društev Tolmin je 
letošnjo 13. abonmajsko koncertno se
zono odprla z večerom, posvečenim 
dvema domačima umetnikoma: pesni
ci Ljubki Šorli in skladatelju Štefanu 
Mauriju. Koncert, ki je dovolj svečano 
zazvenel 28. oktobra v tolminskem 
Kinogledališču, so oblikovali eminent
ni glasbeni gostje, priznani slovenski 
glasbeni poustvarjalci, ki so v žlaht
nem tonu zapeli krst novi zbirki.

Štefan Mauri, skladatelj, zborovo
dja, publicist iz Avč nad Kanalom, le
tošnji dobitnik Bevkove nagrade, naj
višjega priznanja za umetniške do
sežke v novogoriški občini, dolgolet
ni uspešni vodja Komornega zbora 
Nova Gorica in nedvomni strokovnjak 
zborovske glasbe, v zadnjih letih pre
seneča s svojim izjemnim ustvarjal
nim kredom. Glasbenik je napisal šte- 
yilne skladbe, doživel tudi njihove 
jzvedbe, jih posnel na nosilce zvoka 
in v letih med 1995 in 1998 izdal kar 
pet zbirk. Med njimi tudi zbirko sa
mospevov na verze Ljubke Šorli z na
slovom Kadar ciprese šumijo. Zbirko 
je septembra 1996 izdal Slovenski 
center za glasbeno vzgojo Emil Ko
mel v Gorici, tolminska Zveza kultur
nih društev pa se je odločila, da bo 
svoja rojaka počastila s koncertom 
praizvedb celotnega opusa. V ciklu
su dvanajstih pesmi je skladatelj tan
kočutno zajel široko paleto občutij iz
razito ženske, mehke in muzikalne po
ezije Ljubke Šorli, v njih razkril glas
beni izraz, ki je razgiban, včasih ne
miren, prehajajoč iz enega razpolo
ženja v drugo. Tako v kompozicijskem 
snovanju kot tudi v samem izrazu so 
zelo zahtevni samospevi, ki od inter
pretov zahtevajo precejšnje glasov
ne zmožnosti, so na tolminskem krstu 
zaživeli v korektnih, vrhunskih izved
bah sopranistke Olge Gracelj, altist- 
ke Mirjam Kalin, baritonista Zdravka 
Pergerja, ob spremljavi izjemne pia
nistke Nataše Valant in kontrabasista 
Davida Šuligoja. V danes že prepoz
navnem nekoliko trpkem in zvočno 
trdem kompozicijskem tkanju Štefa
na Maurija, v katerem imata recitati- 
vna viža in spremljava povsem samo
stojni poslanstvi, so z melodično top
lejšimi razpoloženji izstopali samo
spevi Po njivah rumenih, Češnjev 
cvet, Otožnost, Večerna pesem in Na 
Mengorah zvoni, skladbe, ki bi si za
gotovo zaslužile, da postanejo obvez
ne točke v programih izvedb sloven
skega samospeva. Mauri s svojim do
volj specifičnim tankočutnim in dosle
dnim negovanjem te glasbene minia
ture namreč brez dvoma utira zelo 
pomembno pot nadaljnjemu razvoju 
slovenskega samospeva.

TATJANA GREGORIČ

V SLOVENSKI GLASBI SE NAM  
OBETA ZLATA DOBA

Ko govorim o o slovenski glasbi, je  P rim ož Ramovš gotovo  

en o  od  t is t ih  im e n , m im o  k a te re g a  n e  m o re  n ih č e .  
S k la d a te lja  sm o o b iska li na n je g o v e m  d o m u  v sam em  

središču L jub ljane , nedaleč  od D ra m e , pa tu d i od O p e re , 
k je r bodo  v k ra tkem  izv a ja li eno od n jegovih  de l. Ramovš  
sodi h g e n e ra c iji u m e tn ik o v , ki so zra s li pod  v p liv o m  
neoklasic ističn ih  te že n j. N ap isa l je  več s im fo n ij, m nogo  

orkestra ln ih  skladb, ko n certo v  in suit za  k lav ir, v io lin o , 
tro b e n to  in  ra z n e  in s tru m e n ta ln e  zased b e  te r  m n o go  
ko m o rn e  glasbe. N jeg o va  roka  pa tud i danes ne počiva , saj 
k tem u  obsežnem u opusu d odaja  nova in nova de la . S icer 
pa je  n a jb o lje , da  pove o sebi in svojem  d e lu  kaj več sam  

skladatelj.

Gospod P rim o ž  Ramovš, 
ro d ili ste se leta 1921 in 
ste to re j p re ž iv e li čase 

velikih sprememb. B i 
n a jp re j povedali, kje ste 
zače li s študijem  glasbe? 
Svoje študije sem začel zelo mlad 

v Ljubljani, in sicer, ko sem šel v red
no osnovno šolo pri šestih letih in 
pol. Takrat so že doma videli, da i- 
mam velik glasbeni talent - to  se pač 
pokaže tudi pri predšolskem otro
ku -, in potem sem začel študije pri 
sestri našega pesnika, Karmeli Ko
sovelovi, ki je  bila tu profesorica na 
konservatoriju in na glasbeni šoli in 
obenem  dobra prija te ljica  m oje 
mame. Peljala m e je  k sebi. Še do
bro se spomnim, kako je profesori
ca Karmela gledala m ojo drobno 
ročico in rekla: "O ja, bo šlo, kar po
skusimo". In začetek je bil tukaj. Jaz 
sem bil že pri prvih lekcijah izredno 
navdušen, krasno sem delal in zani
mivo je, takoj sem začel tudi že kom
ponirati.

No, to so tore j vaši 
začetk i. K ako  p a  je  bilo 

potem ? Predvsem  k a te r i  
učite lji so v kasnejši 
f a z i  usm erja li vaše 
um etniško snovanje? 

Kasneje sem v Ljubljani študiral 
klavir pri prof. Ravniku, kajti prof. 
Kosovelova je šla na Dunaj. Nato 
sem ' presedlal" na kompozicijo pri 
prof. Slavku Ostercu. To je bil seve
da zame pravi "eldorado", to  je bila 
zame izredna šola. Prof. Osterc - ne 
vem, kakšne superlative bi mu dal 
kot profesorju - nas je res naučil vse, 
kar je treba. In, kar je bilo še bolj va
žno, on nam je vdihnil tistega pra
vega duha glasbenega avantgardiz- 
ma, ki me potem nikdar ni zapustil. 
Ko sem imel dvajset let, sem tako 
že končal glasbeno akademijo. Bilo 
je leta 1941. Zaradi vojnih časov je 
bila tedaj edina možnost, da nada
ljujem študij v Italiji.

K je ste b ili v Ita liji, p r i  
kom ste se izpopolnjevali?

Najprej sem šel na Corso di per- 
fezionamento pergli stranieri allAc- 
cademia Musicale Chigiana v Sieni, 
kjer so bili poletni tečaji. Takrat je 
predaval prof. Frazzi, doma iz Fi
renc. Z njim  se nisva ujela, ker sem 
bil preveč "avantgardističen" za nje
gove, če lahko tako rečemo, solid
ne glasbene pojme. Vem, da so ta
krat rekli za m ojo glasbo: "Ma que- 
sto e uno stile patologico" ("ta stil je 
patološki" - prev. p.). Jaz sem to pač 
vzel na znanje in se veselil jeseni, 
ko sem šel, kot sva se zmenila, na 
privatni študij k Alfredu Caselli v

Rim. Pri njem sem ostal dve leti, se 
seznanil s krasnim glasbenim živ
ljenjem, ki je bilo v Rimu, ter z raz- 

' nimi kolegi, od katerih je bil eden 
i najprisrčnejših Goffredo Petrassi, s 
katerim imava še danes stalne stike, 
čeprav gre že proti stoletnici svojega 
rojstva. Jaz ga imam za enega naj
večjih genijev sodobne italijanske 
glasbe, ker se mi zdi, da je s svojimi 
deli dal ugled italijanski glasbi po 
vsem svetu, tako da je  danes cenje
na ne le za avtorje "novecenta", pač 
pa tudi v avantgardnem smislu.

Vrnim o se k slovenski 
glasbi. K a te r i vplivi so jo  

pogojevali, recimo, od  
zače tka  stoletja  dalje?  
Slovenska glasba je bila zelo rev

na na začetku tega stoletja. Razme
re so bile neugodne, možnosti maj
hne, v glavnem se je gojila vokalna 
glasba, kajti zborovsko petje je bilo 
res na visoki ravni. Orkestralna gla
sba pa je bila zelo slaba, malo je je 
bilo. Eden prvih je  bil Anton Lajovic, 
ki je približno v času prve svetovne 
vojne nekoliko dvignil kvalitetno ra
ven. Potem so pač prišli novi možje 
- Škerjanc, Kogoj, Osterc -, ki so or- 

! kestralno glasbo razvijali naprej, ko
likor je bilo pač v tistih skromnih raz
merah to možno.

Potem  p a  so p r iš li  
novi časi. Kakšne vplive, 

kakšne posledice je  
slovenska glasba  

doživela  v povojnem  času?
V prvih letih po vojni je bil dan 

' velik poudarek social-realističnemu
stilu, vendar tega niso nikdar preti
rano zahtevali od glasbenikov. Vpliv 
je bil morebiti bolj opazen pri dru
gih umetnostih, manj pa v glasbi, zla
sti pri komponiranju samem, če
prav je bil seveda dan velik pouda
rek na raznih takih proslavah in njim 
prim ernih skladbah. Zlasti v kas
nejših letih preteklega režima pa se 
je to popolnoma zabrisalo. Poglejte, 
jaz sem na prim er že s svojimi ko
legi prodrl v 60. letih. Režim je ob
stal še dolgo potem, vendar pa so 
nam bile dane vse možnosti in pri
ložnosti, da smo širili svoje avant
gardne ideje in z njim i plemenitili 

| sodobno slovensko glasbeno us
tvarjalnost.

i

K a j p a  vpliv narodnih  
motivov v slovenski 

g lasb i nekoč in danes?
V starejših časih so bili zelo akti

vni. Tudi v 40. in 50. letih so se raz
ni fo lklorni elementi uvajali v glas
bo. Eden takih lepih primerov je U- 
roš Krek ali pa še nekoliko kasneje 
Matija Bravničar, ki sta to vzela le

za izhodiščno točko in ustvarila de
la na zelo visoki kvalitetni ravni.

Kakšne slike p a  ste 
im eli s Trstom  oziro m a  
sploh z  zam ejstvom  in 
g lasb en im i u s tv a rja lc i 

tu p r i  nas?
Največ stikov sem imel s Trstom 

prek prof. Pavleta Merkuja, z Ra
diom Trst A, kjer je bil velik pouda
rek na naših delih. Naši umetniki so 
pogosto hodili v Trst. To je bilo lepo 
sodelovanje, ki pa je počasi neko
liko zbledelo, zlasti še po odhodu 
Merkuja. Potem so se tudi razmere 
pri nas spremenile, tako da ni bilo 
več nujno hoditi v  inozemstvo, ker 
smo prek Društva skladateljev nave
zali stike dejansko z vso evropsko 
sodobno glasbo. Bili sozamenjalni 
koncerti, ki še danes plemenitijo na- 

I še delo sploh, tudi v zadnjih letih. 
Recimo, pred nekaj meseci je bil tu 
ansambel Chromas iz Trsta in je spet 
navezal z nami nove prijateljske 
stike, ki že rojevajo prve uspehe.

K ak o  p a  delujejo na g las
benem področji! povezave  
med zam ejstvom  in matico?

Ne moremo se pritoževati, toda 
jaz sam bi osebno želel, da bi bile te 
zveze močnejše. M orda ravno za
dnji časi kažejo, da smemo upati, 
da se bo to v prihodnjih letih lepše 
razvilo, ker je ravno ta povezava z 
zamejstvom nekaj važnega, zlasti 
za našo narodno manjšino v Italiji.

V kakšno sm er p a  gre, 
p o  vašem, slovensko 
glasbeno ustvarjanje  

v sedanjih, novih časih?
V novih časih imate to liko razli

čnih stvari, da bi človek nekako 
sploh ne mogel reči: "Tole je edino", 
ker imate kar precej naših novih 
skladateljev, od starejše prek srednje 
do zlasti mlajše generacije, ki jo  jaz 
zelo cenim. To so tisti, ki vsak s svo
jim  delom zavzema popolnoma las
tno mesto s svojo lastno fizionom i- 
jo, tako da ne bi mogel reči - "tole je 
slovenska glasba", če jo slišim. Rekel 
pa bom lahko: "to je glasba Kreka, 
to je glasba Lebiča, to je glasba Pe
triča" in tako dalje. To se pravi: vsak 
komponist je tako močan, da izkris
talizira s svojim delom sebe, svojo

idejo, svojo muzikalno potenco in 
to se mi zdi, da je največ vredno. 
Če vi vse to seštejete, dobite kot re
zultanto: to je slovenska glasba kon
ca 20. stoletja, na katero smo lahko 
ponosni, kateri lahko zaupamo, ker 
vemo, da je tudi najmlajša genera- 

, cija zelo kvalitetna. Jaz imam vanjo 
popolno zaupanje, tako da lahko re
čem, da se "ta stari" lahko umakne
mo in naj mladi delajo naprej. Zdi 
se, da se nam obeta prav zlata doba, 
za katero bomo lahko mi, najstarej
ši, rekli: "Mi smo jo začeli, sedaj pa 
jo nadaljujejo tisti, ki so sposobni".

Torej p rav ite , da  
slovenska g lasba sedaj 

zadobiva evropsko in 
ne le več nacionalno  

dim enzijo. Pa še zadn je  
vprašanje. Vi se lahko  

ponašate z  bogatim  
opusom .B i mogoče k a j 

p ovedali o svojih na jpo 
membnejših delih , se p ra v i  

tistih, na katera  ste še 
danes najbolj ponosni?  

Težko je govoriti o sebi, toda se
daj bom moral, ker ste me izzvali. 
Prvo moje uspešno delo je bilo Sin- 
fonietta iz leta 1951, ki je doživela 
res prodoren uspeh, kjerkoli je bila 
izvajana. Drugo tako delo je Musi- 
que funebre, ki je nekoliko mlajše. 
Potem, v 60. letih, je kot najvažnejša 
Simfonija 68. Če gremo prek nadalj
njih let, naj omenim  Organofonijo 
iz leta 1983 - to je simfonična pes
nitev z orglami in orkestrom -, po
tem pa so še komorna in orkestral
na dela. Prihodnji mesec bo tudi 
krstna izvedba mojega novega dela 
v Cankarjevem domu v Ljubljani - 
Kontra-koncert za orgle, šest sakso
fonov in veliki orkester. To bo pač 
delo, za katerega sem zelo radove
den, kako bo. Staro je dobro leto. 
Druga skladba, ki jo  bodo izvajali v 
prihodnjem letu spomladi, je tudi 
večje delo. Gre za Koncertantni dip
tih za klavir in veliki orkester. To pa 
je posvečeno naši ljubi Sonji Pahor 
Torre, ki živi v Messini, kjer je poro
čena, in ki je že več mojih skladb 
izvrstno zaigrala. Zato sem ji napi
sal in posvetil ta koncert. ‘ Krstila" ga 
bo aprila v Ljubljani.
------------------- HJ
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KRISTJANI IN DRUŽBA

BIBLIČNA RAZMIŠLJANJA

IZLUŠČI JEDRO! 
» • • • • • • • • • • • • • • • •

32. NAVADNA NEDELJAZ V O N E  STRUBELJ

Pristopilo je nekaj saducejev, ki so trdili, da n i vstajenja. 
Vprašali so ga: "Učitelj, Mojzes nam je zapisal: Če komu 
umre brat, k i je b il oženjen, pa n i imel otrok, naj vzame 
to ženo njegov brat in obudi zarod svojemu bratu. Bilo pa 
je sedem bratov. Prvi je vzel ženo in um rl brez otrok. Nato 
jo  je vzel drugi, pozneje tre tji in tako vseh sedem; um rli 
so in niso zapustili otrok. Za vsemi je umrla tudi žena. 
Čigava bo torej žena ob vstajenju, ka jti vseh sedem jo  je 
imelo za ženo?" Jezus jim  je rekel: "O troci tega veka se 
ženijo in možijo, tisti pa, ki so vredni, da dosežejo oni vek 
in vstajenje od mrtvih, se ne bodo ne ženili ne možile. 
Tudi umreti ne morejo več; enaki so namreč angelom in 
so Božji sinovi, saj so sinovi vstajenja. Da pa so m rtv i 
obujeni, je pokazal tudi Mojzes v pripovedi o grmu, ko je 
imenoval Gospoda 'Bog Abrahamov, Bog Izakov in Bog 
Jakobov', Bog pa ni Bog mrtvih, ampak živih, kajti njemu 
vsi živijo." (Luka 20, 27-38)

B O G  PA N I B O G  M R T V IH , A M P A K  Ž IV IH ,  
K A J T I N JE M U  V S I Ž IV IJ O

Mesec november je tradicionalno posvečen umrlim . 
Evangelij 32. navadne nedelje nam kot nalašč ponuja 
Jezusovo vizijo  posmrtnega življenja. Usmeri nas k b i
stvenemu, ki nam tako rado uhaja sredi vrveža našega 
klepetavega, površnega in večkrat tudi zlaganega načina 
življenja.

Grobove rajnih smo v prvih novembrskih dneh zasuli 
z rožami, jih na vsemogoče načine krasili in razsvetljeva
li, jih obtežili z novim marmorjem ali bronom. Na njih 
smo pustili tudi sledove naših misli, bolečin, odprtih  
ran, podoživljanj, pa morda kakšno bežno predstavo, 
kako je zdaj z n jim i, tudi kakšno trohico upanja, nekaj 
semen vere in kakšno misel našega srca. Verjetno se 
nismo znali upreti komercialnim pritiskom nakupovanja 
vsesplošno sprejetih znamenj kulta um rlih , morda n i
smo naredili n iti razločka med vero in praznoverjem, 
na katerem lahko slonijo naše geste in misli ob spominu 
na umrle svojce. Zaplavali smo pač v reki, ki jo ustvarja 
tradicija, osebni čut hvaležnosti do svojcev, pa masa lju 
di, ki za en dan ali dva preplavi pokopališča.

Razloček med vero in praznoverjem nam je predla
gan v evangeljskem odlomku današnje nedelje. Sadu- 
ceji, ki so b ili aristokratska in najbolj konzervativna 
judovska stranka, nekakšen visoki kler judovstva, so si 
posmrtno življenje predstavljali ko t polepšano kopijo 
zemeljskega življenja. Že tako in tako so b ili priv ileg i
rani, zato so resne misli o večnem življenju odklanjali 
ali jih  prilagajali sebi v prid. To je od vedno sindrom 
močnih in bogatih. V  svojem foteljskem bivanju so zato 
snovali teoretske debate o življenju po smrti. Dokaz 
zato je slučaj žene, ki je po bibličnem zakonu (zapovedi 
levirata) morala po roč iti sedem bratov. Kako zelo 
zgrešeno usmerjene misli na onostranost! Otroci bi znali 
bolje in bolj ustvarjalno razmišljati.

Jezusova reakcija na tako slepomišenje o večnem 
življenju je ostra in odločna. Imenuje jih  "sinove tega 
veka" in njihove misli prizemeljske misli. Iz začaranega 
kroga njihovega razmišljanja jih povede k bistvu večnega 
življenja: "Bog Abrahamov, Bog Izakov in Bog Jakobov, 
Bog pa ni Bog mrtvih, ampak živih, kajti njemu vsi živijo."
V  premislek jim daje poznani biblični rek, katerega avtor 
je bil Mojzes, na katerega so se oni sami sklicevali. Če 
je b il Bog v času Mojzesa za Izraelce "Bog Abrahamov, 
Bog Izakov in Bog Jakobov", so Abraham, Izak in Jakob 
živeli ne le v spominu ljudi, ampak tudi pri Bogu. Če je 
Mojzes po razodetju imenoval Boga na ta način, ni ime
noval Boga m rtvih, ampak živih. Bog, ki je gopsodar 
življenja in kateremu vsi živijo, se je človeštvu dal spoz 
nati kot Bog življenja. Človek, ki že v tem življenju lahko 
živi v občestvu z N jim , bo po smrti v polnosti zaživel z 
N jim  na ozarah večnosti, neminljive sreče in polnosti 
življenja. To je stoprocentna gotovost, k i nam jo Jezus 
izroča v svojem oznanilu o Bogu življenja. Zato ljudi, ki 
živijo v tej gotovosti, jasno in celo drzno imenuje "sino
ve vstajenja", "božje sinove". Na oni strani obzorja, \ 
večnosti, propadejo vse zemeljske kategorije, vsa člo 
veška in zgodovinska merila. Zato je tudi nesmiselno 
gojiti kakršnekoli predstave o drugem življenju. Potreb 
no je le živeti v veri v resničnost vstajenja. Človek bo 
pripuščen v božjo intim o, potopljen v neskončno luč 
ogrnjen z enizmerno božjo ljubeznijo in z ekstatičnim 
veseljem. Bomo kakor angeli, pravi Jezus, kot božji si
novi in sinovi vstajenja. Kako lepo!

S 1 . S T R A N I  /  V  V A T I K A N U  P O S V E T  O  I N K V I Z I C I J I

REŠUJMO SPORE V ODPRTEM IN  
POŠTENEM D IA L O G U !

JURIJ PALJK

Inkvizicija in vse, kar je z 
njo v zvezi, pa je seveda še 
ca k o sporen pojav v Cerkvi, 
pa čeprav se inkviziciji tudi 
dela krivica, ker se nanjo gle
da z očmi današnjega člove
ka. Če so ta sodišča, ki so 
marsikomu tudi prekinila živ
ljenje v strašnih mukah, zares 
zagrešila veliko napak, potem 
je prav, da zgodovinarji in te
ologi pregledajo razpoložljive 
vire in jasno povedo, kako in 
<aj je s tem. Menimo, da je 
sv. oče s tem, da se je zavzel 
za tak simpozij, samo še en
krat povedal, kako rad ima re
snico in spravo med ljudmi. 
Obenem je tudi pokazal, kako 
se zaveda problemov današ
njega človeka; le-ta namreč 
loče jasno vedeti, kje je res
nica, vsaj zgodovinska. In 
prav okrog inkvizicije je v sve
tu toliko nejasnosti in zlorab- 
janj pojava za to, da se lažje 
meče blato na vso Cerkev, da 
se v bistvu inkvizicija uporab
lja v nečastne namene, več
krat tudi dnevno-politične.

O  delu komisije bomo se
veda še poročali, tokrat pa 
povejmo, da seje sv. oče ude
ležil simpozija v soboto, 31. 
oktobra, in je zbranim stro
kovnjakom tudi spregovoril. 
'Zahvaljujem se vam za pri
pravljenost in za vsak dopri
nos, ki ste ga dali za lepšo in 
boljšo pripravo na jubilejno 
leto 2000 tudi s tem, da ste 
se spopadli s tem  vpraša
njem, ki gotovo ni lahko, je pa 
gotovo zelo zanimivo za naš 
čas," je dejal Janez Pavel II. Po
vedal je še: "Tematika, s kate
ro ste se ukvarjali, zahteva, 
kot lahko zlahka uganemo, 
pozorno razsodnost in veliko

poznavanje zgodovine. Prav 
neobhodno potrebno znanje 
in ugotovitve izvedencev bo
do pomagali teologom , da 
bodo lahko jasneje in točneje 
vrednotili pojav, ki v svoji za
pletenosti naravnost kliče, da 
se podrobneje preuči na ve
der in natančen način." Potem 
se je sveti oče spomnil, da se 
simpozij o inkviziciji ujema z 
objavo enciklike f/c/es et ratio, 
v kateri je opozoril na preti
rani relativizem in skeptici
zem sodobnega človeka na 
poti do resnice. Povedal je, da 
so prav vprašanja o smislu 
bivanja lastna človeku, ki je 
narejen po Božji podobi in ga 
ločijo od drugih živih bitij, za
vest vsakega posameznika in 
vsake družbe o svojem biva
nju in bitju pa obsega tudi la
stno preteklost in zgodovino 
družbe. Zato se je sv. oče za- 

i vzel za pošteno iskanje odgo
vorov tudi na znanstvenem

področju. Ker pa smo danes 
priča izrazitemu proučevanju 
istega pojava na različn ih  
področjih, je lahko poznava
nje neke vede fragmentarno, 
zato je danes nujno, da o ne
kem pojavu govorijo vsi izve
denci, ki se z njim ukvarjajo. 
Zato so člani papeške kom i
sije, ki pripravlja praznik na 
jubilejno leto 2000, hoteli sli
šati mnenje zgodovinarjev o 
pojavu inkvizicije. Po papeže
vem mnenju Cerkev ne more 
prositi odpuščanja za nekaj, 
česar sama dobro ne pozna, 
odtod tudi pobuda za posvet. 
Cekev se tudi ne sme zanašati 
na javno mnenje, ki ga včasih 
pogojujejo raznovrstne stra
sti. Zato Cerkev ne vprašuje 
zgodovinarjev po etičnih od
govorih, ki niso v njihovi pri
stojnosti, ampak po tem, ka
ko je inkvizicija res delovala 
in kaj se je v tistem času za- 
res počenjalo. Sele ko bo zgo

dovina povedala svoje, bodo 
lahko nastopili teologi in Cer
kev, ki bodo dali etično oceno.

Sv. oče je še dejal:" Na kon
cu bi vam rad povedal nekaj 
misli, ki so mi zelo drage. Pro
šnja za odpuščanje, o kateri 
se sedaj veliko govori, zade
va predvsem življenje Cer
kve, njeno poslanstvo ozna
njevanja odrešenja, njeno pri
čevanje Kristusa, njeno zav
zemanje za edinost, z eno be
sedo: doslednost, ki mora oz
načevati obstoj krščanstva. 
Toda luč in moč evangelija, iz 
katerega Cerkev živi, sta spo
sobna razkošno in obilno os
ve tliti in pomagati od loč it
vam in dejanjem civilne dru
žbe v polnem spoštovanju 
njihove samostojnosti. Zato 
Cerkev nikdar ne neha delo
vati s sredstvi, ki so ji lastna, 
in se ne neha zavzemati za 
m ir in za spoštovanje člove
kovih pravic. Na pragu tret
jega tisočletja je povsem za
konito pričakovati, da se od
govorni politiki in narodi, pre
dvsem tisti, ki so vmešani v 
dramatične spore, katere pod
žigajo še sovraštvo in spo-mi- 
ni na večkrat že zelo stare ra
ne, pustijo voditi duhu odpu
ščanja in sprave, o katerem 
pričuje Cerkev, in se potrudi
jo, da bi rešili spore s pošte
nim in odprtim  pogovorom. 
To željo vam polagam na srce 
in jo  priporočam tudi vam v 
molitev." S temi besedami je 
sveti oče spet nagovoril spr
te narode v svetu, naj gredo 
na pot medsebojnega odpu
ščanja in sprave; jasno pa je 
tudi pokazal, da morajo biti v 
prvi vrsti politiki, pa naj gre za 
spore na območju nekdanje 
Jugoslavije ali pa v Afriki.

K A M P A N J A  Z A  V Z D R Ž E V A N J E  D U H O V N I K O V

ČE Tl JE CERKEV B L IZ U . . .

Leta 1984 je prišlo do pre
obrata: z revizijo konkordata 
je nastala nova doba v načinu 
podpiranja Cerkve in njenih 
potreb. Odtlej za duhovnike 
ne skrbi več italijanska drža
va, ampak verniki z odteglji- 
v im i prispevki za vzdrževa
nje*, ki se lahko naslovijo na 
Is titu to  Centrale Sostenta- 
mento Clero (ICSC, Osrednji 
inštitu t za vzdrževanje du
hovščine).

Leta 1989 smo slavili prvi 
vsedržavni dan, posvečen 
senzibilizaciji ljudi za vzdrže
vanje duhovnikov. Letos bo 
tak dan 8. novembra, in sicer 
pod geslom Tvoja Cerkev ti je  
blizu v vsakem trenutku. Čas 
je, da si tudi ti blizu svoji Cer
kvi. Ima po desetih letih še 
smisel govoriti o tej koreniti 
in bistveni ekonomski spre
membi? Bolj kot potrebno, to 
je neobhodno potrebno. Se 
namreč prevladujejo med lju
dmi neosnovana mnenja (za 
duhovn ike  skrb i Vatikan),

med verniki pa sploh velika 
zmeda. Pred vsem tem si ne 
moremo zakrivati oči. Zato 
odgovarjamo na dve vpraša
nji, ki nekako povzemata me
je dez in fo rm ac ije ; to  sta: 
čemu služijo prispevki za 
vzdrževanje duhovnikov in 
zakaj je prav, da verniki pri
spevajo?

O dtegljiv i prispevki, na
menjeni inštitutu za vzdrže
vanje duhovnikov, omogoča
jo prostovoljno in prozorno 
podporo za 38 tisoč škofij
skih duhovnikov, ki delujejo 
v Italiji in ki animirajo v evan- 

I geljskem duhu tako največje 
kot najmanjše skupnosti v dr
žavi. Prejšnje leto je bilo zbra
nih za ta cilj 42,1 milijard lir 
(5% potrebne vsote).

Zakaj je prav, da verniki 
oddajo prispevke za vzdrže
vanje duhovnikov poleg obi
čajnih za Cerkev (za m isijo
ne, župnije, Karitas itd.)? Na 
hitro bi lahko odgovorili tako
le: vsak prispevek za vzdrže

vanje duhovnikov predstavlja 
dejanje spoštovanja do tistih, 
ki nas z besedo in delom spo
minjajo na prisotnost Boga v 
našem življenju; do tistih, ki 
molijo z nami in si prizade
vajo za spoštovanje do ose
be, za ljubezen do družin, za 
mir, bratstvo, enakost, pravič
nost; do tistih, ki z vrednota
mi bogatijo celo družbo.

Toda za vsakim prispev
kom mora biti še mnogo več. 
Cerkev je zapustila državne 
prispevke in vabi vsakega 
vernika posebej, naj s svojo 
pomočjo pripomore k vzdr
ževanju teh "svetih m in is
trov". Na človeški ravni izvira 
ta do lžnost iz pripadnosti 
skupnosti: kdor želi biti njen 
član, ki ima od nje tudi mar
sikaj, mora logično tudi pris
pevati k temu. Če je torej res, 
da je Cerkev konkretna po
doba skrivnosti občestva in 
da vprašuje vsakogar, naj živi 
s to odgovornostjo in solidar
nostjo, je tudi res, da mora

vsakdo prispevati h grajenju 
Cerkve, in to tako, da s pre
pričanostjo in veseljem jem 
lje nase težave in bremena te 
izbire.

Prispevati za vzdrževanje 
duhovščine pomeni zato pre
poznati v Čerkvi ne samo 
"bencinski servis", ki nudi du
hovne dobrine in v kateri ob
stajajo upravitelji in gostje, 
ampak kot skupnost, ki vabi 
vse k solidarnosti in soodgo
vornosti. Zato je torej čas, da 
si blizu Cerkve, ker ti je Cer
kev blizu v vsakem trenutku.

♦Prispevki za vzdrževanje 
duhovnikov imajo visok cer
kven pomen, pa tudi konkret
nega: če so oddani do 31. de
cembra, se lahko odtegnejo 
(do 2 milijonov letno) na pri
hodnji davčni prijavi.

Obrazci s tekočim raču
nom št. 57803009, naslov
ljeni na Istituto Centrale Sos- 
tentamento Clero, se najdejo 
v župniščih ali na pošti. Odte- 
gljiv prispevek lahko oddaste 
tudi prek plačilnega naloga ali 
neposredno na škofijskem 
uradu omenjenega Inštituta.



N O V I GLAS /  ŠT. 4 2  1 9 9 8

A L I JE S V E T I  O C E  RES P R E S T A R ?

PAPEŽ, KI N O S I  CAS V SEBI
DANIJEL DEVETAK

Ob 20-letnici papeževanja 
so spet - neizogibno - prišli na 
dan glasovi o tem, kako da je 
sveti oče Janez Pavel II. pre
star za vlogo, ki jo  opravlja. 
To mnenje se pač sklada z m i
selnostjo našega časa, ko se 
pred druge družbene vredno
te postavlja učinkovitost po
sameznika, kot da bi ta mo
ral biti čimbolj podoben... per
fektnemu stroju.

Redkokdo žal pomisli na 
to, da duhovno zdravemu člo
veku v jeseni življenja prina
šajo leta dolgo pričakovano 
modrost, um irjenost čutov 
ter plemenitost misli in name
nov. Bolni ali šibki človek ni 
nujno za v pokoj! Za papeža 
pa toliko bolj velja to: ni po
membno, da ima veliko časa 
pred  seboj; pomembno je, da 
ima" čas v sebi. V  sebi nosi 
namreč velik del 20. stoletja, 
ki ga je preživljal med prepro
stimi in tlačenimi ljudmi, med 
delavci v tovarni, med prija
telji, fanti in dekleti, med zlo
činci in svetniki. Janez Pavel 
II- pa je poleg tega še živ do
kaz dejstva, da lahko tudi sko
raj 8 0 -le tn i papež osvaja 
množice, zna spregovoriti v 
jeziku m ladih, se dotakniti

njihovih src, z močjo nago
varja tudi mogočneže in ob
lastnike, bolje kot bi to lahko 
počenjal razmeroma mlad in 
gibčen rimski škof. Vsi smo v 
zadnjih dveh desetletjih lah
ko videli, kako je ta čas zaz
namoval "moža v belem" na 
Petrovem prestolu, kako gaje 
odgovorno breme ukrivilo in 
mu odvzelo m ladostn iško 
moč, s katero se je prvič pri
kazal na Trgu svetega Petra 
leta 1978. Vsak dan pa lahko 
opazujemo tudi njegovo neu- 
trudljivost in lahko samo ugo
tavljamo, da Janez Pavel II. 
nosi to  breme z veseljem, 
močjo in klenostjo, značilno 
za pravega Slovana.

V zgodovini sicer najdemo 
na pomembnih mestih tudi 
starejše osebe, ki so kljub svo
jemu počasnemu fizičnemu 
oz. mentalnemu odmiranju s 
težavo zaupali štafeto prihod
nosti mlajšim in tako hote ali 
nehote škodili ljudem. Tako v 
preteklosti kot v sedanjosti pa 
se najdejo tudi žlahtne oseb
nosti, ki edine znajo učiti mla
de rodove, kaj pomenijo ra
zumevanje, darovanje in od
puščanje... Janez Pavel II. s tre
sočo se roko, z negotovim ko
rakom in zamišljenim pogle
dom gotovo pooseblja naj
večjo nemoč, ki danes vlada

v svetu. Paradoks? Da, kot je 
p ravzaprav paradoks cel 
evangelj za človeka, ki ima oči 
samo za ta svet. Je danes mar 
beseda predsednika največje 
svetovne velesile težja od pa
peževe?

V naši civilizaciji, ki je bolj 
podobna betežnemu starcu 
kot vitalnemu mladeniču, se 
ta papež giblje kot človek, ki 
globoko pozna mehanizme 
današnje družbe. Sedanje pa- 
peževanje ni skupek enciklik, 

i apostolskih pisem in doku- 
mentov. Sinonim sedanjega 
papeževanja je  te lo Janeza 
Pavla II., preizkušeno, ranje
no, šibko in staro telo svete
ga očeta, prvega "medijskega" 
papeža, ki se zaveda pome
na sredstev javnega obvešča
nja kot nepogrešljivih druž
benih struktur. Ko človek ne- 

' kaj živega uteleša in ne le pra
vi, da nekaj živi, ima na tele
vizijskem ekranu neverjetno 
moč, njegove fizične značil
nosti govorijo zelo neposre
dno, resnično; že sama pri
sotnost odpira pot sporočilu.

Večina ljudi ne bere enci
klik, in vendar se prav ti ljudje 
prepoznavajo in ganejo, ko vi
dijo sv. očeta, ki objame otro- 

| ka, reveža ali po krivici tepta
nega. Sporočilo je našlo pot: 
papež se tako trdno drži Kri
žanega, da mu je vedno bolj 
podoben. Pristen in resnično 
ljubeč človek - pa naj ima 40 
ali 80 let -, ki zna imeti kot ma
lokdo vsakega človeka rad. Kaj 

1 pa je pomembnejše od tega?

O B  D N E V U  V S E H  S V E T I H

KAKO SPOSTUJEMO UMRLE IN 
ZA NJIMI ŽALUJOČE?! (2)

STANKO ŽERJAL

3. PREKOPAVANJE 
GROBOV

Pravilniki o tem so v razli
čnih občinah različni, a pov
sod manj praktični, manj so
cialni kakor nekdaj v staroko
pitnih časih. Nekdaj smo po 
izteku določene dobe radi 
plačevali najemnino od leta 
do leta, dokler ni še kdo iz 
družine um rl in tedaj šele 
smo prekopali stari grob, na 
dno smo položili kosti poko
panega in nato v grob položili 
krsto z novim mrličem in do
dali na spomenik še novo ime 
in ohranili grob do nadalj
njega izteka ter morda plačali 
enkratni znesek za stalno o- 
hranitev gomile ali kakorkoli 
že po pameti in po svobodni 
odločitvi in nobena birokra
cija nas ni vklepala v take oko
ve kakor v današnji napredni 
dobi. Brezvestna birokracija si 
ne pomišlja početi celo pra
vih odvratnosti. V čem? V 
tem, da že po dvanajstih le
tih  prekopava grobove. In 
imam na goriškem pokopali
šču pokopano drago osebo, 
ki je že v življenju trpela hude 
krivice od civilne in neke ne- 
civilne birokracije. Priprav
ljam potrebne papirje in de
narje, da bi bili ob prekopa
vanju grobov posm rtni os
tanki prenešeni v tako imeno
vane lokule ali nadzemne ka
takombe, če bi takrat jaz ne

bil več pri življenju. Pa glej, že 
po dvanajstih letih obvestilo
o prekopavanju. Ker sem še 
živ, lahko sam poskrbim, da 
kosti popeljem na pokopali
šče v rojstnem kraju, česar 
prav zaradi komunizma ni- 

! sem mogel storiti že ob smr
ti. Brž uredim papirje in pla
čam dvestotisoč lir in oseb
no prisostvujem  izkopava
nju. Okrog nekaterih kosti se 
še drži nekaj nestrohnjenega 
mesa, čeprav ni b ilo truplo 
nič posebej zavarovano s ka
kimi netrohljivim i ovoji. Od 
nekdaj sem slišal, da se gro
bovi prekopavajo po dvajse
tih letih, ko je strohnelo že vse, 
kar ni kost. Zdaj se ne čudim 
slavnemu akademiku in celo 
duhovniku, Trstenjaku, da je 
v testamentu odredil, naj nje
govo truplo upepelijo, in da 
so ga začeli v Sloveniji neka
teri posnemati. Birokrati, ki 
upravlja jo pokopališča, se 
kajpak niti malo ne potrudijo 
pridobiti si vsaj ščepec stro
kovne usposobljenosti. Že v 
doraščajočih letih, mnogo 
pred polnoletnostjo, sem ve
del, zakaj trupla um rlih  na 
podružničnem pokopališču 
na Vipavskih Brjah strohnijo 
več let poprej kot na central
nem pokopališču rihenber- 
ške (po novem braniške) fare. 
Zato, ker mrliči v prvem pri- 
meru počivajo v pristno lapor
ni zemlji, v drugem primeru 
pa v ilovici. Študirani birokrati 
in mestni očetje sivih las kake

goriške občine si ne belijo gla
ve z geološko učenostjo, da 
bi kontrolirali, korak za ko
rakom, kje le deset centime
trov debela plast zemlje po
kriva v ledeni dobi naplav
ljeni gramoz in kje do dva in 
tri metre globoko prevladuje 
ilovnata zemlja. Vsako leto 
odločijo izkopavanje kosti iz 
vseh grobov na določenem 
odseku grobišča, kjer se je iz
teklo dvanajst let od zadnjega 
pokopa.

Na enem koncu odseka je 
sam gramoz in so trupla raj
nih strohnela in na drugem 

! koncu je globoka plast ilovi
ce in se kosti še oprijema ne- 
strohnelo meso. To naj bi bilo 
spoštovanje rajnkih in njiho
vih žalujočih živih. Kakor pri 
neprikladnih urnikih pogre
bov tako pri prekopavanju 
grobov. V nekaterih podežel- 

! skih občinah upravljajo poko- 
S pališča bolj elastično. E)eset- 
letja in desetletja se ne mo
rejo dogovoriti za obdavčeva
nje trajne posesti gomil in jih 
pustijo pri miru, pač pa odre

ja jo  prekopavanje le tis tih  
grobov, kjer ni spomenika, 
ker morda žalujoči ostali niso 
imeli denarja in odlašajo, da 
bi še katerega od svojcev po
kopali v isti grob. Izjemoma 
uničijo tudi grob s spomeni- 

[ kom, če je gomila zanemar- 
j jena in za take pristojni urad
nik županstva brez vsakega 
ogleda odredi, naj delavci raz
bijejo take spomenike in od

peljejo v bližjo reko in tako 
pridejo delavci in razbijejo tu
di nagrobnik z ganljivimi Gre
gorčičevimi verzi: "Svetnik si 
bil in ne zemljan, oj brat, ki tu 
si pokopan..." Spominjam se, 
da se je tudi rajni župnik in 
dekan Jože Žorž zgrozil in de
jal: "To je vendar del krajevne 
zgodovine..." Naslovljenec 
verzov pa je bil duhovnik Pe
čenko, doma iz Rihemberka, 
kjer je bil Gregorčič v službi. 
Ta slučaj citiram le kot enega 
iz številnih primerov brezves
tnega upravljanja pokopališč. 
M ar ne bi mogle občinske 
uprave obvestiti sorodnike ali 
kake druge kulturne osebe o 
takih problemih? Pristojni u- 
radnik se izgovarja, da bi mo
ral župan uradniku naročiti 
ogled pokopališč in v ta na
men za dve, tri ure prekiniti 
delo v pisarni ali pa mu za po
poldanski ogled plačati nadu
re. Zdrava pamet bi rekla: 
zakaj pa ti, uradnik, ne opo
zoriš župana na ta problem? 
Ali pa katerega od mestnih o- 

| četov? (Nekoč smo tako ime
novali občinske svetovalce. 
Pa tudi županu smo radi rekli 
oče župan.) Enak apel bi veljal 
tudi samemu županu in po
sameznim svetovalcem in, in, 
in - vsakemu občanu. V pre- 

! teklosti, ko ni bilo skoraj nič 
socialnega skrbstva, je bilo 
neprimerno več solidarnost
nega čuta kot v sedanjih dneh 
in več vestnosti v plačanih 
službah. Torej tudi v uprav
ljanju pokopališč ni dovolj 

;spoštovanja do um rlih  in 
njihovih svojcev ali sploh "ža
lujočih ostalih".
------------------- DALJE

SVETNIK TEDNA

11. N O V E M B R A

SILVESTER CUK MARTIN TOURSKI, ŠKOF

Po ljudskem reku je Martinovo "jesenski pust". Sveti 
M artin sam pri tem nima deleža, razlaga priznani naro- 
dopisec dr. Niko Kuret. Karkoli se ob martinovanju godi, 
je starejšega izvora: na današnji dan postavljeni svetnik je 
moral prevzeti pogansko praznovanje in šege, ki jih  ni bi
lo moč zatreti. Pogani našega podnebnega pasu so v začetku 
novembra obhajali praznik zahvale za letino. K tem sla
vjem so prihajali tudi duhovi rajnih prednikov. Vse to je 
mogoče razbrati iz martinovanja, kakor se na Slovenskem 
deloma še obhaja. Martinovanje je posebej slovesno v vin
skih krajih, kajti mošt se je že spremenil v novo vino. Sve
temu Martinu se je že zgodaj pridružila gos: po vsej ver
jetnosti je bila to daritvena žival, piše dr. Niko Kuret.

M artin Tourski, galsko-frankovski narodni svetnik, se 
je rod il oko li leta 316 v Panoniji (sedanji zahodni 
Madžarski). Njegovi starši so b ili pogani, M artin je proti 
njihovi volji z dvanajstimi leti prosil za sprejem med ka- 
tehumene. Na krst je moral čakati šest let. Pri petnajstih 
letih je stopil v državno vojsko in postal častnik gardne 
konjenice. Že v tem času so ga vsi hvalili zaradi njegove 
skromnosti in izredne ljubezni do bližnjega. Prav zaradi te 
poteze se je izredno priljub il vernemu ljudstvu. Znana je 
zgodba o tem, kako je M artin nekega mrzlega zimskega 
dne pred mestnimi vrati v Amiensu presekal svoj častniški 
plašč in polovico dal od mraza prezeblemu beraču. Ponoči 
se mu je prikazal Kristus, ogrnjen s tem plaščem, in mu 
dal vedeti: vse, kar storite ubogim, storite meni.

Kakor hitro mu je bilo mogoče, se je Martin poslovil od 
cesarske službe in se napotil k škofu H ilariju v Poitiers (Pua- 
tje). Tam je prejel nižje redove (prve stopnje do duhovništva), 
mašniško posvečenje pa je prejel nekaj let kasneje. Martin 
pa je želel živeti v samoti, zato si je zunaj mesta Poitiers 
postavil celico. Sčasoma so se mu pridružili mnogi učenci 
in tako je blizu mesta Tours zrastel samostan. Predstojnik 
M artin  si je prizadeval svojo skupnost voditi k čim  
popolnejšemu posnemanju Kristusove ljubezni.

Leta 371 je bil izpraznjen škofijski sedež v mestu Tours. 
Verniki in duhovniki so za svojega novega škofa izvo lili 
Martina. Od tedaj je b il M artin zvest in skrben pastir 
svoje črede. Ljudje so ga poznali in lju b ili kot svojega 
očeta. Povsod so govorili o m ilostn i moči njegovih 
čudežnih ozdravljenj, izganjanja hudih duhov in obujanja 
mrtvih. V znamenje, da je ostal zvest svojemu pojmo
vanju evangelija, je tudi pri slovesni božji službi raje 
sedel na navadnem stolu kakor na oblazinjenem škofo
vskem sedežu. Največje veselje mu je bilo, da je mogel 
govoriti z ljudmi, ko je hodil po svoji škofiji.

Živo se je zavedal svoje apostolske naloge. Vedno je imel 
pred očmi zveličanje svojih vernikov in varovanje pravega 
natika. Verno ljudstvo ga je kmalu po njegovi smrti - 8. 
novembra leta 397 - začelo častiti kot svetnika. B il je eden 
prvih svetnikov-nemučencev, ki mu je Cerkev priznala 
svetniško čast. Na tisoče cerkva, mest in gradov je dobilo 
svoje ime po njem. Njegov grob v Toursu je ena najbolj 
znanih božjih poti v srednjem veku.

Njegovo češčenje so zelo pospeševali benediktinski me
nih i med 7. in 10. stoletjem. Iz tega časa so tudi naše 
najstarejše cerkve, posvečene sv. M artinu: v ljubljanski 
škofiji jih  je 41, v mariborski 16, v koprski 17. Te števil
ke nam povedo, kako češčen je b il sveti M artin med 
našimi vernimi predniki.

JUBILEJNO POTOVANJE Z N O V IM  GLASOM

V  SVETO D EŽELO  IN  N A  G O RO  SINAJ

O B  J U B I L E J N E M  LETU 2 0 0 0  V A S  V A B I M O  N A  I Z R E D N O

R O M A N J E  V  S V E T O  D E Ž E L O  I N  N A  G O R O  SINAJ 

O D  11.  D O  18.  FEBRUARJA 1999.

Na osemdnevnem potovanju bom o pod strokovnim  
vodstvom obiskali vse najvažnejše kraje iz Jezusovega 
življenja. Pot nas bo vodila od Galileje do Judeje z viškom 
obiska v Jeruzalemu. Nato se bom o podali na goro Si
naj, kraj božjega razodetja, kjer je  Mojzes prejel 10 
božjih zapovedi, in obiskali samostan svete Katarine.

O dhod z letališča v Ronkah, kamor se bom o tudi 
vrn ili.

Cena potovanja znaša 1.580.000 lir; akontacija ob 
vpisu 300.000 lir. Potreben je potni list oz., kdor želi 
skupinski potni list, naj ob vpisu dostavi na našem 
uredništvu kopijo  veljavne osebne izkaznice.

Podrobnejše inform acije in program potovanja do 
bite na našem goriškem ali tržaškem uredništvu.
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KULTURA

P A S T I R Č E K  S P O D B U J A  K P I S A N J U
N A J V I Š J I  N A G R A D I  Z A  S A R O  I N  I V A N A

VRSTA PRESENEČENJ 
V NOVEMRRSKI ŠTEVILKI 

PASTIRČKA
IVA KORŠIČ

PASTIRČKOV 
ČASNIKAR MESECA

November 1998

Rebeka 
A Bernetič

F. Erjavec 
Štandrež

A.i

Dragi mali in veliki bralci vedno bolj 
ljubke revije Pastirček, pozdravljeni! 
Prejšnji teden ste že prejeli novo, tre
tjo, številko Pastirčka v letošnjem šol
skem letu in gotovo jo že pazljivo pre
birate, Brez dvoma je revija zmeraj bli
že vašim otroškim željam in pričakova
njem in vas zato nikoli ne razočara. 
Urednik Marjan Markežič je za leto
šnje leto napovedal vrsto presenečenj, 
ki so se že uresničila v novembrski šte
vilki. Najprej naj omenimo nov Pastir
čkov simbol, smejoče se sončece, ki 
izžareva srečo, veselje, življenjski opti
mizem. Tega boste odslej našli na po
štnih ovojnicah, nagradah, v reviji sa
mi, zamislil in izdelal ga je priljublje
ni Pastirčkov prijatelj VValter Grudina, 
ki slikovno oblikuje tudi res dognane
ga Packa in njegove jezikovne spake.

Na Pastirčkovih straneh pa so še tri 
novosti. Ker zahajate zadnji dve leti 
zelo radi na gledališke predstave, ki 
vam jih ponuja Goriški vrtiljak, si je 
Pastirček omislil rubrikoGremo v gle
dališče, v kateri vam bo razkril zani

mivosti iz zgodovine gledališča, pa 
tudi zakaj zahajamo v gledališče, in 
druge zakulisne "skrivnosti".

Vaš dolgoletni znanec Janez Pov- 
še piše napeto zgodbo o Detektivu 
Mucu; pomagali mu jo boste napisa
ti z vašim z domišljijo prepojenim so
delovanjem. Ne zamudite priložnosti 
izkazati se kot pravi detektivski pisci!

Tudi za rubriko Časnikar meseca 
se morate zavzeti. Ta vas bo kar dva
kratno nagradila: prejeli boste knjižni 
dar, vaš prispevek bo objavljen na celi 
Pastirčkovi strani in dobili boste Pa
stirčkovo časnikarsko izkaznico: to pa 
ni od muh! Zato pohitite s pisanjem. 
Prva srečna nagrajenka je Rebeka Ber
netič iz četrtega razreda OS F. Erja
vec iz Štandreža. Čestitamo!

V tretji številki boste našli seveda 
vse ostale priljubljene strani: Vrtiljak 
pravljic in dopolnjevalko; Varno na 
po ti; Kar lepo po vrsti: sestavek Črke 
se kregajo, Pri mizarju - v minulih le
tih -; pisemce in pesmico Lenčke Kup- 
per, ki vasje pred kratkim obiskala po 
šolah; pesmicofna ptička priletela, s 
katero vas bodo Olga Tavčar, Marja 
Feinig in Damijana Cevdek popeljale 
po Notranjski; medvedka Godrnjav- 
čka in polža Marize Perat; svetopi
semske zgodbe; pesem Zore Saksida 
Novembrska v spomin naših rajnih: 
pesmice, križanke, uganke; vaša bo
gata pisemca in lepe risbice, sladka
rijo Superkuharharija in še in še... Se- 

i  veda ne pozabite na prilogo: tokrat 
vam učiteljica Anka Cernic daja vsa 
navodila in pojasnila za izdelavo ad- 
ventnega venca, na katerem boste 
za vsako nedeljo prižgali svečo v pri
čakovanju Božiča. Pišite, rišite (do 15. 
novembra!), Pastirček vas pričakuje 
z nagradami!

Z A  Z A S L U G E  N A  P O D R O Č J U  K U L T U R E

KRŽIŠNIKU NAGRADA 
"SODOBNI TRST"

V petek, 30. oktobra, so v veliki 
dvorani tržaške Trgovinske zborni
ce podelili nagrado Sodobni Trst - 
Trieste contemporanea likovnemu 
kritiku, kulturnemu delavcu in stro
kovnjaku zlasti za grafično ustvarja
nje ter dolgoletnemu direktorju Mo
derne galerije v Ljubljani Zoranu Kr
žišniku (na sliki levo, ob njem Adria
no Donnaggio).

Med razloge za nagrado, ki jih je 
na petkovi slovesnosti podala pred
sednica odbora nagrade Sodobni 
Trst Giuliana Carbi, spada nedvom
no Kržišnikovo prizadevanje v smi
slu vključevanja Slovenije v medna
rodne umetniške tokove, zlasti na 
področju grafičnega ustvarjanja. To 
velja tako za vnašanje novih tokov v 
Slovenijo kot prizadevanje, da slo
vensko umetnost spoznajo tudi v

drugih državah. To nalogo je Kržišnik 
opravil med drugim kot direktor Iju- 

| bljanske Moderne galerije, ustano 
vitelj Mednarodnega grafičnega bie
nala, pobudnik Skupine 69 in po
budnik Mednarodnega grafičnega 
centra, kateremu se posveča od leta 
1986, Ob tej priložnosti so v tržaški 
galeriji Cartesius, v počastitev na 
grajenca, odprli razstavo velikih gra 
fik  Jožeta Ciuhe.

Nagrado Sodobni Trst podeljuje 
istoimenski odbor, ki prireja tudi Dia
loge s sodobno umetnostjo srednje 
in vzhodne Evrope. To je že tretje le 
to, pri katerem pride do podelitve, 
nagrajenci pa so osebnosti, ki imajo 
velike zasluge pri navezovanju stikov 
in ustvarjanju vezi na kulturnem pod 
ročju.

"PIANISTI GADZIJEVA" OSVAJAJO 
MEDNARODNO ŽIRIJO

Ruski pianist in pedagog Sijavuš 
Gadžijev, ki postaja čedalje bolj tudi 
goriški pianistični ambasador, je v 
nekaj letih uspel vzgojiti družino 
mladih nadarjenih pianistov in njiho
ve izjemne talentiranosti predstavlja-

* J S

V G O R IC I IZ R E D E N  
P O K L O N  A V G U S TU  
Č E R N IG O J U
Slovenski kulturni center Loj

ze Bratuž na Drevoredu XX. sep
tembra je od srede, 4. t.m., prizo
rišče bogate razstave del sloven
skega umetnika Avgusta Černigo
ja, čigar stoletnico rojstva praz
nujemo letos. Ker izhajajo razstav
ljena dela iz zasebnih zbirk, je to 
edinstvena priložnost, da si jih 
lahko ogledamo in morda tudi kaj 
novega odkrijemu o tem velika
nu naše kulture.

kot 40 pianistov. Sara Rustja je za 
svoje odlične interpretacije zbrala 95 
točk in prejela najvišjo nagrado v B 
kategoriji. Ivanu Skrtu pa je v C kate
goriji vseh pet članov mednarodne 
žirije za bleščeči nastop dodelilo po 
100 točk in tako je mladi novogo
riški glasbeni up postal tud i prvak 
svoje kategorije. Absolutna pianisti
čna zmaga Ivana Skrta je najbrž tudi 
prva v zgodovini mladih primorskih 
glasbenikov, ki svoje nadarjenosti 
predstavljajo na mednarodni ravni.

Sicer pa izjemna uspešnost peda
goškega dela ni edina odlika, s kate
ro prof. Gadžijev zelo pomembno 
zaznamuje naš glasbeni ambient. V

TATJANA GREGORIČ

četrtek, 29. oktobra, je ta nedvomni 
poznavalec klavirskega tona svoje 
pianistične mojstrovine vnovič raz
kril na dobrodelnem koncertu, ki sta 
ga v goriškem deželnem avditoriju 
organizirala Lions club Nova Gorica 
in Lions club Gorizia Host. Izkupiček 
večera sta prireditelja namenila pri
zadetim otrokom  v potresu v Poso
čju. Sijavuš Gadžijev je s skladbami 
W.A. Mozarta, L. van Beethovna, J. 
Brahmsa, S. Prokofjeva in F. Chopi
na navdušil v vseh odtenkih piani
stičnih interpretacij.

ti tudi na različnih državnih in med
narodnih tekmovanjih. Razred mla
dih glasbenikov Gadžijeva, ki ima 
svoje domovanje v prostorih Sloven
skega centra za glasbeno vzgojo 
Emil Komel v Gorici, velikodušno in 
nesebično razkriva svoje uspešne 
"plodove" in v mesecu oktobru sta po
sebno pozornost vzbudila Sara Ru
stja in Ivan Skrt (na slikah). Sedem
najstletni Ivan Skrt iz Kanala ob Soči, 
sicer gojenec Glasbene šole Nova 
Gorica in dvanajstletna Sara Rustja 
iz Brij, gojenka Glasbene šole Ajdov
ščina, sta svoje pianistične vztrajno
sti in vrline preizkusila na medna
rodnem tekmovanju mladih glasbe
nikov, k ije  bilo 12. oktobra v Geno
vi. Mlada mojstra črno-belih tipk sta 
s svojo prepričljivo igro osvojila stro
kovno žirijo. Na tekmovanju, ki ga 
je organiziral Glasbeni konservato
rij Nicolo Paganini, je sodelovalo več

G O S T O V A N J E  P R I M O R S K E G A  D R A M S K E G A  
G L E D A L I Š Č A

NA POGORIŠČU NEŠTETIH 
ČLOVEŠKIH ŽIVLJENJ... (l)

MARJANA REMIAŠ

Če dobro pre
mislim, sem leto
šnje leto, ki se po
časi umika nove
mu, predzadnje
mu v tem tisočle
tju , po tova lno  
dobro izkoristila. 
Marca obisk Če
ške (gostovanje 
PDG in SSG s 
predstavo Kralj 
Richard, jun ija  
gostovanje v Im- 
pruneti, Frineze, 
z moškim pev
skim  zb o rom
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Priprave na predstavo Plešasta pevka v Tuzli; v maski 
Ivo  Barišič, maskerka Anka Kos, v ozadju Iz tok  M lakar

Provox iz Nove Gorice, sedaj Hrvaška 
in Bosna, čez sedem dni pa še obisk 
Izraela in Jordanije z Goriškim okte
tom Vrtnica.

Lepo in bogato, saj svoje delo rada 
združujem s prijetnim. In drugo po
vabilo Primorskega dramskega gle
dališča, naj se jim  pridružim na Hrva
škem in v Bosni, me je  razveselilo. 
Potovanje se je  zame pričelo navsez
godaj, s sestankom v Postojni. Tam 
(v Postojni) sem pričakala avtobusno 
karavano novogoriških igralcev, čla
nov tehnične ekipe in direktorja gle
dališča s soprogo, ki so v dopoldan
skih urah zapustili Novo Gorico. Cilj 
prvega dneva potovanja in gosto
vanja je  bila hrvaška prestolnica Za
greb, kjer so gledališčniki iz Nove Go
rice s Plešasto pevko (premiera april 
1995, režija Vito Taufer) nastopili v 
Teatru ITD, sredi študentskega naselja 
v strogem zagrebškem centru. Nabi
to polno dvorano gledalcev je  prese
netila in razdražila Ionescova moder
na filozofija o tem, kako in kam tone 
človeštvo, ki ni več sposobno čustvo
vati in misliti. Slovenščina v gledališču, 
to sem opazila že na Češkem, n i p ri 
prenašanju in razdajanju igralcev pu
bliki nikakršna ovira. Ovacije, ki so štiri
krat na oder privabile šest igralcev, tri 
v ženskih vlogah (Ivo Barišič, Iztok 
Mlakar, Stane Leban, Radoš Bolčina, 
Janez Starina in Peter Musevski) so do
kazale, da Primorsko dramsko gleda
lišče v osrednjem slovenskem gledali
škem prostoru zasluži več, kot ima.

Sama sem pred predstavo (med
tem ko se je  ekipa pripravljala na de
lo) izkoristila prosti urici in se odpra
vila na sprehod po osrednjih zagreb
ških ulicah. Dobro m i je  del zaradi 
dolge avtobusne vožnje. Presenetili 
so me reklamni lepaki, ki so v decem
bru vabili na koncert Dorda Balaše-

viča v ljubljansko Halo Tivoli, pa tudi 
silovitost medijskega reklamnega pri
tiska, v kakršnem v zadnjih letih živi
mo tud i na Goriškem in v Sloveniji. 
Še preden sem bila pripravljena na 
fotografiranje, se je  na Savski ulici 
predme stegnila roka in globoke tem
ne oči so pogledovale vame: "Mo
lim, gospodo, nemam što da jedem..." 
Hrvaška, pa tudi bosanska vsakdanja 
stvarnost, kakor sem v nadaljevanju 
popotovanja videla in spoznala še v 
Tuzli in Sarajevu.

Za velike nakupe ni bilo časa; res 
pa je, da sem si na Savski ulici ob gle
dališču, v katerem so nastopili naši, 
privoščila sveže pečene slane kiki
rikije. Dišali so od daleč in po svoji 
stari navadi se jim  nisem mogla upreti. 
Skok do hotela, da sem se osvežila, 
preoblekla in že me je  odneslo pred 
gledališče, kjer sem tudi s svojim apla
vzom čestitala igralcem za dobro o- 
pravljeno prvo tretjino gledališkega 
dela. Predstavi so sledili sprejem in 
cocktail, ki ga je  pripravilo osebje gle
dališča, ter obvezno fotografiranje, 
izmenjave mnenj in izkušenj ter šte
vilna vabila, da se v Novi Gorici zo
pet obudi še živa tradicija gledališke
ga bogastva na festivalih Alpe Jadran.

Po predstavi sem jo  s skupino 
igralcev mahnila p ro ti hotelu, kjer 
smo, utru jeni od vožnje in nestrpni 
od pričakovanja, kaj prinese ju tr i 
(vsaj jaz), h itro  izg in ili po hotelskih 
sobah. Veliko nas je  bilo v hotelu, 
saj ga mnogi med njim i uporabljajo 
za dom (na Hrvaškem je  še veliko 
vojnih beguncev, ki doma od vojne 
dalje nimajo ničesar). Veliko je  bilo 
v hotelu mladih invalidov, ki jim  je 
vojna za vedno vzela roko, nogi, obe 
ali oko... Zdeli so se m i ko t živi spo
meniki... V opomin...
— — — — —  DALJE
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Objavljamo govor tr
žaškega pisatelja Borisa 
Pahorja, ki ga je im el ob  
odkritju spom enika Iva
nu Rudolfu-Učenikovu v 
Šembidu v  nedeljo, 18. 
oktobra, letos.

Spoštovani in dragi p rija 
telji,

ko t rad nastopim na ti slo
vesnosti, je  vendar res, da sem 
bil prvi trenutek v zadregi ob 
takem predlogu, to pa ne zato, 
ker osebno nisem imel stikov z 
njim. To se pravi, da vem o njem, 
kar sem bral, to pa ne zadošča 
za ustvarjanje tistega posebne
ga ozračja, ki naj ga ima neka 
intimna svečanost.

Tako sem razmišljal, in to je  
bilo v dneh, ko sem v nekem 
spisu ugotavljal, kako smo veli
ko govorili in pisali o vsem hu
dem, ki so nam ga prizadeli, 
malo, zelo malo pa o predrznih 
možeh, ki so tvegali najhujše, 
da so reševali naš ponos in pri
pravljali dan svobode. Da, in pri 
tem svojem ugotavljanju sem 
se spomnil besed astronoma 
Frana Dominka, k ije  z grenko
bo poudarjal, kako nismo vred
ni junakov, ki b i pri drugih naro
dih zaslužili ep, m i pa se jih  
spomnimo, če se jih, samo ob 
obletnicah.

Priznam, da sem tudi sebe 
°bsodil ob taki ugotovitvi, saj 
sem posvetil nemalo poglavij 
uničenju in žrtvam, v nobenem 
pa osvetlil podobo enega izmed 
sijajnih postav, kot so bili Bido
vec, Rejc, Zelen, Črnač, Janko 
Premrl, Kavs, Kos in številni dru
gi ki spadajo v častno galerijo 
našega zgodovinskega spomi
na. Pri tem razmišljanju je  bila 
naravna seveda ugotovitev, da

spada Rudolf, zaprt kot Cankar 
na ljubljanskem gradu, aktivist 
TIGR-a, saboter sovražnikovega 
konvoja, urednik lista Bazovi
ca v Kairu, k osebnostim nena
pisane izjemne epske zgodbe. 
Zato je  slovesnost posvečena 
enemu izmed akterjev tudi o- 
benem poklon celotni primor
ski vstaji sredi tega klavrnega 
dvajsetega stoletja.

Resnici na ljubo je treba reči, 
da se tržaška Borba in splošno- 
primorski TIGR zdaj jemljeta ta
ko rekoč iz naftalina tudi v o- 
srednji Sloveniji, tudi kak stran
karski forum ju  kdaj prikliče iz 
pozabe, prav tako tudi marsika
tero poglavje zgodovine dobi
va novo, manj ponarejeno obli
ko, vendar pa ostaja primorska 
usoda nekako zabrisana, v 
splošni javni vesti neizrazita. To 
se je  dogajalo že poprej, v voj
nem in povojnem času pa je  ti
grovsko epopejo skušala zadu
šiti komunistična partija, za ka
tero se je  zgodovina Slovencev 
začenjala v trenutku, ko jo  je  
nesel h krstu Edvard Kardelj. 
Nobena skrivnost namreč ni, 
da so partijski voditelji gledali 
na tigrovce, čeprav so se t i pri
družili osvobodilnemu boju, ki 
je  b il zanje pravzaprav samo 
nadaljevanje ilegale, zviška in 
jih  imeli za pripadnike narod
njaštva. Prav te dni sem naletel 
na podatek o komandantu So
škega odreda Mirku Bračiču, ki 
piše centralnemu komiteju Ko
munistične partije Slovenije, ka
ko je  v Vipavi našel"hejslovan- 
sko" razpoložene borce. No, a 
prav tako ni nobena skrivnost, 
da je  zmagovita revolucija te 
",hejslovanske" rodoljube poti
snila vstran ali jih  po svoje pre
krstila, kot je  naredila s Preko
morskimi brigadami, katere je  
preveval v bistvu duh TIGR-a.

Naj m i bo do
voljeno, da v zvezi 
s TIGR-om nave
dem oseben, ki pa 
n i samo oseben, 
podatek. Pred leti 
sem poskrbel, Za- 
družna kraška ban
ka je  financira la  
tjsk, novo izdajo 
Špangerjevega Ba
zoviškega spomenika, ker je  
bila prva mizerna, saj jo  je  izdal 
v samozaložbi, ker mu je  oblast 
ni marala natisniti zaradi njego
vega poudarjanja avtonomno
sti upora. No, izvod knjige sem 
poslal univerzitetnemu prof. 
Antonu Slodnjaku v Nemčijo, 
kamor je bil odšel, ker so ga vr
gli v Ljubljani z univerze. In Slod
njak mi je odpisal: “Kaj se zave- 

j date, da je ta knjiga dokument
o prvem antifašizmu v Evropi?" 
No, ta njegova izjava je  dolgo 
ostala v obsojeni reviji Zaliv, po 
letu 1991 pa jo  marsikdo po
navlja, jaz pa o tem danes go
vorim, ker se m i zdi ta sloves
nost, posvečena spominu Iva
na Rudolfa, tudi prava prilo
žnost, da zahtevamo pravilno 
ovrednotenje te dobe primor
ske zgodovine; in to ne s prilo
žnostnimi frazami, ampak tako, 
da bo šla v šolske učbenike in 
postala last zavesti prihodnjih 
rodov. To je toliko bolj pomem
bno, ker smo dali zgled Evropi
o boju za demokracijo takrat, 
ko je vodstvo v Sloveniji gleda
lo s simpatijo na Rim in na gene
rala Franca.

Poleg tega nujnega popra
vka pri presoji preteklosti pa je  
danes potrebno omeniti trpko 

' resnico, da današnje vodstve
ne ekipe v Sloveniji, tako v pozi
ciji kakor pri večini opozicije, 
ne jemljejo v poštev ponosne 
drže, ki je bila odlika prvega

pravkar omenjenega protifaši- 
zma v Evropi. Prav nič n i nam
reč v soglasju z njim podpis in 
bianco menice španske listine. 
Pa tudi drugače v vsem sloven
skem političnem razvoju vlada 
razpoloženje, ki, žal, spominja 
na nekdanji sprejem obliko
vanja Ljubljanske province. Priz
nam, to so težke besede, a kak
šne naj bi uporabil ob usodni 
odsotnosti v uradnih izjavah 
vsakršne zahteve po priznanju 
in obsodbi zločinov črne dik
tature, ki se je  sadistično razda
jala od Posočja in od Snežnika 
vse do obalnega pasu; kakšne 
izraze naj človek iznajde ob za
molčevanju početja nesojenih 
vojnih divjakov v Sloveniji do 
septembra 1943. leta? A li ni 
tako razmerje podobno razme
rju tlačana do fevdalca? In ali 
n i tako ravnanje v posmeh 
vsem tistim, k i nekoč niso klo
nili in kise jim  danes ob imenu 
Ivana Rudolfa hvaležno in po
nosno klanjamo?

Značilno je  vsekakor, da se 
je po protestu številnih italijan
skih zgodovinarjev proti posku
su sprave levice in desnice na 
račune zlodejstev v preteklosti, 
italijanskih zgodovinarjev, ki so 
prikazali tudi tragedijo primor
skega prebivalstva, značilno je, 
pravim, da se zdaj v nekaterih 
italijanskih medijih zbuja za
vest o nečastnem skrivanju 
povzročenega zla. Tako je pred

mescem revija Diario objavila 
reportažo o Rabu, 75. septem
bra pa II Corriere delta Seraze/o 
viden prispevek z naslovom o 
“pozabljenem italijanskem pe
klu" v Sloveniji. No, vtem izjem
no kakovostnem tekstu pravi 
pisec, da ta preteklost leži kot 
skala med Italijo in Slovenijo 
in da zadeva utegne zadobiti 
mednarodne dimenzije.

Priznam, da doslej o tisti 
"skali'' nisem ne slišal ne bral, a 
če je  tako, potem bom prekli
cal vse obsodbe, drži pa vseka
kor, da ko b i bilo o “skali" res in 
bi Slovenija internacionalizira
la "italijanski pekel" s primor
skim vred, potem bi bil španski 
dokument drugačen ali pa bi 
ga morebiti n iti ne bilo.

Žal pa smo na drugi strani 
priče, a to za zdaj bolj v osred
nji Sloveniji, nekakšne politi- 
čno-moralne rehabilitacije med- 

i vojnega bojevanja na strani za
sedbenih oblasti. Menim nam
reč, da upravičenost protiko
munizma nikakor ne dopušča 

' devalorizacije osvobodilnega 
boja. Kljub komunistični skru
nitvi, tako med vojsko kot po 
nji, njegove epičnosti, ostaja 
uporni boj veličastno narodno 
in mednarodno dejanje, s kate
rim se je  uresničil poglavitni cilj 
TIGR-a in z njim primorskega 
občestva. Zato zrela državniška 

| zavest zahteva, da se o vitalnih 
problemih ne razpravlja nepre
mišljeno.

Ker pa je Ivan Rudolf po voj
ski deloval v Trstu, je  prav, da se 
na kratko ustavimo tudi p ri ti 
dobi, ki je  usodno vplivala na 
kasnejši potek in ki nas handika- 
pira še tudi danes. Izvirni greh 

j je  monopol zmagovite revolu
cije in partijske omejenosti, ki 
je svojo diktaturo izvajala z vse
mi sredstvi javne politike in taj
ne policije. Naša skupnost j i  je  
bila odskočna deska za inter- 
nacionalistične cilje. Naravno 
je  bilo, da so demokratično ču
teči ljudje tako škodljivo po li
tiko odklanjali, žal pa so tudi 
oni zahajali v skrajnosti, tako

da sem v reviji Sidro (uredili Pav
le Merku, Boris Pahor, Alojz Re
bula) spomladi 1953. leta obja
vil tekst pod naslovom: “Ne 
narodne koristi, ampak koristi 
ideologij'. A b il je  apel, ki je, 
prav tako kot dosti drugih, ostal 
brez odmeva. Edino pozitivno 
v tistem nesrečnem obdobju je  
bilo to, da je  večina demokrati
čnih levičarjev soglašala z de
mokratično sredino v prednost
ni zavzetosti za slovensko iden
titeto in njeno homogenost. Ta 
skupni odklon je  omogočil no
vo uveljavitev samostojne slo
venske liste po letu 1954., ko 
je partija pledirala za vključitev 
v italijanske stranke. Tako je  bilo 
učinkovito potrjeno osnovno 
načelo istovetnosti pro ti spe
cifičnemu absurdu ideološke
ga idealizma v lastno škodo, ki 
se ga zrele skupnosti ogibajo.

Za vztrajanje pri tem načelu, 
načelu TIGR-a danes, slovenska 
narodna skupnost v Italiji - in 
seveda tista na Koroškem rav
no tako - potrebujeta pomoč 

; javnega mnenja tudi v matični 
državi, čeprav drži, da tudi tam 
ne manjka primerov, ko se na 
videz širokopotezne pameti 
spogledujejo s tezami o odpr
tosti, odklanjajo etnocentri- 
zem, zagovarjajo multikultur
nost, so alergične do izmišlje
nega naroda-mita, operirajo to
rej z besedno armaturo, ki je  
samo kamuflaža, kot p ri nas, 
po litičn ih  tendenc a li izraz 
manjvrednostnega kompleksa. 
A v načelu TIGR bomo nepo
pustljivi.

Kot vidite, dragi in spoštova
ni prijatelji, smo danes tukaj 
zbrani tudi za razmišljanje o 
vsem, kar nam tako ali drugače 
pripravlja nevarno zasedo. Zato 
je  morebiti videti, da je  Rudol
fova podoba nekako ostala ob 
strani, v resnici pa je  nasprotno 
res, saj smo ob nji nanizali to, 
karnaszaskrblja, v zvestobi du
hu, ki je  preveval naše uporni
ke, h katerim prištevamo moža, 
katerega kip je  postavljen nje
mu v čast, nam vsem pa vzgled.
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TROPSKA MELANHOLIJA, 
POPOTNIKOVA TRAJNA 

BOLEZEN
PETER SZABO

Pred kratkim sem imel prilo
žnost videti film  Apollo 13. Ko 
sem gledal, kako so pripravljali 
polet na Luno, kaj vse so nare
dili, da b i rešili neuspelo odpra
vo in tri astronavte, se je v meni 
prebudilo tisto nekaj židovske 
krvi in sem se vprašal: Koliko pa 
je vse to stalo? Seveda ogrom
no, toliko bolj zanimivo pa je  
dejstvo, da je  vse to za proračun 
ZDA pomenilo ogromne stro
ške in ni prineslo nobenih zaslu
žkov. Kaj je  torej prisililo ZDA, 
ki imajo sicer tako dobro eko
nomsko preračunane odločitve, 
da so metale denar za starodav
ne človekove romantične sa
nje: pristati na Luni? Hladna voj
na. Američani so za vsako ceno 
morali osvojiti Luno pred Rusi.

Kmalu zatem me je  obiska
la še ena misel. Spomnil sem 
se, kaj je  nekdo rekel ob okvari 
računalnika: “ To je  čisto nor
malno. Saj ne gre za vesoljsko 
ladjo. Če se ti sesuje trd i disk, 
bo škoda kvečjemu nekaj sto 
tisoč lir, če pa se pokvari vesolj
ska ladja, je škoda vredna nekaj 
milijard dolarjev in nekaj člove
ških življenj, ki so neprecenlji
va. Jasno torej, da bodo izde

lovalci vesoljskih ladij poskrbeli, 
da ne bi prišlo do nobene napa
ke (pa se vendar zgodi), med
tem ko bodo izdelovalci raču
nalniške opreme veliko manj 
skrbeli za varnost. Sploh jim  pa 
ne bo preveč žal, če boš prisi
ljen kupiti nov trd i disk."

Tretja misel: Ameriško po
djetje Intel, k i izdeluje proce
sorje in ima na tem področju 
skoraj monopol, je  baje tožilo 
Billa Gatesa, češ da je  nameno- 

j ma vgrajeval "napake" v ope
racijski sistem Windows, da b i 
tako upočasnil računalnike in 
prisilil kupovati vedno močnej
še procesorje. S tem naj b i jim  
škodil, saj stranke niso mogle 
ceniti hitrosti najnovejših pro
cesorjev. Ničesar pa niso pove
dali o dejstvu, da so po Gate- 
sovi zaslugi prodali veliko več 
procesorjev.

Zaključek. Vsi vemo, da so 
se računalniki, kot vsa ostala 
odkritja tega stoletja, rodili v 
vojaškem okolju in za vojaške 
namene. Tako je nastal radio, 
ki ga je  Marconi razvil najprej 
za angleško vojaško mornari
co, tako je  nastala televizija, ta
ko računalniki in mobilni tele
foni. In dokler je  hladna vojna

j še trajala, so morali najbolj na
predni kosi teh tehnologij de
lovati brezhibno, saj si nobena 
vojska ni smela privoščiti ne
varnosti, ki bi jih  povzročile na
pake v tehnološki opremi. Ko 
pa so te tehnologije postale 

! proizvod, namenjen potrošne- 
mu trgu, je  varnost izgubila po
men. Ameriška vojska je  pora
bila milijarde dolarjev, da bi do
kazala, da njihova tehnologija 
deluje brezhibno in da lahko 
pridejo na Luno pred Rusi. Billa 
Gatesa pa n i prav nič sram in 
ga ne skrbi nacionalni ponos, 
če se novi Windowsi 98 "sesu
je jo " na vsakem drugem raču
nalniku v Rusiji. Ko b i hladna 
vojna še vedno trajala, b i Bill 
Gates že sedel v ameriškem za
poru zaradi veleizdaje. Čebide- 

1 loval brezhibno, b i ga obsodi
li, ker je  Rusom prodal visoko 
vojaško tehnologijo, če pa bi 
deloval tako, kot dejansko de
luje, z napakami, bi Gatesa ob
sodili, ker je  Rusom razkril, da 

' je  ameriška vojaška tehnologija 
nepopolna. In medtem ko to 
pišem na svojem računalniku, 
si mislim, da je  nekako škoda, 
da ni več hladne vojne. Bill Ga
tes b i res moral sedeti. Pa ne 
zato, ker je  monopoliziral trži
šče, temveč zato, ker ga je  mo
nopoliziral z namenoma slabo 
izdelanim programom.

KLARA KRAPEŽ

Kako v poplavi številnih knji
žnih izdaj, ki med bralce pri
našajo potopise, napisati še 
enega, tokrat tako drugačne
ga, da resnično pritegne k bra
nju? Univerzalnega recepta ver
jetno ni, a vsaj eno od možno
sti je v svoji knjigi uporabil Blaž 
Ogorevc, škofjeloški svobod
njak- novinar, pesnik, pisatelj.

Njegova beseda v po top i
su, ki ga je naslovil Tropska me
lanholija, \e tekoča, neposred
na. Bralca pritegne s čisto drob
nimi, za marsikoga nepomem
bnimi opisi vsakdanjika, k ijih  
popotnik doživlja po tujih de
želah. Blažu Ogorevcu je nam
reč veliko bolj kot eksotičnost 
spoznanega in doživetega po- 
membo tisto, kar se dogaja 
vsak dan na turških bazarjih, 
v afriških vaseh, vročih želez
niških vagonih ali kjerkoli dru
gje. Zanj so pomembni tudi 
tako obrobni dogodki, kot je 
na primer oslova trma ali ce
lodnevno šivanje in vezenje 
turških obrtnikov, ki iz indu
strijskih izdelkov "na novo" iz
delajo blago vrhunskih krea- 
torjev.

Blaž Ogorevc je nekoliko 
drugačen zapisovalec popot
niških vtisov. Kot sam zatrjuje, 
je edina njegova “napaka" ali 
pa zasvojenost - tropska me
lanholija. Bolezen, ki seje po
potnik lahko naleze kjerkoli in 
kadarkoli. A ko jo prvič okusi, 
je z njim za vedno. Oprime se 
ga in zaradi nje potem človek 
nenehno skuša priti še kam 
dlje od domačega praga.

Lična knjiga je na prvi po
gled podobna šolskim beri
lom ali obveznemu branju vsa
kega ljubitelja tujih dežel. Ob
likovalsko dovršenost dopol
njuje tudi izredno besedilo, ki 
bralca pritegne od prve do 
zadnje besede in mu v njegov 
dom prinaša nova spoznanja, 
neobičajna in morda neodkri
ta tudi tistim , ki so opisane 
kraje sami obiskali. Potopis 
Tropska melanholija ni zgolj 
popotovanje po neznanih in 
znanih pokrajinah, je nekaj več. 
Je topla pripoved o ljudeh in 
drugačnosti, toplini, uboštvu 
in bogastvu. Knjigo je uredil 
Zdravko Duša, oblikoval Zdrav
ko Papič, založila pa časopis
na hiša Mladina.

R A Z S T A V A  S L IK  
IR E N E  P O L A N E C  
V H IT O V E M  
P A V IL J O N U

V razstavišču Paviljon v Hi
tovem poslovnem centru v 
Novi Gorici bodo v četrtek, 5. 
novembra, ob 19. uri odprli 
razstavo slik Irene Polanec. 
Slikarka je rojena v Mariboru, 
kjer danes tudi živi in ustvarja, 
vendar pa je večino svojega 
ustvarjalnega časa preživela v 
Parizu. Od njene prve samo
stojne pariške razstave in pr
vih mednarodnih priznanj je 
m inilo že več kot dvajset let.
V tem obdobju je Irena Pola
nec izoblikovala povsem sa
mosvoj ter prepoznaven liko
vni slog in se predstavila na 
številnih razstavah doma in v 
tujini. Na tokratni razstavi bo
do predstavljene umetničine 
slike iz ciklusa fva.

Gre za serijo ženskih likov, 
v katerih poskuša Irena Pola
nec prikazati kom pleksno 
žensko naravo, njeno mistič
nost in lepoto. Samo žensko 
podobo skoraj vedno nadgra
di tudi s simboli, kot so jabol
ko, školjka, cvet, da bi tako 
dosegla še večjo mističnost in 
moč same upodobitve. Od
prtju razstave bo sledil krajši 
kulturni program, v katerem 
se bo s svojimi šansoni pred
stavila pevka Tereza Kesovija. 
Razstava bo na ogled do ne
delje, 6. decembra.
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S L O V E N S K O  S T A L N O  GLEDALI ŠČE

OBČUTEN SPOMIN  
NA NAŠE RAJNE

FOTO KROMA

V prvih dneh novembra, 
zlasti 1. in 2. novembra, ko 
praznu jem o prazn ik Vseh 
svetih in Vernih duš dan, se 
trad ic iona lno  spom in jam o 
vseh tistih, ki niso več med 
nami. Zato so konec tedna 
pokopališča zaživela tudi na 
Tržaškem, ko so ljudje prišli 
počastit spomin na svoje naj
dražje. Povsod so se zvrstili 
občuteni verski obredi z bla
goslovom grobov.

V teh dneh smo se spom
nili tudi vseh tistih, ki so - zlas
ti pri Slovencih - pred petde
setimi in več leti padli za vred

note svobode, enakopravno- 
; sti in sožitja proti fašistični in 
nacistični diktaturi. Bogatejše 
oz. skromnejše slovesnosti so 
se zvrstile domala pri vseh 
spomenikih padlim.

Za konec pa je treba še 
omeniti, da so tiste dni tudi 
odprli prenovljeno in razšir
jeno pokopališče v Mačko- 
Ijah. Pokopališče je blagoslo
vil župnik p. Rafael Slejko, 
krajši nagovor pa je  imel do
linski župan Boris Pangerc. 
Spregovoril je tudi domačin 
Danijel Novak.

ITALIJANSKO ZD R U ŽENJE KATO LIŠKIH  DELAVCEV

NIZ  TEMATSKIH SREČANJ 
"NA ODPRTEM MORJU"

IVAN ŽERJAL

Italijansko združenje kato
liških delavcev ACLI prireja 
niz tematskih srečanj, ki nosi 
naslov Na odprtem  m orju. 
Kot je  na tiskovni konferenci 
v petek, 30. oktobra, na tržaš
kem sedežu ACLI povedal od
govorni za službo posluha za 
Besedo Stefano Sodaro, bo 
šlo za osem tematskih sre
čanj, ki bodo na sporedu ob 
petkih z začetkom ob 18. uri 
na tržaškem sedežu ACLI v ul. 
sv. Frančiška 4/1. Prvo sreča
nje bo v petek, 13. t.m., po
svečeno pa bo liku pokojne
ga škofa msgr. Lovrenca Bel- 
lomija. Govorila bosta gene
ra ln i v ika r tržaške škofije  
msgr. Piergiorgio Ragazzoni 
in dr. Antonio Sodaro, član 
gospodarskega sveta tržaške 
škofije.

Ostali petkovi večeri bodo 
naslednji: 11. decembra bo 
srečanje, posvečeno liku Pri- 
ma Mazzolarija (govorila bo
sta bivši vsedržavni predsed
nik ACLI Ciovanni Bianchi in 
deželni predsednik ACLI Tar- 
cisio Barbo); 8. januarja 1999 
bodo obravnavli lik  Simon 
Weil (govorila bosta don Ma
rio  Vatta in dr. Annamaria 
Rondini), 12. februarja lik  
Gandhija (srečanje z uredniš
tvom mesečnika Mosaico di 
Pace in z dr. Petrom Zivny- 
jem, duhovnikom starokato- 
liške Cerkve), 12. marca lik 
D ietricha Bonhoefferja (go
vorili bodo dr. Herbert Patzelt, 
luteranski pastor v Trstu, dr.

j Renato CoTsson, valdeški pa
stor v Trstu ter župnik iz Zu- 
gliana in animator centra E. 

i Balducci Pferluigi di Piazza),
8. aprila lik Martina Bubra (go
voril bo tržaški židovski rabin 
Umberto Piperno), 7. maja lik 
Thomasa Mertona (srečanje 

! bo potekalo v samostanu sv. 
Ciprijana v Trstu, govorila pa 

| bo s. Pavla), 11. junija pa lik 
papeža Janeza XXIII. Temu 
srečanju bo predsedoval tr
žaški škof msgr. Evgen Ravi- 
gnani, spregovoril pa bo tudi 
b ivši ta jn ik  papeža Janeza 
XXIII. msgr. Loris Francesco 
Capovilla. Srečanja se bodo 
udeležili tud i predstavniki 
pravoslavnih Cerkva.

Poleg tega bodo petki po- 
; svečeni tudi pripravi na ne
deljsko službo božjo z bra- 
njem knjige p. Ernesta Bal- 
duccija. Ta srečanja bodo na 
sporedu 20. t.m., 12. decem
bra, 15. in 22. januarja 1999,

| 5. in 26. februarja, 5. in 19. 
marca, 16. in 30. aprila ter 14. 
in 28. maja. Molitvena sreča
nja pa bodo tudi ob petkih, in 
sicer 27. t.m., 18. decembra,
29. januarja 1999,19. febru
arja, 26. marca, 23. aprila, 21 

! maja in 4. junija.
S tem programom petko- 

! vih srečanj želijo pri ACLI-ju 
še enkrat poudariti svojo pri
padnost tržaški cerkveni sku 
pnosti in osmisliti svoje pobu
de s pripadnostjo Cerkvi, zla 

; sti ko gre za skrb za tiste ose
be, ki živijo na robu družbe.

V NEVARNOSTI DELOVNA  
MESTA V TOVARNI VELIKIH 

MOTORJEV V BOLJUNCU
Tovarna velikih motorjev v 

Boljuncu seje ponovno zna
šla v krizi. Lastnika tovarne, 
italijanska družba Fincantieri 
in finska družba VVartsila, sta 
namreč pred nekaj tedni na
povedali vpis 250 delavcev v 
t.i. "dolgo mobilnost", kar v 
bistvu pomeni, da bodo do 
upokojitve v dopolnilni bla
gajni. Dejansko gre tu za kle- 
stenje delovnih mest, ki ga 
astnik opravičuje s finančno 
crizo na Daljnem vzhodu in 
v Rusiji. Poleg teh 250 delav
cev v "dolgi mobilnosti" je, kot 
caže, še drugih 180 delavcev,
o katerih pravijo, da so od
večni, poleg tega pa bi mora-
o s prihodnjim  letom 80 us- 
užbencev preiti pod upravo 

družbe Duferco.

Zaradi vsega tega je enot
no sindikalno predstavništvo 
tovarne sporazumno s pokra
jinsk im i vodstvi sindikatov 
covinarjev FIM-CGIL, FIOM-

CISL in UILM sklicalo v četr
tek, 29. oktobra, dveurno 
stavko in odprto skupščino, 
katere so se udeležili tudi šte
vilni politični predstavniki ter 
župana Trsta in Doline Ric- 
cardo llly in Boris Pangerc. V 
prvi vrsti je padla zahteva po 
spoštovanju sporazuma, ki 
gaje decembra lani podpisal 
takrat še edini lastnik TVM, 
družba Fincantieri, s pred
stavniki zaposlenih. Takrat so 
se dogovorili, naj sezaposlit- 

: veni nivo sicer zmanjša, a s 
ciljem, da se podjetje ponov
no okrepi in doživi vzpon ter 

1 da potem tudi zviša zaposlit
veno raven. Sporazum, ki so 
ga podpisali tudi predstavniki 
dežele Furlanije-Julijske kraji- 

I ne in italijanskega ministrstva 
za industrijo , med drugim  
jam či ohranitev delovnega 
mesta za 1.400 ljudi.

Na zasedanju so delavci 
TVM naleteli na razumevanje

in solidarnost političnega, sin
dikalnega in družbenega živ
ljenja, ki so se obvezali, da si 
bodo prizadevali za rešitev 
industrijskega obrata, ki je po 
njihovih besedah zelo važen 
za tržaško gospodarstvo in 
zato mora ostati na tržišču. 
Za 5. novembra je najavljeno 
srečanje predstavnikov sin- 
di-katov, dežele te r družb 
Fincantieri in VVartsila. Če 
izid ne bo pozitiven, m islijo 
p rese liti pogajanja v Rim, 
predstavniki delavcev pa si 
vsekakor pričakujejo tudi to, 
da se bodo solidarnostne iz
jave spremenile tudi v kon
kretno podporo.

Na koncu ne smemo po
zabiti, da bi negativen izid po
gajanj precej prizadel tudi na
šo narodno skupnost, saj je 
v Tovarni ve lik ih  m otorjev 
zaposlenih tudi ve liko slo
venskih ljudi.

ZLATI SV.
JUST PADOI-  
SCHIOPPI

Združenje tržaških kronis
tov se je odločilo, da podeli 
letos Zlatega sv. Justa prizna
nemu italijanskemu ekono
mistu in monetaristu Tomma- 
su Padoi-Schioppi. Nagrado 
bodo podelili v dvorani trža
škega občinskega sveta sredi 
decembra.

Padoa-Schioppa, sicer ro
jen v Bellunu, se je še v mla
dih letih preselil vTrst, kjer se 
je šolal. Dosegel je zelo viso
ke funkcije v finančnih insti
tucijah v Italiji in po Evropi. 
Od 2. junija letos je član izvr
šnega odbora nove Central
ne evropske banke.

Nagrado Zlatega sv. Justa 
podeljujejo tržaški kronisti od 
leta 1969 dalje tistim  Tržača
nom, ki so s svojim uspešnim 
delom posredno dali prizna
nje tudi svojemu mestu. Do
slej sta jo  prejela dva Sloven
ca: slikar Lojze Spacal in arhi
tekt Boris Podrecca, ki je na
grado prejel lani.

9 0 - L E T N I C A  B A NKE I N D A N V A R Č E V A N J A

NAG RADE ZKB NAJBOLJŠIM  
UČ EN C EM  IN D IJA K O M

Cesar (OŠ Pinko Tomažič, 
Trebče), Tereza Pertot (OŠ Av
gust Černigoj, Prosek), Katrin 
Sedmach (OS Albert Sirk, Sv. 
Križ), Ivan Jevnikar OŠ Alojz 
Gradnik, Repentabor), Martin 
Merlak (OŠ Prežihov Voranc, 
Dolina), Eva Stepančič (OŠ 
Mačkolje), Matteo Cigui (OŠ 
Ivan Trinko Zamejski, Ricma- 
nje), Urška Ota (OŠ Fran Ven
turini, Boršt) in Dejana M edi
ca (OŠ Albin Bubnič, M ilje). 
Najboljši slovenski dijaki 3. 
razredov nižjih srednjih šol, 
ki so prejeli nagrade, pa so bi
li: Vlasta Ušaj (nižja srednja 
šola Igo Gruden, Nabrežina), 
LaraBarbieri inAnnaVVehren- 

{fennig (NSŠ Srečko Kosovel, 
Opčine), Fabio Sulli in Andrea 
Matiačič (NSŠ Fran Levstik, 
Prosek) ter Nataša Capponi in 
Nataša Zeriu l (NSŠ Simon 
Gregorčič, Dolina).

FOTO KROMA

V sredo, 28. oktobra, je Za
družna kraška banka na O p
činah praznovala 90-letnico 
svoje ustanovitve. Ta važni 
mejnik je banka slovesno pra
znovala že v začetku letoš
njega poletja, se pravi v juniju, 
s svečano proslavo na dvori
šču Prosvetnega dom a na 
Opčinah in z izdajo knjige 
Marka VValtritscha o sloven
skih zadružnih bankah. Svoj 
jubilej pa je banka tokrat pro
slavila delovno, saj se je te
meljito pripravila za nastop

skupne evropske valute, evra.
V petek, 30. oktobra, pa so 

predstavniki openskega ban
čnega zavoda proslavili med
narodni dan varčevanja s tra
dicionalno pobudo, ki jo  pri
reja že dvajset let. Podelili so 
nam reč denarne nagrade 
najboljšim učencem in dija
kom slovenskih in italijanskih 
osnovnih in nižjih srednjih 
šol, ki so prisotne na te ritori
ju, kjer deluje Zadružna kraš
ka banka. Kot je uvodoma po
vedal predsednik banke Pa-

Gos t u j e  Me s t n o  g le d a lišče  - L j ubl j ana 

J.B.P. M o liere

TARTUFFE
REŽIJA M ile  Korun

V petek, 6. novembra, ob 20.30 abonma red A in D; v soboto, 7 
novembra, ob 20.30 abonma red B, E in F; v nedeljo, 8. novem
bra, ob 16. uri abonma red C.

vel Milič, je smoter teh nagrad 
v priznanju za opravljen trud 
učencev in dijakov, pa tudi v 
spodbudi, da nadaljujejo na 
tej poti.

Na petkovi slovesnosti, ki 
je potekala v razstavni dvora
ni ZKB na Opčinah, je bilo po
deljenih 39 nagrad učencem 
in dijakom, ki so v lanskem 
šolskem letu najbolje zaklju
čili 5. razred osnovne oz. 3. 
razred nižje srednje šole. Pr
vim je šel ček v višini 150.000 
lir, drug im  pa ček v višin i
200.000 lir. Če se omejim o le 
na slovenske učence 5. raz
redov osnovnih šol, so nagra
de prejeli: Veronika M ilič (os
novna šola Virgil Šček, Na
brežina), Martin Peric (OŠ Jo- 
sipJurčič, Devin), Eva Pozzec- 
co (OŠ 1. maj 1945, Zgonik), 
Petra Doljak (OŠ Stanko Gru
den, Šempolaj), Ana Regent 

j (OŠ France Bevk, Opčine), 
Aleksandra Gregori OŠ Pri
mož Trubar, Bazovica), Taisija

Š T IP E N D IJ E  IZ  
S K L A D A  M IH A E L A  

F L A J B A N A
Slovensko dobrodelno 

društvo v Trstu razpisuje 
svojo dvanajsto študijsko 
štipendijo iz sklada Miha
ela Flajbana. Štipendija bo 
znašala 3.000.000 lir  za 
prvi letnik in 2.500.000 lir 
za vsako nadaljnje leto red
ne študijske dobe, v koli
kor bo dob itn ik  zadostil 
pogojem pravilnika. Šti
pendija je namenjena slo
venskim zamejskim viso- 
košolcem, ki se bodo vpi
sali na un iverzo v aka
demskem letu 1998-99.

Podrobnejša pojasnila 
dobite na sedežu Sloven
skega dobrodelnega druš
tva v Trstu, ulica Mazzini 
46/1, tel. 040-631203, ob 
četrtkih od 16. do 18. ure. 
Rok zapade 30. novembra 
1998.
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KRSTNI KONCERT 
MEŠANEGA PEVSKEGA 

ZBORA RESONET
V četrtek, 29 . oktobra, je bil v župnijski cerkvi sv. Jerneja na O pčinah krst

ni koncert Mešanega pevskega zbora Resonet. Koncert je spadal v okvir 20- 
letnice pevskega delovanja zborov Vesela pom lad.

Zbor Resonet spada nam
reč v Slovensko otroško in 
m ladinsko pevsko društvo 
Vesela pomlad z Opčin. Vo
kalna skupina oz. kom orni 
zbor Resonet je bil sicer usta
novljen že leta 1995. Združe
val je  pevke in pevce iz raz
ličnih krajev, lani pa se je ok
repil z vstopom nekaterih čla
nic in članov zborov Vesela 
pomlad, tako da sedaj šteje 
23 pevk in pevcev. Zbor je  že 
nekaj časa vadil pod vod
stvom dirigentke Aleksandre 
Pertot, v četrtek, 29. oktobra, 
pa seje prvič v prenovljenem 
sestavu predstavil zares šte
vilnemu občinstvu, ki je  sko
raj do zadnjega kotička napol
nilo opensko cerkev.

Aleksandro Pertot pozna
mo po tem, da izbira sklad
be, ki gotovo dosežejo velik 
učinek pri publiki, so torej ze
lo efektne, poleg tega pa ima 
tudi smisel za scenografijo. 
Tako so pevci prišli pred ob
činstvo v skoraj popolni temi, 
vsak od njih pa je  v rokah dr
žal prižgano svečo, tako daje 
bilaatmosfera karseda suge
stivna. Zbor seje predstavil s 
sporedom, ki je obsegal izbor 
slovenske in tu je  nabožne 
glasbene zakladnice. O b sto
panju pred občinstvom (pa 
tudi ob koncu koncerta) je 
zbor zapel Leontovičevo pe

sem Ščedrik. Dalje smo pri
sluhnili izvajanju dveh znanih 
Gallusovih skladb, in sicer Re
sonet in laudibus ter čudovi
temu Paternoster. Tri skladbe 
so bile vzete iz ruske pravo
slavne liturgije: najprej smo 
poslušali Tebe pojem  Dmitrija 
Bortnjanskega, zatem pa še 
dva dela iz znamenitih veli
konočnih Večernic Sergeja 
Rahmaninova, in sicer Priidi- 
te poklonimsja i n Bogorodice 
Djevo radujsja. Prvi del se je 
zaključil z Alelujo Randalla 
Thompsona, Ave Mario Emi
la Cossetta in Tollite hostias 
Cam illa Saint-Saensa (zbor 
je  pri zadnjih dveh skladbah 
sprem lja l na org le  M artin  
Vremec).

Drugi del je obsegal štiri 
skladbe, in sicer Gruberjevo 
Ave Marijo, Glejte že sonce 
zahaja, gorenjsko ljudsko v 
priredbi Matije TomcaZagor- 
ski zvonovi i n Božično noč, ki 
jo  je na besedilo Ljubke Šorli 
uglasbil Zorko Harej. Kot do
datek je zbor izvedel še ko
roško ljudsko Tam, kjer teče 
bistra Zila, ob odhodu izpred 
občinstva pa, kot že rečeno, 
ponovil LeontovičevSčedrik.

Kar se sam e izvedbe  
skladb tiče, je treba povedati, 
da se pozna, da ima zbor do
ločeno število kakovostnih 
pevk in pevcev, ki imajo za sa

bo tudi že daljši "staž". Če po
mislimo, da gre tu za nov zbo
rovski sestav, ki potrebuje še 
nekaj časa, da se popolnoma 
ulije in pridobi večjo zvoč
nost, je ocena vsekakor pozi
tivna. Pevke in pevci zbora 
Resonet so lepo izvedli pred
vsem štiri skladbe drugega 
dela, medtem ko so v prvem

delu izstopali zlasti Bortnjan- 
skijevTebe pojem , Cossetto- 
vaAve Maria in Saint-Saenso- 
va Tollite hostias. Na četrtko
vem koncertu se je pesem 
prepletala z govorjeno bese
do. Recitatorske vložke je u- 
činkovito podala priljubljena 
igralka Slovenskega stalnega 
gledališča Lučka Počkaj.

Na koncu naj še omenimo 
pozdravne besede in čestitke 
openskega župnika Zvoneta 
Štrublja, predsednice pevske
ga društva Vesela pom lad 
Nade Sosič, predvsem pa ka
plana Franca Pohajača, dol
goletnega dirigenta in prave 
'duše" openskih zborov. 
 IŽ

SODELOVALA TUDI  GLASBENA M ATICA

ZAVOD I.T.I.S. JE PRAZNOVAL  
SVOJEGA ZAVETNIKA

V sredo, 4. novembra, je 
tržaška ustanova za socialno 
skrbstvo I.T.I.S. praznovala 
god svojega zavetnika, sv. 
Karla Boromejskega. V ta na
men so v zavodu I.T.I.S. v ul. 
Pascoli v Trstu priredili slove
snost z mašo in dobrodelnim 
koncertom za predsednika in 
člane upravnega odbora, po
možno osebje, prostovoljce, 
sorodnike, prijatelje in člane 
dnevnih centrov.

Ob 16. uri je bila maša, ki 
so jo oblikovali organist kape
le Benedetto Sestan ter zbor 
Jacobus Gallus in Mladinski 
godalni orkester šole Glasbe
ne matice pod vodstvom diri
gentov Janka Bana in Petra Fi
lipčiča. Po maši je bil ob 17.

uri dobrodelni koncert, ki so 
ga oblikovali organist Bene
detto Sestan, sopranistka Raf
faella Perissin, mezzosopra
nistka Tamara Braida in M la
dinski godalni orkester GM 
pod vodstvom Petra Filipčiča. 
Izvedene so bile skladbe Ba
cha, Handla, Palestrine, Per- 
golesija, Merkuja in Sestana.

V nedeljo, 15. t.m., pa bo 
v župnijski cerkvi sv. Jerneja 
na Opčinah ob 19. uri dobro
delni koncert, ki ga v sodelo
vanju z opensko župnijo pri
rejata zbor Gallus in Vzgojno- 
zaposlitveno središče M itja  
Čuk. Spored bo ob likova l 
zbor Jacobus Gallus pod vod
stvom Janka Bana.

USODA ČUKOVEGA RO M ANA V SLOVENSKEM KULTURNEM PROSTORU

KAKO SMO PREBIRALI PENO 
MAJSKEGA VALA

MARTINA SLAVEC

Po premoru toplih polet
nih dni, ki so sedaj že krepko 
za nami, so se vrata občinske 
knjižnice v Boljuncu ponov
no odprla za peščico ljudi, ki 
se zvečer radi okrepčajo ob 
skledi dobro obloženih misli 
in se prepustijo zazibati v va
lu izbranih besed. Tako nas je 
v petek, 30. oktobra, prepla
vila Pena majskega vala trža
škega pisatelja Marija Čuka, 
ki nam je spregovoril pred
vsem o usodi svojega roma
na oz., bolje rečeno, prozne
ga dela, za katerega se že sam 
noče izreči, ali pripada točno 
določeni romaneskni literar
ni zvrsti, toda o njem lahko 
pove, da mu zaradi svoje vse
bine prav gotovo ustreza do
stopna, objektivizirana neve
zana beseda. To skratka prav
zaprav pomeni, da se je v av
torjevih mislih najprej pojavil 
namen, ki ga je v svojem delu 
hotel ubesediti, temu pa je us
tvaril ustrezno predmetnost. 
Seveda se teh besed ne sme 
reducirati na zmotno srednje
šolsko vprašanje, "kaj nam je 
avtor želel povedati v svojem 
delu", ker je avtor sam, in to

V DOLI NSKI  CERKVI
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je Čuk še posebno poudaril, 
poln dvomov, slutenj in ža
lostne jeze, ki jih lahko le izra
zi, rešitve pa ne sme in ne 
more nakazati. Kako pa so (o- 
prostite ogabnemu izrazu, a 
berite ga dobesedno) zamejci 
prebirali Čukovo literaturo? 
Množično, kot je to z navdu
šenjem povedal urednik zbir
ke M ornik Andrej Furlan. Ide
ološko (!), pa je ugotavljal av
tor sam, ki je k temu pristavil, 
da so ga Slovenci v Sloveniji 
boljše dojeli, rekla bi s potreb
no estetsko distanco, ki je pri 
branju literarnega dela nujna,

katere pa zamejci očitno ne 
premoremo, ker smo preveč 
zateženi zaradi svojega samo
ljubnega ponižanega ega.

V istem večeru je urednik 
Andrej Furlan izkoristil prilož
nost za najavo novega proje
kta v sozaložništvu z mestom 
Kranj. Gre za nov, prepotre
ben italijanski prevod Prešer
novih poezij izpod peresa 
G iorg ia  Depangherja in s 
spremnim esejem Marije Pir
jevec, s katerim se bodo naši 
drugorodni sosedje lahko ok
repčali ob začetku decembra.

KONCERT 
ZA POSOČJE 
V PRIREDBI 
PD MAČKOLJE

V nedeljo, 8. novembra, 
bo v župnijski cerkvi v D o li
ni, z začetkom ob 18. uri, 
dobrodelni koncert za Poso
čje, ki ga prire ja Prosvetno 
društvo M ačkolje  v sodelo
vanju z M lad insk im  krož
kom iz Doline.

Na večernem  koncertu  
bodo  nas top ili M la d in sk i 
mešani zbor Šmarje pri Ko
pru, Dekliška pevska skupi
na Valentin Vodnik iz D o li
ne, organist Iztok Cergol in 
M e ša n i pevsk i  z b o r  PD 
Mačkolje.

Priložnostno misel, ki se 
bo dotaknila  tudi sedanjega 
stanja ljudi in krajev v Po
sočju po ldrugo leto po po
tresu, bo podal župn ik  iz 
Drežnice Ivan Gregorc, ki so 
ga prired ite lji za to p rilo ž 
nost povabili medse.

Izkupiček večera, na ka
terega so ljud je  vabljeni v 
kar najlepšem številu, pa bo 
namenjen obnovi Drežniš- 
kih Raven, ki jih  je potres še 
posebej prizadel.

OBVESTILA

V OKVIRU Gledališkega vrti
ljaka bo v nedeljo, 8. t.m ., na
stopilo Lutkovno gledališče- 
Ljubljana s predstavo Zlatka 
Kriliča Jajce. Predstava bo v 
dvorani Marijinega doma pri 
Sv. Ivanu, ulica Brandesia 27, 
z začetkom ob 16. uri. Nakup 
abonmajev za mladinske pre
dstave Gledališkega vrtiljaka, 
ki ga prireja Radijski oder, je 
še možen na sedežu Sloven
ske prosvete, ulica Donizetti 
3 (tel. 040-370846) ali eno 
uro pred predstavo v dvora
ni pri Sv. Ivanu.

VPONEDELJEK, 9. t.m ., bo ob
15.30 v Marijinem domu v ul. 
Risorta maša za pokojne čla
ne in članice Apostolstva sve
tih bratov Cirila in Metoda. 
Vabljeni vsi člani in prjatelji!

SSG. Henrik Ibsen, Hedda 
Gabler. Režija Bojan Jablano- 
vec. V četrtek, 5. t.m., ob 16. 
uri abonma red I; v torek, 10. 
t.m., ob 16. uri abonma red H.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev in Gallus Consort 
vabita v ponedeljek, 9. t.m., 
ob 20.30 v Peterlinovo dvo
rano, Donizettijeva ulica št. 3, 
na predstavitveni koncert Vi
ola da gamba kot solist in v an
samblu. Sodelovali bodo Ire
na Pahor, Dina Slama, Alek- 
sija Leone, Marta Porro, Miloš 
Pahor, Martina Sepancich in 
Ennio De Matteis. Predstavi
tev posameznih točk in pri
kaz instrumenta Miloš Pahor.

TAIZEJSKO NOVOLETNO sre
čanje mladih v Milanu. Če si 
star od 16 do 30 let in iščeš 
alternativen način za preživ
ljanje novega leta, udeleži se 
evropskega novoletnega sre
čanja mladih v Milanu od 28. 
12.1998 do 1.1.1999. Sreča
nje organizira skupnost bra
tov iz Taizeja. Potujemo v or
ganizaciji SKAM-a iz Ljublja
ne, odpotujemo pa iz Duto
velj. Cena romanja je 7.300 
SIT, plus še skromen prispe
vek organizatorjem v Milanu. 
Za prijavo in dodatne infor
macije se obrnite na Aleša Pe- 
tarosa, tel. 040-228307. Po
hitite, rok za prijavo se bo iz
tekel že 11. novembra 1998.

ZVEZA CERKVENIH pevskih 
zborov iz Trsta vabi pevce, da 
se v ponedeljek, 9. t.m., ob
20.30 udeležijo pevske vaje 
v Šentjakobskem kulturnem 
društvu v ul. Concordia in v

torek, 10. t.m., ob isti uri v 
M arijan išču  na O pčinah. 
Združeni zbor Zveze bo so
deloval pri hvaležnici v trža
ški stolnici v nedeljo, 15. t.m., 
ob 16. uri in v soboto, 21. 
t.m ., na praznik M arije  od 
Zdravja v cerkvi sv. Marije 
Velike, vedno ob 16. uri.

GLASBENA MATICA TRST - Kon
certna abonmajska sezona 
98/99. V luteransko-evange- 
ličanski cerkvi, trg Panfili - v 
torek, 10.11., ob 20.30: Slo
venski komorni zbor, dir. M ir
ko Cuderman (Laghner, Or- 
ban, Šnitke). Člani zamejskih 
zborov lahko uveljavijo sku
pinski popust! Vabljeni! Infor
macije tel. 040-418605.

SLOVENSKA ZAMEJSKA skavt
ska organizacija-4. steg iz Tr
sta vabi nove člane. Za otro
ke od 7. do 10. leta, volčiče 
in veverice, so tedenska sre
čanja ob sobotah v Marijinem 
domu pri Sv. Ivanu (ul. Bran
desia 27) ob 15. uri. Za sta
rejše (od 11. do 16. leta) bodo 
srečanja isti dan in v istem 
kraju ob 15.30. Podrobnejše 
informacije dobite v večernih 
urah pri Katji Volpi (tel. 040- 
943925) in Pavlu Biancuzziju 
(tel. 040-572934).

ZBIRAMO KROJE, klobuke, 
rute in drugo staro skavtsko 
opremo za slovenski skavtski 
muzej v Trstu. Kdor želi pris
pevati svoj delež, naj se javi 
pri skavtskih voditeljih v do
mačem kraju ali na sedežu 
Slovenskih tržaških skavtov v 
Marijinem domu v ul. Risorta 

! 3 v Trstu ali pa pri Rudiju Ko
šuti, Scala Santa 6, tel. 040- 

‘ 41 7829.

ČESTITKE

Naša kolegica Jelena Ste
fančič je povila hčerko MARTI
NO.  Jeleni in svojcem iz srca 
čestitamo na uredništvu in u- 
pravi Novega glasa. Mali Mar
tini voščimo veliko srečev živ
ljenju in ji želimo, da bi zrasla 
v pridno in lepo dekle.

DAROVI

ZA CERKEV v Ricmanjih: druž. 
Pregare, Ricmanje, ob krstu 
Erike 100.000; družina Žuljan- 

j  Romano, Ricmanje, 50.000; g. 
Milan Nemac 400.000.

ZA KAPELO sv. Leopolda Man
diča v Domju: družina Sacchi, 
Rovigo, 100.000.

ČETRTEK
5. NOVEMBRA
1998

Sv. Ivan Je 
bogatejši...

za celo vrsto bančnih storitev, novih 
investicijskih možtiosti in prijaznih ljudi, ki 
vam bodo od 16. novembra na razpolago v 
naši novi filia li v ulici S.Cilim 38, v Trstu.

BCTKB
nuova banca di credito di trieste 
nova tržaška kreditna banka
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REMO DEVETAK

Vodstvo sekcije SSk je na 
pobudo svetovalske skupine 
sklicalo razširjeno sejo, ki je 
bila na Vrhu sv. Mihaela v po
nedeljek, 26. oktobra. Sejo je 
odprl sekcijski tajnik Julijan 
Ožbot, ki je v svojstvu občin
skega svetovalca nadomeščal 
načelnika Sava Kledeta. Po
tožil je, da je med pokrajin
skim tajništvom stranke SSk, 
svetovalci drugih občinskih 
uprav in tudi med samimi sve
tovalci premalo srečanj.

Prizadevanja in trud na ra
vni delovanja občinskih zadev 
s strani svetovalske skupine 
SSk zaradi odsotnosti našega 
poročevalca ni pravilno ovre
dnotena pri naših občanih. 
Gre zlasti za problem indu
strijskih odpadkov, ki so natr
pani v lopi nekdanje papirni
ce v Malnišču (Rubije); koli
čina odpadkov naj bi znašala 
od 15 do 20 tisoč kubičnih 
metrov, za odstranitev teh pa 
naj bi bila potrebna kar dva 
milijona lir. V razpravo okoli 
odpadkov sta posegla pred
stavnika pokrajinskega tajniš

tva SSk Aleš Figelj in pokrajin
ski svetovalec David Grinove- 
ro. Menila sta, da manjšina v 
občinskem svetu ni delala pra
ve opozicije. Pokrajinska taj
nika sta poudarila nastali pro
blem med pokrajinsko in so- 
vodenjsko občinsko upravo 
zlasti zaradi župana, kar terja 
javni odgovor. Glede občin
skih zadev pa je bil govor tudi 
o novem nogometnem igrišču 
in o opuščeni stavbi finančnih 
straž v Rupi.

Pokrajinski tajnik Aleš Figelj 
je pojasnil stališča tajništva 
glede srečanj po sekcijah in 
poročanja o njihovem delo
vanju. Nato se je dotaknil za
dnjih deželnih volitev, ko Slo
venski skupnosti ni bil omo
gočen nastop v okviru Oljke; 
s tem ni dosegla izvolitve de
želnega svetovalca, medtem 
ko je v upravnih volitvah v 
okviru Oljke zadovoljivo ne
kaj iztržila. Glede nadaljeva
nja obstoja naše politične or
ganizacije znotraj Oljke je taj
nik nakazal nekaj smernic živ
ljenjskega pomena za edino 
slovensko stranko v Italiji, ki 
sloni na narodno obrambnih 
načelih in s stranih organov

danes samostojne republike 
Slovenije žal ni pravega odzi
va. Omenil je tudi pozitiven 
pristop, ki ga je imela SSk pri 
rešitvi kriz TKB, Kmečke ban
ke in Primorskega dnevnika, 
zajamčenega predstavništva 
in spornih členov, ki jih vse
buje osnutek globalne zašči
te Slovencev v Italiji.

S posegom tajnika se je raz
pravljavko omizje strinjalo, 
razen glede pristopa do reši
tve kriz, kjer je bilo nekaj pri
pomb, češ da rešitev ni zado
stila pričakovanjem. Poudar
jeno je bilo tudi, naj Slovenija 
ovrednoti pomen edine slo
venske stranke v Italiji. Podčr
tana je bila prisotnost mladih 
na kulturnem in športnem 
področju ter v politiki, kajti 
mladi prinašajo nove prijeme. 
Govor je stekel tudi glede ob
činskih upravnih volitev, ki 
bodo v prihodnjem letu. Zad
nji del so prisotni na seji po
svetili deželnemu oz. pokra
jinskemu kongresu. Določili 
so datum občnega zbora sek
cije, ki bo 16. novembra. Na 
tem bodo imenovali delegate 
za pokrajinski kongres.

SPOMNILI SMO SE 
NAŠIH POKOJNIH

PROF. MARTIN
KRANNER
80-LETNIK

Na dan Vseh svetih so se 
razna društva in organiza
cije spomnile vojn ih žrtev s 
priložnostnim i proslavami in 
se oddolžile njihovemu spo
minu.

Zveza slovenske katoliške 
prosvete je položila venec k 
spomeniku v Gonarsu, kjer so 
v tamkajšnjem italijanskem 
taborišču umrli številni Slo
venci, predvsem žene in otro
ci. Komemoracije so poteka
le v vseh slovenskih krajih 
Goriške z recitacijami, pet
jem , govori in polaganjem 
vencev. V Števerjanu je bila 
slovesnost na pobudo občin
ske uprave, istotako v drugih 
s lovenskih občinah. Zbor 
M irko Filej je zapel nekaj ža- 
lostink in položil cvetje na 
grob prof. M irka Fileja v Šta- 
rancanu. V goriški občini so 
bile priložnostne proslave v 
Pevmi, Podgon in Standrežu. 
Člani društva Štandrež so po
ložili vence k spominski plo
šči na domu Antona Gregor
čiča in na domačem pokopa
lišču. Predstavniki Slovenske

ga konzulata in Republike 
Slovenije so položili vence na 
vse spomenike padlim v dru
gi svetovni vojni.

Na goriškem pokopališču 
je poleg raznih spominskih 
proslav tudi Zveza slovenske 
katoliške prosvete polagala 
cvetje in se z m olitvijo spom
nila zlasti na slovenske kul
turne in javne delavce, ki tu 
počivajo. Tako so zbrani o- 
biskali grobove glasbenikov 
Emila Komela in Lojzeta Bra- 
tužater pesnice Ljubke Šorli, 
nato kulturnega delavca Vik
torja Prašnika, prof. M ilana 
Bekarja, slovenskih duhov
nikov in sester. Pokojnega 
prof. Fileja sedaj ni več na na
šem pokopališču, kjer je po
čival dolga leta. Pri vseh teh 
grobovih je tudi letos opra
vil obredne molitve msgr. Ka
zim ir Humar.

Naj še omenimo spomin
sko počastitev padlih v odpor
niškem gibanju, kjer so se 

l zbrali predstavniki oblasti in 
raznih organizacij.

ZAHVALA

Globoko ganjeni zaradi številnih izrazov sočutja se želi
mo zahvaliti vsem, ki so z nami žalovali ob izgubi našega

D A N IL O T A  IU G A
Posebna zahvala naj gre vsem, ki so ga s petjem v cer
kvi in ob grobu posprem ili na zadnjo pot.

Žena in sinovi

S L O V E S N O S T  V Š T E V E R J A N U

LJUDSKI SPOMENIK 
VSEH VAŠČANOV

ZAHVALA 
O b izgubi naše drage

PEPCE TABAJ
se iskreno zahvaljujemo g. Karlu Bolčini za pogrebni 
obred, pevskemu zboru, darovalcem cvetja in v dobro
delne namene te r vsem , ki so na ka te riko li način 
počastili njen spomin.

Svojci
Štandrež, 5. novembra 1998

ZAHVALA
O b izgubi naše drage mame, babice in prababice

VID E DEBENJAK vd. MARAŽ
gre naša iskrena zahvala domačemu gospodu župniku 
Antonu Lazarju, pevcem pri maši, pevskemu zboru ob 
odprtem grobu, darovalcem cvetja ter vsem, ki so da
rovali v dobrodelne namene, in vsem tistim , ki so nam 
stali ob strani v teh težkih trenutkih.

Družini Lango in Maraž

POSVETILO

pokojni S U ZA N I  JAVORNIK
Bila si sodelavka v Palače Hotelu v G oric i in Hotelu 
Emona v Rimu, pri meni in m oji družbi S.A.R. S.p.a. ter 
draga kolegica ostalim  sodelavcem v obeh hotelih.

V tebi je b ilo  po lno življen ja in d inam izm a v delu. Vsi 
smo te im eli radi in prav zato nas je nenadna vest, da 
si v avtom obilski nesreči izgubila svoje mlado življenje, 
zelo prizadela. Skratka: ne m orem o se sprijazniti z m i
slijo, da je  to  žal le kruta resnica.

Jaz osebno in vsi m oji sodelavci izrekam o tvo ji mami 
in bratu naše občuteno sožalje z ob ljubo, da te bom o 
ohran ili g loboko v naših srcih.

Počivaj v m iru, draga Suzana!

Tvoj - tvo ji 

Vinko Levstik

V nedeljo je  bila sredi vla
žnega novembrskega ju tra  
spom inska slovesnost ob 
dnevu m rtv ih  tudi na Trgu 
Svobode v Števerjanu, kjer že 
50 let stoji spomenik padlim. 
Vaščani so se po maši zbrali 
v lepem številu pred spome
nikom, ki jim  dosti pomeni. 
Predenj so po lož ili vence, 
župnik Anton Lazar je zmolil 
obredno molitev, nakar je žu
pan Hadrijan Corsi povedal 
nekaj uvodnih besed. Zapela 
sta mešani zbor Sedej pod 
vodstvom Bogdana Kralja in 
moški zbor Briški grič-Pagla- 
vec pod vo d s tvo m  Ivana 
Klanjščka. Mjadi vaščani so v 
režiji Anke Černič zrecitirali 
izbrana priložnostna besedi
la Alojza Gradnika,Josipa Jur
ce, Ivana Cankarja in Jurija 
Pal jka. Marjan Drufovkaje na
nizal nekaj misli, ki jih  pov
zemamo, o nastanku in po
menu spomenjka, ki "še da
nes opominja Števerjance in 
popotnike, ki gredo skozi na
šo vas, da je bilo za svobodo 
naroda prelite mnogo krvi."

V povojnem času je biEŠte- 
i verjan skoraj v celoti kmečka 
vas. "Preprosto kmečko ljud
stvo je bilo zmedeno, saj je v 
komaj končanem uporu utr
pelo mnogo žrtev." V tabori
ščih so umrli štirje vaščani, 
doma so jih okupatorji pobili 
osem. "V partizane je  odšlo 
350 naših ljudi, v borbi jih je 
padlo 47. Ta krvavi davek je 

i števerjansko ljudstvo plačalo 
za svobodo in zlom fašistične 
in nacistične diktature." Pred 
postav itv ijo  državne meje 
septembra 1947 se je med 
ljudmi rodila zamisel o posta
vitvi spomenika v spomin na 
te žrtve. "Požrtvovalni ljudje 
so velikodušno sprejeli idejo." 
Ustanovili so vaški odbor, ki 
so ga sestavljali ljudje razli
čnih političnih prepričanj, ta
ko da je bila zastopana celot
na vas. Načrt je brezplačno 
izdelal gradbeni mojster Re- 
migij Koršič.Ljudjeso poma
gali, kakor so mogli. Tako je 
prišlo do postavitve spome
nika, "ki je bil in je eden izmed 
prvih na Primorskem, ki ni

strankarski, ampak ljudski. Na 
njem so zapisana imena tistih, 
"ki so dali življenje za srečnej
šo bodočnost svojega rodu, 
in tistih, ki jih še danes pogre
šamo." Ker ni b ilo denarja na 
razpolago, je  bil kupljeni ma
terial skoraj ničen."Naše tem
no kamenje so rili po vasi, do
sti so ga ročno razbijali v javi, 
kamnolomu v Ščednem pri 
Jožefu Rožiču... Pri delu so se 
kmetje vrstili." Končno je p ri
šlo 5.9.1948 do svečane o t
voritve spomenika.

Na spomeniku iz doma
čega laporja je viden znak 
vaškega zavetnika sv. Florja
na. Ob vznožju je na vzidani 
plošči zapisano: "Življenjeste 
dali za svobodo ljudi, hvale
žni smo mi in bodo bodoči ro
dovi". Pod vrhom spomenika 
so štirje plameni; "štiri so bila 
namreč vojna prizorišča, kjer 
so Števerjanci umrli: doma, 
Italiji, v taboriščih in pri parti
zanih. Štirje stranski plameni 
se simbolično dvigajo proti 
sredinskemu ognju": Sloven
ci so se borili za narod, za ne
kaj skupnega. "Darovali so živ
ljenje za narod. In danes ta o 
genj še gori. Hvaležni smo in 
bomo vsem, ki so nam ohra
nili naš jezik, našo pesem, kul
turne tradicije in tudi vero."

Prejšnje dni je slavil prof. 
Martin Kranner visok življenj
ski jubilej - osemdesetletnico 
rojstva. Prav je, da se ga na 
tem mestu spomnimo, saj je 
v vseh povojnih letih zazna
moval naše javno življenje na 
Goriškem in to od kulture do 
politike in športa.

Martin Kranner se je rodil 
30. oktobra 1918 v Žabnicah 
v Kanalski dolini. Gimnazijo 
je opravil v Ljubljani, istotam 
obiskoval pravno fakulteto, 
še prej pa v Gradcu politične 
vede in telesno vzgojo. Po 
vojni se je naselil v Gorici, kjer 
si je ustvaril družino. Dokon
čal je študij tujih jezikov s spe
cializacijo v slovenščini na vz
hodnem univerzitetnem in
štitutu v Neaplju, kjer je dok
toriral. Posvetil se je poučeva
nju na slovenskih srednjih šo
lah v Gorici, kjer je poučeval 
telovadbo, nekaj let pa tudi 
slovenščino. Kasneje je učil 
na italijanskih višjih srednjih 
šolah, kjer je ostal do upo
kojitve. Deloval je v celi v r
sti športn ih  organizacij in 
zvez, posebno pa pri sloven
skem športnem  združenju 
O lym pia.

Prof. Kranner je ves čas ak
tivno sodeloval v zamejskem 
slovenskem javnem življenju. 
Bil je med ustanovitelji SKPD 
v Gorici, deloval je v odboru 
za Katoliški dom, kjer je bil 
kasneje tudi predsednik. Jubi
lant je bil tudi zelo aktiven v 
slovenskem političnem življe
nju. Tako je sodeloval v SDZ 
in njeni komponenti Sloven
ski katoliški skupnosti. Bil je 
tud i izvoljen v pokra jinski 
svet v Gorici na slovenski li
sti z lipovo vejico, in to v ob
dobju 1960-65.

Slavljencu ob lepi obletni
ci iz srca čestitamo!

S K U P I N A  M L A D I H  D R U Ž I N  V S O D E L O V A N ) U  S 
K U L T U R N I M  C E N T R O M  LOJZE B R A T U Ž  V G O R I C I

va b i na o k ro g lo  m izo  z nas lovom

PRAVICE - SOŽITJE - SOODLOČANJE
R A Z G O V O R  O  P R E M O Š Č A N J U  V S A K O D N E V N I H  T E Ž A V  

S S O Ž I T J E M  I N  R A B O  JE Z I KA  V  U S T A N O V A H  
S L O V E N S K E  N A R O D N E  S K U P N O S T I .

Sodelujejo: Sonja Klanjšček, Lučana Budal, Bruna Ciani, 
Franka Žgavec, Silvan Kerševan, Franko Bagon, Peter 
Černič, Jurij Paljk. Moderator: Ivo Jevnikar.

P R I S R Č N O  VA B L J E NI !

Komorna dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž v Gorici, pe
tek, 6. novembra 1998, z začetkom ob 18.30.

S L O V E N S K O  K U L T U R N O  D R U Š T V O  H RAST  
Ž U P N I J A  SV. M A R T I N A  D O B E R D O B

NA OBZORJIH ZVOKA
Skladatelj Stanko Jericijo ob življenjskem jubileju

Izvajajo: organist Boris Stacul; mezzosopran Romina 
Basso; klavirski trio  Peter Gus, Aleksander Sluga, Da
vid Bandelli; MePZ Hrast, d irigent H ilarij Lavrenčič; re
citatorja Katja Sfiligoi, Jan Leopoli.

Zamisel in besedilo David Bandelli.

Cerkev sv. Martina v Doberdobu, ponedeljek, 9. novembra 
1998, ob 20.30.



O B  H U D I  I Z G U B I  N A  G O R I Š K E M

IV A N U  SIRKU  
V SLO VO

Številna m nožica p rija te lje v  in znancev je v 
sredo, 28. oktobra, z m olitvijo in tiho zbranostjo  
dala na štandreškem pokopališču zadnje slovo pri
jatelju  in profesorju Ivanu Sirku. O  pokojniku in 
krščanskem gledanju na smrt in na vstajenje je med 
sveto mašo spregovoril župnik v Štandrežu g. Karlo 
Bolčina; z njim so somaševali g. Marjan Markežič, 
msgr. Oskar Simčič, g. Cvetko Žbogar in g. Ambrož 
Kodelja. Žalostni sprevod se je iz cerkve vil na vaš
ko božjo njivo, Ivana so nesli prijatelji in nekdanji 
sošolci. M ed mašo sta pela pevska zbora iz Stan- 
dreža in moški zbor M irko Filej, vodil ju je Zdravko 
Klanjšček, na orgle je igrala Tiziana Zavadlav. Ob  
grobu je v imenu nekdanjih Ivanovih učencev spre
govorila Mateja Černič, pesmi je recitirala Sara De
vetak, v imenu prijateljev in znancev pa je o pokoj
niku spregovoril Jurij Paljk. Objavljam o govore in 
spomine dijakov.

D R A G I  IV A N !

V HVALEŽEN S P O M I N  PROF. I VANU SIRKU

" Z V E Z D A .  GLEDAŠ JO,  
V E Č N O .  TEDAJ SE UTRNE"

M in ilo  je  že prece j let, 
odkar smo se z vami, še kot 
enajstletni dijaki, prvič srečali 
v šolski učilnici v Doberdobu. 
Predstavili ste se za profesorja 
slovenščine, zgodovine in 
zemljepisa; učili ste nas skla
njanja samostalnikov, spre- 
ganja glagolov, besedne in 
stavčne analize, razlagali ste 
nam srednji vek, Kolumbova 
odkritja in vse dogajanje do 
današnjih dni, razkrivali ste 
nam lepote vsega sveta, poseb
no tistega, ki nas obdaja: v treh 
le tih  smo se z vami veliko 
naučili in si odpira li vedno 
nova obzorja. Že to je  veliko, 
ni pa vse, kar smo od vas 
prejeli. Komaj sedaj se namreč

Ko te danes spremljamo 
na zadnji poti, bi ti še zadnjič 
radi rekli hvala za vse, kar 
smo skupaj s teboj delili. Sku
pina slovenskih, italijanskih in 
furlanskih prijateljev, med ka
terim i so tudi tvoji sošolci, 
nekdanji in sedanji skavti, šol- j 
niki in kulturni delavci, sople
zalci in dobri znanci, me je 
naprosila, naj ti v slovo v ime
nu vseh povem nekaj besed.

Pravzaprav so te besede 
namenjene vsem nam, v prvi 
vrsti mami Marti, očetu A lbi
nu, sestrama lleani in Nataši 
ter bratu Andreju, s katerimi 
pretreseni skušamo razume
ti skrivnost življenja in tvojo 
prerano smrt, ki je del našega 
življenja, pa če si to hočemo 
priznati ali ne.

Ivan, nisi maral retorike in 
ne velikih besed, to vemo vsi, 
ki smo te imeli radi in teh nas 
je bilo veliko. Nisi rad poslu
šal ne zahvalnih besed in ne 
pohval, bil si pač in samo Ivan 
Sirk, takega smo te imeli radi: 
molčečega in iskrivega obe
nem, tankočutnega opazoval
ca naše družbe, v katero si bil 
zakoreninjen, velikega ljubitelja 
gora in narave, kjer si iskal in 
našel vedno veliko več kot pa 
le m irno zrenje in uživanje 
trenutka. Včasih smo prijatelji 
govorili o tebi in vedno zaklju
čili z besedami: "Tak je naš 
Ivan, če ga ne bi bilo, bi ga bilo 
treba takega narediti!" Radi 
smo te imeli, to  si vedel tudi 
ti, pa čeprav si znal to dobro 
skriti pod svoj ironični nas
mešek in svoje dolge molke, 
ki so včasih povedali več kot 
le besede, besede, besede.

A slovenske besede si imel 
rad, zavedal si se njihovega 
pomena. Rad si rekel: "To je 
bilo lepo, to je dobro!", ko smo 
skupaj odhajali s predstavitve 
kake knjige. Rekel pa si tudi: 
"Meni se to zdi odveč, to smo 
že slišali, nič novega ni to, 
meni ni bilo všeč, preveč be
sedje bilo nocoj!" Vedno si is
kal iskrene odnose in prist
nost, površnosti nisi maral in 
ne takih odnosov, ki niso ni
česar dajali, ker sam nisi mo
gel v takih medčloveških od
nosih nič dati. Radi smo te 
imeli, Ivan, in radi te imamo 
še vedno. Manjkal nam boš, 
kot manjkajo v našem življe
nju dobri ljudje, kot manjkajo 
le pravi prijatelji. Včasih si re
kel: "Potem ostanejo sporni-

m

ni." Pomolčal si in nato čez čas 
bolj sebi kot nam dodal: "To 
se mi zdi premalo." Vemo, da 
je premalo, kot vemo, da je 
naše življen je končno, po
manjkljivo in včasih prav re
vno, ubogo v svoji majhnosti 
in vsak-danjem tekanju, ko ni 
časa za sočloveka in ne za 
prijatelje. Ti si ga vedno našel 
za nas, kot da bi se zavedal 
m inljivosti našega življenja, 
svojega poslanstva, o kate
rem nisi rad govoril, a se je 
kazalo v tvoji vsakdanji živ
ljenjski drži, v dobrem pro
svetnem delu na šoli, v kul
turnih pobudah, v hoji v gore, 
kjer nisi iskal samo večne Ti
šine in M iru, ampak tudi in 
predvsem prijateljstva. Lepo 
je bilo biti tvoj prijatelj in lepo 
je še danes, pa čeprav se da
nes klanjamo tvojemu spomi
nu, ko te z m olitvijo sprem
ljamo na vaško božjo njivo. 
Rad si imel slovensko vas, rad 
si imel stene, rad si imel vrh.

Sinoči mi je tvoja mama le
po rekla: "Sedaj je naš Ivan do
segel svoj m ir in svoj vrh." Le
po je povedala, kot le matere 
znajo, ko jih prizadene najhuj
ša bolečina. Ivan, sedaj si do
segel večno zrenje in uživanje 
M iru, ki si ga vedno iskal, po
vsod, pa naj je šlo za vrh ali 
izdajo knjige. Predstavljamo 
si te, kako bi nam rad rekel: 
"Fantje, nimate pojma, kako 
je! Tako lepo je, da se ne da 
povedati."

Počivaj v miru, Ivan, in Bog 
ti povrni za vse dobro, ki si 
nam ga napravil že s tem, da 
smo lahko bili tvoji prijatelji! 
Tudi spomin nate ne bo malo, 
Ivan, hranili ga bomo za tiste 
hladne dni, ko nam bo težko 
brez tebe, in se greli ob njem.
O tebi nam bodo odslej govo
rili šepet vetra v cipresah in 
neme gore s svojo izpoved
nostjo, spom ini in tvoj na
smeh, ki ga ne bomo pozabi
li. Počivaj v miru, Ivan, in Bog 
naj te za večno zavije v M ir in 
Tišino, ki si ju imel najraje!

JURIJ PALJK

zavedamo, kaj vse ste nam vi 
posredovali v treh letih: vsem 
nam ste dali srčno kulturo, ki 
je  za rad i obsežnosti n i 
mogoče oceniti. Tega se takrat 
nismo zavedali.

Prej kot profesor ste hoteli 
b iti naš prijatelj: vsi smo vas 
kmalu kot takega tudi začeli 
ceniti: niste nam pomagali, le 
ko smo imeli težave s snovjo; 
b ili ste zelo pozorni tudi na 
druge naše težave: ko smo 
vam zaupali svoje strahove, 
ste nam vedno priskočili na 
pomoč z nasveti in priporočili. 
Nikoli nas niste pustili na ce
dilu; kadar smo se obračali na 
vas za mnenje, smo vedeli, da 
nam ne bo odgovoril profesor 
slovenščine, am pak iskren 
prija te lj. Zaupali smo vam

marsikatero skrivnost in smo 
bili gotovi, da nas boste razu
meli, nam skušali pomagati in 
predvsem, da bo to ostalo 
med nami.

Poznali smo vas kot tihega 
in umirjenega človeka. V razre
du niste nikoli dvignili glasu, to 
ni b ilo  v vašem načinu vzgoje. 
Kadar so se pojavljale težave, 
ste jih  vedno reševali na m i
ren in hkrati učinkovit način. 
Večkrat smo vas prosili za spre
membo datuma šolskih na
log, vajic in spraševanj, ker smo 
bili popoldne zasedeni: takim 
prošnjam ste brez pomislekov 
ugodili, ker ste znali ceniti po 
men vseh izvenšolskih dejav
nosti v našem zamejskem o- 
kolju, pa naj si bo to na glas
benem, športnem ali na kate
remkoli drugem področju. Sa
m i ste bili namreč zelo aktiv
ni. Vaša največja ljubezen so 
bile gore. Večkrat ste nam go
vorili o teh prečudovitih veli
kankah; v gorah in med stena
m i ste se počutili kot v raju. V 
razredu ste nam tako živo pri
povedovali o svojih podvigih, 
da smo sami začutili ves vaš 
trud, a tudi srečo in veselje, ki 
ste ju  v ta naskakovanja vlagali.

Večkrat ste nam brali poe
zije ali odlomke iz raznih tek
stov, ki so vam bili posebno 
všeč. Posebno nam je ostala v 
spominu misel Marka Pavčka, 
ki ste nam jo  nekega dne pre
brali v razredu: "Zvezda. Gle
daš jo, večno. Tedaj se utrne." 
Ta misel nas je  v teh trenutkih 
vse hudo prešinila. Spoznali 
smo njen pravi pomen. Spoz
nali smo, kako je hudo izgu
biti prijatelja, kakršen ste bili vi.

O b ljub ljam o vam, da se 
vaša zvezda ne bo nikoli utr
nila na nebu našega spomina: 
vaša zvezda je in bo še naprej 
oddajala svetlobo in toplino 
vsem nam.

Hvala, hvala za vse, kar ste 
nam dali, profesor Ivan!

VAŠ 3. RAZRED,
ŠOLSKO LETO 1994/95

DR A G I
PROFESOR!

Od vedno smo vas imeli 
radi ne samo kot vzgojitelja, 
ampak tudi kot prijatelja. N i
ste nas učili samo slovenšči
no, zgodovino ali zemljepis; 
med vašimi urami smo se uči
li življenjskih naukov. Ali se 
spominjate vseh stavkov in 
poezij, ki ste nam jih uro za 
uro razlagali in ki so nam širi
li pogled v svet razmišljanja? 
Ali se spominjate, kako ste nas 
spodbujali, da smo prijeli za 
pero in začeli pisati to, kar 
smo resnično čutili? Rekli ste, 
da sta vam bili všeč pred
vsem ti dve naši poeziji:

TU SEM 
Tu sem, 
v tej samotni 
zimski noči.
Na dom  mislim, 
drugo nič me ne m oti.
Gledam nebo 
in na dom  mislim.
Snežinke, ki rahlo padajo, 
m i počasi pokrije jo  glavo. 
Sneg je kot naše življenje, 
ki se po  ostri, trd i z im i 
počasi stopi in ne pusti sledi. 
(Denis)

ZAKAJ?
Ko po  do lg i p o ti 
h koncu prideš, 
se zaprejo vrata.
(Patrik)

Vsi ti stavki, ti verzi, ki ste 
nam jih uro za uro brali z raz- 
mišljujočim in zbeganim po
gledom in ki so nam segli do 
dna srca, so nas bogatili in 
gradili v nas zrelost. Posebno 

1 se vam moramo zahvaliti, da 
smo v treh letih šolanja po
stali odrasli in samozavestni 
Pridobili smo si zaklad, ki 

| smo ga dan za dnem zlagal 
v dragoceno skrinjo naše ose- 

| bnosti in ki ga še danes po
nosno gojimo.

V tej tihi žalosti nam je v 
j  uteho, da ste nas zapustili ob 
ljubljenih stenah, katerim ste 
vedno dajali svoje srce. V po 
nedeljek ste višinam prepusti
li tudi svojo dušo, za vedno

In če se vam nismo nikol 
osebno zahvalili, naj bo naša 
poslednja beseda vam prav 
ta: hvala, hvala za vse, profe
sor Ivan.i

VAŠI  DIJAKI  TRETJEGA
RAZREDA,  ŠOL. LETO 1996/97

Z A H V A L A
Ob nenadni izgubi našega 

ljubljenega Ivana se prav iz sr
ca zahvaljujemo vsem, ki ste 
ga spremljali na zadnji poti in s 
tem pokazali, da je bil med na
mi resnično ljubljen.

Posebna zahvala naj gre g. 
upniku Karlu za plemenite in 

resnične besede, pevskima 
zboroma Štandrež, Mirko Filej 
in otroškemu zboru, občute
nim besedam prijatelja Jurija 
Paljka in prizadetemu pozdra
vu Mateje v imenu vseh njego
vih učencev.

Ivan je sejal in gradil mosto
ve med ljudmi različnih narod
nosti, ver in mišljenja. Globo
ko smo prepričani, da je svoje 
poslanstvo tu na zemlji opravil 
in dosegel svoj vrh.
Iz njegovih oči 
še nam dobrota žari, 
v soncu in morju 
se njegova duša zdaj veseli.

D R U Ž I N A  SIRK,

ŠTANDREŽ, 1.11.1998

D A R O V I

ZA KULTURNI center Lojze Bra
tuž: v spomin na Ivana Sirka Ber
nard Špacapan 100.000; v spo
min na Jelko Pelicon-Pisk Ana 
in Marjan Bandelj 50.000, Katja 
in Davide Pisk 50.000 lir.

V.SPOMIN na pok. Ivana daruje 
druž. Sirk 200.000 lir za zbor Mir
ko Filej in 200.000 za Novi glas.

ZA NOVI glas: v spomin na 
Željko Simčič darujeta Kati in 
Lojze Burjes (Cleveland) 100 
dolarjev.

ZA SEMENIŠČE v Vi pavi: N.N. s 
Peči 500.000 lir; namesto cvetja 
na grob pok. Željke Simčič, da
ruje Štefka 100.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: Nada Žer
jal 50.000; Imelda Žerjal ob kr
stu vnukinje Dalile 100.000; 
N.N. s Ped 100.000 lir.

ŽANOM glas: S.J. 15.000 lir. 
ZA OBNOVITEV'cerkve v Gabr- 

jah: Ezio Decleva ob krstu vnu
kinje Dalile 200.000; Livio Ria- 
vis v spomin na taščo Marghe- 
rito Canta 100.000 lir.

ZA BOGOSLOVCA v misijonih: 
N.N. s Peči 500.000 lir.

ZA CERKEV’v Rupi: Edi in Da
niela Pavletič ob krstu sinčka Ni
kolaja 100.000 lir; N.N. 20.000; 
starši ob krstu sinčka Erika Ber
lota 100.000 lir; Suzi Ožbot 
55.000; Tatjana Gorkič Černič
50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: starši Pe- 
teani ob poroki Tanje in Jordana
200.000 lir.

ZA CERKEV'na Vrhu: v sporni n 
na Helko Dario Fantin 50.000, 
Oskar Devetak z druž. in Clau- 
dia 50.000 lir; v spomin na Hel
ko Dora Devetak Laurenti
50.000, Zora Gorjanova
100.000 lir.

ZA CERKEV' v Gabrjah: otroci 
namesto cvetja na grob mame 
Jelke iz Sovodenj 150.000 lir.

ZA CERKEV' v Jamljah: N.N. 
350.000; N.N. 800.000 lir.

ZA CERKEV'sv. Ivana: namesto 
cvetja na grob Željke Simčič Ci
rila Kraner 100.000 lir.

ZAZAVODsv. Družine: v spo
min na pok. Željko Simčič L.L. 
Drole 100.000 lir.

ZAMLADLNSKIzbor Vrh sv. Mi
haela: namesto cvetja na grob 
pok. Helke Devetak: gostilna 
Nanut-Štandrež 100.000; Oskar 
Devetak z družino in Klavdija 
50.000; prijateljica Marija iz 
Štandreža 50.000; Jordan in Ne
ža Vižintin 100.000; nečakinje 
Dorjana, Anastazija, Cilka in Zo
ra z družinami 200.000 lir.

ZA SLOV. misijonarje: v spo
min na pok. Željko Simčič trav- 

! niški pevci 90.000: N.N. Peč 
50.000; N.N. Vrh 70.000; N.N. 
500.000; G.M. 30.000 lir.

Ostali darovi prihodnjič.

O B VESTILA

SPOMLNSKA RAZSTAVA Avgusta 
Černigoja v galeriji Kulturnega 
centra Lojze Bratuž je odprta 
vsak dan od ponedeljka do so
bote od 1 7. do 19. ure, ob ne
deljah od 10. do 12. ure.

KDSOVODNJEv sodelovanju s 
krvodajalci vabi vse, ki radi ri
šejo, pletejo, rezljajo, vežejo, 
klekljajo ali delajo kakšna dru
ga ročna dela, k sodelovanju na 
edinstveni razstavi ročnih del, ki 
bo od 15. do22.t.m . Prijavnice 
sprejemata Zlatka Pelicon (0481 
-882032) in Marinka Batič (0481 
-882043) najkasneje do 7. t.m.

V PETEK, 6. novembra, bo ob 
20. uri v veliki dvorani novogo
riškega gledališča večer zamej
skih gledaliških ljubiteljev. Na 
njem bo nastopil dramski odsek 
PD Štandrež z lanskoletno uspe
šno uprizoritvijo, Molierovim 
Skopuhom.

V PETEK, 6. nov., bo ob 20.30 
v Kulturnem domu v Sovodnjah 
nastopila dramska skupina iz 
Števerjana z igro Agathe Christi 
Mišolovka. Toplo vabljeni!

ACM GORICA vabi k maši za po
kojne člane v ponedeljek, 9.t.m., 
ob 16.30 v Zavodu sv. Družine.

SSG: J.B.P. Moliere - Tartuffe, 
režija Mile Korun. Gostuje Me
stno gledališče Ljubljana. Kul
turni center Lojze Bratuž, pone
deljek, 9. nov., ob 20.30 (abon
ma red A), torek, 10. nov., ob
20.30 (abonma red B).

KULTURNI CENTER L. Bratuž 
obvešča, da odpade predstava 
Dan oddiha v izvedbi Odra 90, 
ki je bila napovedana za 15. t.m.

Saro in Andrea je osrečila 
prvorojenka BEATRICE. Mladim 
staršem čestita in se z njima 
veseli družina Komjanc.

Rojstvo ELISE je prineslo no
vega veselja v življenje našega 
fotografa Pierluigija Bumbace 
in žene Daniele. Srečno jima 
čestita naše uredništvo.

SOŽALJE

Svojcem pok. ŠTEFKE CIN-  
GERLI vd. NANUT izrekata PD 
Štandrež in MePZ občuteno 
sožalje ob izgubi drage mame 
in none.

SLOVENSKI  CENTER ZA G L AS BE NO V Z G O J O  E. KOMEL  
K U L T U R N I  CENTER LOJZE BRATUŽ

Koncertna sezona 1998/99

CHROMAS ENSEMBLE
Adriano M artino lli, u m e tn iš k i v o d ja  

Casella, Merku, Kogoj, Ramovš, Xenakis
Izvajajo: Emanuele Quargnal - angleški rog, Nicola Bul- 
fone - klarinet, Dario Caroli - fagot, Flavio Sgubin - tro 
benta, Sergio Bernetti in Ivo Bašič - pozavna, Marco 
Favent - violina, Massimo Favento - violončelo, Danilo 
Sisto - kontrabas, Corrado Gulin - klavir.

Velika dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž - Gorica, četr
tek, 12. novembra 1998, ob 20.30.
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BENEŠKA SLOVENIJA

R E Z I J A N S K I  PLES,  G L A S B A  I N SE KAJ

KANALSKA DOLINA
SLOVENCI PO SVETU

RUBRIKE

REZIJANI PROSLAVLJAJO
ERIKA JAZBAR

V prejšnjih dneh je Rezijan
ska folklorna skupina prazno
vala visok jubilej, in sicer 160. 
obletnico svojega neprekinje
nega delovanja. V nedeljo, 25. 
oktobra, je dolina rož zaživela, 
saj so priredili v  Ravanci kar 
tridnevno praznovanje, ki je 
kljub slabemu vremenu pri
tegnilo veliko število ljudi, saj 
je bil program slavja zelo pe
ster in zanimiv.

Rezijanski človek je globo
ko navezan na svojo drago
ceno in edinstveno ljudsko iz
ročilo, ples, običaje in jezik.
V zadnjih letih se Rezija zave
da posebnosti svoje tradicije, 
ne nazadnje predstavlja njena 
posebna specifičnost tudi za
n im ivo turistično ponudbo. 
Rezijanski ples in glasba sta 
prisotna in živa tudi med na
vadnimi ljudm i, pri prebival
cih doline rož, obenem pa tudi 
med tistim i, ki so se izselili.

Mlada Katja Quaglia pred
seduje Rezijanski fok lo rn i 
skupini skoraj dve leti in pred
stavlja živ dokaz, da je za to 
vrstno dejavnost še živo zani
manje, kar daje upati tudi za 
bodočnost. Pesmi, melodija, 
prastari zvoki citre in bunka- 
le, ritem in ples niso le doku
mentarne narave, saj ne ohra
njajo neke pozabljene kultur
ne tradicije, ki jo  obvlada le

/ f r  m
nekaj starejših domačinov; re
zijanska glasba in ples nista 
umetno ohranjena, temveč o- 
stajata živa, saj sta prisotna 
na vsaki pomem bni priredi
tvi ali domači zabavi v dolini. 
Najbolj zgovoren dokaz za to 
predstavlja starost samih ple
salcev, med katerimi velik del 
pripada mlajši generaciji.

Tradicionalni plesi skupine 
segajo nazaj v zgodovino in 
so se prenašali iz roda v rod 
v izvirni obliki, nisoshemati- 
zirani, temveč so spontani, 
brez togih pravil, zato pa so 
tudi preživeli v desetletjih; že 
mali otroci se prepuščajo re
zijanskemu plesu, ki ga rit- 
m izira značilno udarjanje s 
peto ob tla. Plesalci omenjene 
skupine prihajajo iz vseh sed
mih rezijanskih vasi, nekateri 
pa stanujejo tudi v Vidm u in 
drugih krajih, kamor jih je pač 
privedlo delovno življenje.

Praznovanje se je začelo 
v nedeljo s slovesno sv. ma
šo v cerkvi v Ravanci; to  so 
obogatili domači pevci MePZ 
M onte  Canin, nato so se so
delujoči zbrali pod ve lik im  
šotorom , kjer so nastopili 
Sdrindule  in gostujoče fo l
k lo rne  skupine. Naslednji 
dan so odprli razstavo v kul
turnem  dom u (Ta Rozajan- 
ska kulturska hiša; na sliki) v 
Reziji z naslovom Citira: vče
raj, danes, ju tr i  (del razstave 
je še na ogled v Ravanci vsak 
delovni dan v ju tranjih  urah) 
ob obeležju mojstra ljudskih 
instrum entov Rossitija. To
rek je bil posvečen ljudske
mu plesu s tečajem rezijan
skega plesa in zaključn im  
nastopom skupine ob pred
stavitvi lepe zgoščenkeP/ešfa 
ziz nami.

VABILO V 
BENEŠKE 
DOLINE

Ob lanskoletni izvedbi smo 
že poročali o zelo uspešnem 
odzivu, ki ga je prejšnjo po
mlad oz. zim o imela ponov
no izpeljana pobuda Vab/7o na 
kosilo. Dne 30. oktobra je ste
kla letošnja izvedba, ki bo tra
jala do 20. decembra. Šest
najst gostincev iz Nadiških 
dolin, članov združenja Vabi
lo, nudi s podporo Trgovinske 
zbornice, Gorske skupnosti 
ter Slovenskega deželnega go
spodarskega združenja zna
čilne jedi iz beneške tradicije. 
Pri pomembni turistični pobu
di sodeluje letos tudi občina 
Čedad, saj nudi obiskovalcem 
popust pri vstopnici v lango
bardski tempelj.

Že šesto leto je predsedni
ca združenja Vabilo mlada M i- 
chela Domeniš, ki uspešno 
vodi domačo gostilno v Pod- 
bonescu. Na predstavitvenem 
srečanju je poudarila, da pri
naša letošnja izvedba nekate
re pomembne novosti.

Gostinci, ki sodelujejo pri 
pobudi, bodo namreč v no
vembru nudili tradicionalne 
jedi z gobami in kostanji, med
tem ko bo v decembru "pro
tagonist" jabolkaseufca. Infor
mativne zgibanke letos ne nu
dijo vseh kulinaričnih podat-

50 lOTTOBR t 
20 ii'iC E M B Ki 1098.

moiloa

' n e l l e  v a l u  d e l '

NATISONE

S3G2

kov, kakor seje to zgodilo pri 
lanski izvedbi, kajti sredstva 
so tokrat uporabili za nadalje
vanje Vabila v spomladnih me
secih naslednjega leta, ko bo
do na vrsti jedi z značilnimi 
travnim i dišavami.

V krajšem pogovoru nam 
je M ichela povedala, da je v 
tem letu prišlo tudi do zani
mivih srečanj z gostinci s Ko
bariškega, vendar v Sloveniji 
ne razpolagajo še s skupno 
koordinacijo, temveč se po
govarjajo posamično. Za pri
hodnost pa načrtujejo tesno 
obliko sodelovanja pod ge
slom Turizem brez meja.

Pomembna novost letošnje 
izvedbe je nedvomno sodelo
vanje občine Čedad. Ta je  pr
vič prisotna pri taki pobudi, 
ki prihaja iz Nadiških dolin. 
--------------EJ

O MULTIKULTURNOSTI
Takoj b i lahko nadaljeval z 

odvisnim stavkom in zapisal: 
"... o kateri vsi govorim o, jo  
nekateri odklanjamo, se dru
gi zanjo zavzemamo, jo  spet 
tretji sprejemamo z mešanimi 
občutki, vsi po  vrsti pa o m ul
tikulturnosti govorimo, ne da 
b i se pre j m ed sabo dogovo
rili, za kaj sploh gre in kaj sploh 
ta beseda pom en i ali, bolje, 
kaj b i nam morala pomeniti."

Če je  splošno znano, da se 
je  v zamejstvu najbrž prv i s 
tem  izrazom in pojavom  p o 
drobno začel ukvarjati Ace 
Mermolja, potem pa moramo 
povedati tud i to, da je  m u l
tiku lturnost v našem prosto
ru prisotna od  vedno, vsaj ta
ka, kakršno razumem jaz. Pro
b lem  z m ultiku lu rnostjo  je  
namreč v tem, da jo  vsak raz
laga po  svoje, nekateri pa jo  
celo pišejo kot večkulturnost. 
Jaz si jo  razlagam p o  svoje, 
in s tem, ko to pišem, že vem, 
da si jo  najbrž že bralec tega 
zapisa drugače, kar samo še 
po trju je  gornje besede, da je 
z m ultiku lturnostjo križ. K te
m u prispevajo žal zelo veliko 
tud i naši po litik i, ki jo  jem lje 
jo  v pretres, a ima človek ved
no neprijeten občutek, da jim  
m ultikulturnost služi, bolj kot 
za kulturen in dostojen dia
log, predvsem za politični boj, 
kar seveda zniža raven vsega, 
še največjo krivico pa dela 
multikulturnosti.

Zelo poenostavljeno bom  
povedal, da je  zame m ultiku l

turnost predvsem stvarnost, 
ki m i jo  da je jo  p ro s to r in 

! družba, šolanje in kultura, sre
d i katerih živim  in skušam v 
njej tud i sam nekaj narediti. 
Ce še malo poglob im  ta sicer 
že v osnovi lahkotni in namer
no nezahtevno pisani zapis, 
bom  rekel, da je  m u ltiku ltu r
nost danost, k i se j i  ne m o 
rem izogniti, pa če bi hote l 
ali ne. Kaj to pom eni? Predv- 

; sem to, da živim  ko t Slove- 
\ nec sredi italijanskega večin
skega naroda in sem zato od  
tega pogojevan, če to hočem  

| ali ne. Seveda gre to od  jutra- 
; njega pozdrava, ki m i ga so
sed vošči v italijanskem jeziku, 
pa vse do dejstva, da moram  
tud i sam večino vsakdanjih 
opravil opravljati v ita lijan
skem in deloma furlanskem  
okolju. O dtod seveda dejstvo, 
da govorim  italijansko in fur
lansko, poslušam italijanski 

j radio, gledam italijansko tele- 
'• vizijo, berem pretežno italijan
ske časnike in še in še b i lahko 
vsakdo izmed nas našteval. Pa 
ne gre samo zato. Gre za pre
prosto danost, ki je  v tem, da 

isem sin slovenskih staršev, 
sam Slovenec, a sredi italijan
sko govorečih ljudi, sredi ita
lijanske in furlanske družbe, 

i kulture in tako naprej. Če to 
ni m u ltiku lturna danost, p o 
tem ne razumem multikultur- 

\ nosti.
Dejstvo je, da v slovenski 

j manjšini sami in zunaj nje tudi 
skušam ostajati in postajati

JURIJ PALJK

Slovenec; kako m i to uspeva,
\ je  seveda drugo vprašanje. 
Multikulturnost razumem to- 

] rej ko t danost, ki je  podobna  
danosti v družin i: brata si ne 
moreš izbrati, brat ti je  dan. 
Če sem sedaj zloben, bom  

i dodal: Lahko pa si izbereš p ri
jatelje, če si že brata ne moreš!

Vsa vprašanja okrog m u l
tikulturnosti se seveda posta
vijo na kočljivo točko  v tre
nutku, ko m i kdo v naši, slo
venski, sredi reče, da je  m u l
tikulturnost v tem: svojo oseb
nost zgradiš na dejstvu, da si 
res slovenskega rodu, sloven
ske narodnosti, a si obenem  
tudi pripadnik italijanske dru
žbe in kulture, ki te še kako 

' pogojuje. Iz tega torej sledi si
cer zelo grobo poenostavljen 
zaključek, da si multikulturen  
le v prim eru, če si odp rt in se 
obenem zavzemaš za italijan
sko in slovensko, morda tudi 
furlansko komponento te m ul
tikulturnosti. Po mojem  je ta
ka postavka v bistvu zgrešena, 
ker moraš po  m ojem  mnenju 
najprej nekaj b iti, da se p o 
tem lahko odpreš in k svoje
m u dodajaš tudi drugo. Veliki 

i slikar M iro je  dobro zapisal, 
da "moraš b iti najprej lokalen, 

j ce hočeš b it i univerzalen", 
zvest koreninam torej, da lah
ko, odprt, postaneš širok in 

j bogatejši, vsem zanimiv, pred- 
S vsem pa bogata osebnost, ki 
i zmore potem  dajati tudi dru

g im  tisto, kar sama ima. Vsi 
namreč vemo, kako je s tem, 
saj poznam o tisto: Župniku  
je  visok cerkveni dosto jan
stvenik ob p rihodu  v vas u- 
žaljeno poočital, da njegove

g a  prihoda v faro n i veselo 
naznanil faranom s svečanim 
zvonjenjem  z vsemi zvono
vi; vprašal ga je, zakaj tega 
ni storil. Župn ik je  resno de
ja l: "Seveda je  veliko razlo
gov, zakaj tega nisem storil; 
m orda pa je  eden o d  najva- 
žnejših le ta, da v naši cerkvi 
n im am o zvonov."

Že pre j sem zapisal, da je  
to zelo kočljivo in tudi nevar
no področje, ker v bistvu gre 
za nevarne stvari, v smislu, da 
je  težko o tem govoriti, ne da 
bi koga ali pa samega sebe 
žalil. Na eni strani je  p ri nas 
vedno več narodnostno m e
šanih zakonov, kar naj b i go 
vorilo v p rid  m u ltik u ltu rn o 
sti; na drugi strani pa vidimo, 
da obenem to dejansko p o 
m eni ošibitev slovenske na
rodne manjšine, kajti veliko 
otrok iz narodnostno mešanih 
zakonov - in ne samo teh! - 
se počasi, a zanesljivo asimi- 
lirav  večinskem narodu. Zelo 
m alo pa je  tud i zakoncev ita
lijanske narodnosti, ki bi sploh 
pom is lili na to, da b i se kaza
lo  n a u č iti kako slovensko  
besedo. To so dejstva in, kdor 
jih  noče videti, nalašč zamolči 
očitno resnico, kar ni v redu; 
prav tako n i dobro n iti to, da 
se p ri nas o tem ne govori ra
do in ne veliko.

Vem, da so te stvari v naši 
sredi zelo mučne, saj je  pri- 
padnost-danost narodu nekaj 
zelo globokega, kar presega

naše zavedanje, ne gre nam 
reč samo za ku lturo in jezik, 
gre za veliko več. Tega se za
vemo še najbolj takrat, ko vi
d im o slovenske starše, k i so 
vzgojili v družini zelo povpre
čne Italijane s slovenskim p ri
im kom . Mučne so te zadeve 
tud i zato, ker so del našega 
obstoja in življenja, prav dru
žinske vezi so namreč osnov
na celica naše družbe in prav 
družina je  p r i nas najbolj na
rodnostno načeta, če seveda 
govorimo o mešanih zakonih.

Da ne b i kdo mislil, da se 
grem nekega "narodnostnega 
čistuna", ki se zavzema za "či
sti slovenski narod v zamej
stvu", naj povem, da sem sam 
poročen s Furlanko, da se to 
rej še kako zavedam dejstva, 
kako težko je  najti v narod
nostno mešanem zakonu pra
vo p o t in skupne izbire glede 
vsakdanjega odločanja p ri vz
go ji otrok. O d tod  tud i najina 
skupna odločitev za sloven
sko šolo, morda lažja zato, ker 
furlanske ni, a vseeno zahtev
na, ker moram vsak dan z ma
lo Ivano na po t iz Spodnje Fur
lanije v Pevmo, kjer obiskuje 
prvi razred osnovne šole. Se
veda ne dajem sebe za zgled 
- Bog ne daj! -, lahko pa p o 
vem svoje izkušnje, to ja.

Prepričan sem namreč, da 
bi morali sami - in to vsak iz
m ed nas! - zelo veliko nare
d iti za naš narodni obstoj in 
narodno zavest, skratka: da 
bi morali najprej sami b iti Slo
venci in b i šele po tem  lahko 
postali m ultikulturni.

M islim , da ne sprašujem  
preveč, m ar ne?

VEČER O 
GORICI V 
ČEDADU
Kulturno društvo Ivan Trin- 

ko v Čedadu je prejšnji petek,
30. oktobra, priredilo zanimiv 
kulturni večer o Gorici v slo
venski književnosti. Na progra
mu je bila predstavitev knjige z 
istoimenskim naslovom, ki jo 
je pripravila prof. Lojzka Bra
tuž in je izšla tako v slovenski 
kot v italijanski izdaji v založbi 
Goriške Mohorjeve družbe.

Za uvod je spregovoril pred
sednik beneškega društva prof. 
Marino Vertovec, ki je zlasti 
poudaril vlogo Gorice v slo
venski kulturni zgodovini. Pri 
tem je med drugim citiral do
kument cesarja Otona 111. iz le
ta 1001, ki prvi omenja mesto 
s slovenskim imenom Gorica. 
Dodal je še, da sta med mesti 
na slovenskem ozemlju le dve 
s prvotnim slovenskim ime
nom, namreč Gradec (Graz) v 
Avstriji in Gorica. Nato je v 
imenu založbe pozdravila dr. 
Mirjam Simčič. Besedo je nato 
prevzela avtorica knjige, ki je 
orisala njen nastanek in prika
zala velik doprinos slovenskih 
pesnikov in pisateljev v spoz
navanju burne preteklosti me
sta v posameznih dobah nje
govega obstoja. Sledil je daljši 
poseg prof. Marije Kacin, ki je 
v italijanskem jeziku prikazala 
pomen te knjige za našo kultu
ro in naš prostor, predvsem pa 
še za italijanske bralce, ki bodo 
tako spoznali vsaj delček naše 
literature in zgodovine.

Sledil je prijeten pogovor, v 
katerem so razni poslušalci po
kazali svoje živo zanimanje za 
delo o Gorici, ki daje gotovo 
verno podobo življenja mesta 
ob Soči v bližnji in daljni prete
klosti. Prav tako je bil kulturni 
večer dober doprinos k večje
mu medsebojnemu sodelova
nju Goriške in Benečije, kar je 
tudi prav in potrebno. 
--------------AB

S L O V E N I J A

O B 8 0 -L E T N IC I  K O N C A  
P R VE  V O JN E

iM O Z A R T O V  R E K V IE M
V  D R E Ž N IC I

V mogočni cerkvi Srca Je
zusovega v Drežnici nad Ko
baridom je v petek, 23. okto
bra, potekala spominska slo
vesnost ob 80-letnici konca 
prve svetovne vojne. Tega dne 
so na večernem koncertu iz
vedli eno najbolj presunljivih 
Mozartovih del, Rekviem za 
soliste, zbor in orkester v d- 
molu K 626. D irigent je  bil 
Marko M unih, peli so solisti 
Irena Baar, M irja m  Kalin, 
Marjan Trček, Marko Fink in 
Slovenski komorni zbor, ki ga 
vodi dr. M irko  Cuderman. 
Pevce je spremljal orkester 
Slovenske filharmonije. M o 
zartovo delo je prežeto z žalo
stjo in tesnobo, ki se v vseh 
svojh delih preliva v smrtni 
strah in podobo poslednje 
sodbe, še posebno pa v Dies 
irae, Tuba mirum, Rex tremen- 
dae \nCunfutatis, v končnem 
Agnus Dei doseže spoko j
nost. Nastopajoči so v svo
jem poustvarjanju Mozartove 
umetnine dobro zajeli duha te
ga dela, posebno mila in spev
na je b ilaLacrymosa, medtem 
ko so Hostias prevevale mo
gočne harmonije. (A. k l i n k o n )
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I Z V A J A N J E  " S C H E N G E N S K E G A  S P O R A Z U M A "

ČEZ NAŠE MEJE 
V RAZVITE 

ZAHODNE DRŽAVE

V VIPAVSKI  D OL I N I

Z A R A D I  S P O R O V  
M E D  P O S L A N C I

Slovenija postaja čedalje 
bolj zanimiva in privlačna dr
žava, čez katero bi mnogi tu j
ci, na prim er iz azijskih dežel, 
Romunije, območij nekdanje 
Jugoslavije in tudi od drugod, 
radi odšli v razvite zahodne 
države, kjer bi si ustvarili po
goje za novo življenje. Zem 
ljepisna lega Slovenije je  tudi 
v preteklosti omogočala poiz
kuse ilegalnih prehodov, toda 
v obdobju hladne vojne je  šlo 
predvsem za politične begun
ce, ki so v tujini povečini tudi 
dobili politično zatočišče. Poz
neje pa so se v glavnem izse
lili v bolj oddaljene države, de
nimo v Kanado, Avstralijo in 
v ZDA.

Drugačne politične razme
re so postale po razpadu ko
m unističnega sistem a, ko 
mora Slovenija zaradi svoje 
težnje po vstopu v razne me
dnarodne integracije, predv
sem v EU in v zvezo Nato, 
zavarovati t.i. zunanje meje 
teh novih skupnosti. Sklad
no s Schengenskim sporazu
mom mora preprečevati to
kove oz. primere nezakoni
tih prehodov čez svoje držav
ne meje, ki potekajo iz M ad
žarske in Hrvaške. Slovenija 
je del dolge poti, po kateri po
skušajo tisoči em igrantov, 
med katerimi so v  ogromni 
večini tisti, ki živijo  v revščini 
in pomanjkanju, doseči razviti 
zahodni svet in si tam zago
toviti boljše življenje. V posa
meznih primerih pa se za po
izkuse ilegalnih prehodov me
je odločijo tudi zaradi prega
njanja in zatiranja totalitarnih 
režimov. Tak je  denimo cilj 
beguncev albanske narodno
sti s Kosova.

V Sloveniji policija, ki varu
je državno mejo, uspešno od
kriva ilegalne potnike oz. sku
pine iz raznih držav, ki bi se 
prek našega ozemlja radi zate
kli v Italijo ali Avstrijo. O  ob
segu takih primerov je na čas

nikarski konferenci v Novi 
Gorici pred dnevi navedel ne
kaj podatkov in podrobnosti 
Branko Sterle, načelnik In
špektorata policije v tamkaj
šnji Upravi za notranje zade
ve. Povedal je, da so policijski 
organi od januarja pa do kon
ca septembra letos obravna
vali 8.213 oseb, ki sojih prijeli 
pri poizkusu nezakonitega 
prehoda državne meje. Lani 
je bilo v enakem obdobju o 
bravnavanih 5.291 tako inkri
miniranih ljudi. Če za odkrite 
ilegalne potnike ugotovijo, iz 
katere države so prispeli v 
Slovenijo, jih  obmejni organi 
vrnejo tja. Tako je bilo v prvih 
devetih mesecih tega leta vr
njeno v razne tu je  države 
2.515 prestopnikov. O bm ej
ne službe Italije in Avstrije pa 
so v omenjenem obdobju v 
Slovenijo vrnile 2.472 pri njih 
odkritih ubežnikov. Poizkusov 
nezakonitega prehoda držav
ne meje je največ na Gori
škem, na Krasu, na območju 
Sežane ter v Kopru oz. v Slo
venski Istri.

IZKORIŠČANJE STISK 
UBEŽNIKOV ZA LAHEK 
ZASLUŽEK

Z naraščanjem števila be
guncev se slabšajo tudi var
nostne razmere v obmejnih 
krajih z Italijo in Avstrijo. Do
gaja se, da se posamezniki v 
pričakovanju ugodnih pogo
jev za prehod meje zatečejo v 
osamljene hiše, zlasti počitni
ške, kjer se za krajši ali daljši 
čas skrijejo. Hrano si zago
tovijo s tatvinami, bilo pa je 
tudi že več primerov vlomov 
v počitniške hiše. Na nekem 
polju v Solkanu so našli nekaj 
romunskih potnih listov, ki so 
jih  begunci odvrgli v upanju, 
da oblasti tako ne bodo mo
gle odkriti njihove istovetno
sti in jih  vrniti v njihove drža
ve. Primerov, da se ubežniki 
znebijo potnih listov, osebnih 
izkaznic ali drugih dokumen-

MARJAN DROBEZ

tov, je veliko, zaradi česar u- 
gotavljanje istovetnosti posa
meznikov ali celih skupin be
guncev traja zelo dolgo.

Država ima velike izdatke 
za begunce v celotnem po
stopku: od odkritja, zaslišanja 
pri sodnikih za prekrške, pre
bivanja v domovih za tujce v 
Ljubljani oz. v Prosenjakovcih 
(v Prekmurju) in do napoti
tve nazaj v državo, iz katere 
so prišli. Poleg državljanov 
Makedonije in Zvezne repu
blike Jugoslavije je med be
gunci, ki poskušajo nezako
nito priti v Italijo ali Avstrijo, 
tudi čedalje več ljudi iz Šri Lan- 
ke, Filipinov, Bangladeša in 
Kitajske.

Poudarjamo, da ob odkri
tju beguncev na državni meji 
poskrbijo zlasti za matere z 
otroki in starejše ljudi, ki jim  
zagotovijo začasno prebivali
šče in tople obroke hrane. Be
guncev albanske narodnosti 
s Kosova, ki dokažejo, da so 
od doma odšli iz političnih 
razlogov, slovenske oblasti ne 
vračajo na njihova območja.

Žal pa je zmeraj več pri
merov izkoriščanja beguncev 
in njihovih težav. Brezvestni 
spremljevalci, t.i. vodiči ali 
taksisti, jim  z obljubami, da 
jim  bodo zagotovili varen pre
hod meje, pogosto odvzame
jo  ves denar. Cena takega 
"spremljanja" je  od 200 do
2.000 nemških mark na ose
bo. Albanec s Kosova, ki bi 
na prim er rad varno prispel 
v Švico, mora za takšno mo
žnost vnaprej plačati okrog
3.000 nemških mark. Večina 
brezvestnih spremljevalcev je 
iz Ljubljane ali notranjosti Slo
venije. Več deset pa so jih od
krili in prijavili sodišču tudi ob 
Slovenski obali, v Tolminu, 
Ajdovščini, Šempetru pri Go
rici in v Novi Gorici.

SLOVENSKI
PARLAMENT
SKORAJ
O H R O M L J E N

V Državnem zboru se na
daljujejo trenja med poslanci. 
Pri obravnavi raznih zadev, 
npr. predloga proračuna za 
1999, potekajo dolge in pogo
sto brezplodne razprave, s po
lemikami med poslanci vladnih 
in opozicijskih strank. Kmalu 
se bo začela obravnava reso
lucije, ki so jo poslanci SDS in 
SKD vložili zoper ministra za 
šolstvo in šport Slavka Gabra. 
Odgovor ministra na razne ob
tožbe je dolg več kot 80 tipka
nih strani. Predsednik SDS Ja
nez Janša je zagrozil, da bodo 
poslanci njegove stranke vložili 
tudi resolucijo zoper notra
njega ministra Mirka Bandlja, 
češ da noče sporočiti imena u- 
radnikov kriminalistične poli
cije, ki so prebrali dokument 
Slovenske obveščevalno-var- 
nostne agencije, v katerem je 
omenjena SDS. PredsednikSDS 
je zbral tudi podpise poslan
cev za zahtevo, da naj predsed
nik Državnega zbora Janez Po
dobnik odstopi, ker ni hotel 
sklicati, na zahtevo poslancev 
SDS, izredne seje za obravna
vo fizičnega napada (z zvitkom 
časopisa!) poslanca Jelka Kaci
na na poslanca Iva Hvalico.

Zapleti v Državnem zboru 
so v marsičem odsev priprav 
na krajevne volitve 22. novem
bra. V stanju skoraj popolne 
blokade parlament tudi ne mo
re prispevati k razčiščevanju 
dilem o tem, kako naj deluje U- 
stavno sodišče. Potekel je nam
reč mandat štirim ustavnim so
dnikom, na izpraznjena mesta 
pa so bili izvoljeni le trije novi. 
Kako naj torej deluje ta najvišji 
organ pravne varnosti, če še ni 
bil izvoljen manjkajoči sodnik?

Kaže, da Državni zbor ne bo 
mogel pravočasno sprejeti niti 
petnajstih zakonov s področja 
javnega interesa, kar zahteva 
sporazum o pridruženem član
stvu Slovenije v EZ. Kako ga bo 
Slovenija lahko izvajala, če ne 
bo pravočasno sprejela zaščit
nih zakonov, katerih osnutke 
je vlada predložila Državnemu 
zboru v obravnavo in sprejem? 
—   M.

V O J A K I  ŽE P R I H A J A J O  N A  V A D B E N O  O B M O Č J E

V SLOVENIJI PRVA VAJA ZVEZE NATO

O d 14. novem bra do 2. 
decembra tega leta bo na ob
močju Dolenjske, Posavja in 
Kozjanskega potekala vaja 
držav članic zveze Nato in 
članic Partnerstva za mir. Na
men vojaške vaje, ki bo do
slej največja v Sloveniji, je 
predstavitev c iljev in dejav
nosti Partnerstva za m ir (ta 
organizacija vk ljuču je  drža
ve, ki še niso članice zveze 
Nato) in urjenje poveljstev 
ter enot na podlagi načel o r
ganiziranja in uporabe več
nacionalne brigade pri izva
janju programirane m irovne 
operacije. Z vajo pa naj bi 
prispevali tud i k večji pove
zanosti med članicam i zve
ze Nato in članicam i Part
nerstva za mir.

T.i. vaja Cooperative Ad- 
venture Exhange 98 (CAE) bo 
prva taktična vaja poveljstva 
in enot brigade za h itro  po
sredovanje zunaj držav čla
nic Nata. Glavne tem e v o- 
kviru omenjene zasnove bo
do aktiviranje, razporeditev 
in uporaba večnacionalne 
brigade v vlogi kopenske e- 
note zveze Nato za takojšnje 
posredovanje in razporedi
tev ter uporaba sanitetnih 
enot za izvedbo m irovne o- 
peracije pod okriljem  Orga
nizacije združenih narodov. 
Vajo načrtuje in pripravlja  
poveljstvo kopenskih sil za 
južno Evropo (LANDSOUTH), 
ki ima sedež v Veroni v Itali
ji. Vaji bosta poveljevala pred
stavnik poveljstva iz Verone

in predstavnik Glavnega šta
ba slovenske vojske briga
d ir Ladislav Lipič. Scenarij 
predvideva stopnjevanje kon- 

i flikta med dvema namišljeni
ma državama, ki se konča z 
vojaškim  spopadom. Politi
čnemu posredovanju m ed
narodne skupnosti s ledijo 

! prekinitev ognja, podpis m i
rovnega sporazuma in zače
tek m irovne operacije, ki jo  
pod okriljem  OZN izvede 

i zveza Nato.
Na vaji bo s svojim i eno

tami sodelovalo osem držav 
članic zveze Nato, med n ji
mi tudi Italija, in deset čla
nic Partnerstva za mir, med 
katerim i bo tudi Slovenija. 
Skupaj bo sodelovalo več 
kot 5.550 vojakov, častnikov

! in drugih oseb. O d tega bo 
predvidom a 4.060 pripad
n ikov vojaških enot članic 
zveze Nato, 280 vo jakov iz 
držav članic Partnerstva za 
m ir in 1210 pripadnikov Slo 
venske vojske. Glavnino slo- 

' venske enote bo predstavlja- 
1 lo 175 vojakov in častnikov 
10. bataljona za mednarod- 

! no sodelovanje, ki bo okre 
pljen s pripadniki enot dru- 

j  gih rodov Slovenske vojske 
V pripravah na vajo so slo
venske enote im ele poseb- 

1 no štirinajstdnevno urjenje.
Vojaki in drugi udeleženci 

vaje iz raznih tu jih  držav so 
i v Slovenijo že začeli prihaja- 
1 ti. V državo vstopajo v pri 
stanišču Koper, na letališču 
M aribo r in na cestnih m ej
nih prehodih s sosednimi dr
žavam i Ita lijo , A vs trijo  in 
Madžarsko.
--------------M.

PREDALI N A M E N U  
O B V O Z N I C O  ZA 

T O V O R N A  V O Z IL A

V A jdovščin i so iz roč ili 
Drometu 2.160 m dolgo ob- 
vozno-servisno cesto, ki je 
mesto razbremenilo prom e
ta, posebej tovorn ih  vozil. 
Gneča je bila prej velika na 
nekaterih odsekih, zlasti na 
cesti v središču Ajdovščine, 
ter je  v konicah prihajalo do 
popolnega zastoja prometa.

Nova obvoznica je del h i
tre ceste Vipava-Selo, ki bo 
dolga 11,5 km. Ta odsek pos
pešeno gradijo in ga bodo od

prli za prom et predvidoma 
jeseni leta 1999. Kmalu pa 
naj bi začeli graditi tudi d ru 
ge odseke omenjene hitre ce
ste v Vipavski dolini. Odsek 
Vipava-Podnanos naj bi bil 
zgrajen do leta 2000, odsek 
hitre ceste med Podnanosom 
in Razdrtim pa do leta 2002. 
Slika prikazuje ajdovsko ob- 

; voznico, nad njo pa je videti 
traso bodoče hitre ceste V i
pava-Selo.
------------- M.

S O D E L O V A N J E  S T U J I M I  U S T A N O V A M I

N O V O  ŠTUDIJSKO LETO 
NOVOGORIŠKE FAKULTETE 
ZA Z N A N O S T I  O OKOLJU

Na Fakulteti za znanosti o 
okolju, ki deluje v Novi Gori
ci ter naj bi pomenila začetek 
razvoja univerzitetnega sredi
šča v tem mestu, so svečano 
o d p rli novo študijsko leto 
1998/99. Dekan Fakultete 
prof. dr. Boštjan Žeks je po
delil vpisne listine četrti gene
raciji slušateljev. Vpisali so tu 
di nov študijski program z na
slovom Ekonomika in vodenje 
proizvodnih in tehnoloških si
stemov, ki ga obiskuje 85 slu
šateljev iz Slovenije in raznih 
drugih držav.

Predsednik Fakultete za 
znanosti o okolju v Novi Go
rici prof. dr. Danilo Zavrat- 
n ik je  ob začetku novega štu
dijskega leta javnost s poseb
nim pismom obvestil o razvo
ju in namerah tega zavoda. "V 
zadnjem obdobju smo zapo
slili štiri mlade raziskovalce, 
dva raziskovalna sodelavca, 
okrepili smo tudi upravo. O d
prli smo Laboratorij za epitak- 
sijo in nanostrukture in nave
zali sodelovanje z raziskoval
ci na tržaškem sinhrotronu in 
sinhrotronu univerze v W is- 
consinu, v ZDA. Zaključena 
so dela v kemijskem labora
toriju ; ta je sedaj opremljen z 
najmodernejšim plinskim kro-

matografom, ki ga bomo u- 
porabljali za analizo onesna
ženosti voda. Na področju a- 

! stroflzike osnovnih delcev za
ključujemo konstrukcijo ene
ga najpomembnejših sestav
nih delov sistema za detekcijo 
kozm ičnih žarkov, kot naš 
prispevek k mednarodni zna
nstveni kolaboraciji PierreAu- 
ger. Uspešno smo začeli so
delovati s strokovnjaki iz Dan
ske in iz Italije na skupni po
stavitvi dodiplomskega štu
dija ekologije; projekt finan
cira EU preko programa TEM- 
PUS. S tržaškim  sinhrotro- 
nom je Fakulteta za znanosti 
o okolju podpisala dolgoročno 
pogodbo o postavitvi in izva
janju novega podiplomskega 
programa Instrumentacija in 
karakterizacija materialov. 
Število naslovov v naši fakul
tetni knjižnici se veča in kma
lu pričakujemo njeno uradno 
registracijo in vključitev v si
stem javnih knjižnic."

Fakulteti za znanosti o o- 
kolju finančno pomagajo raz
na podjetja in Industrije z ob
močja Nove Gorice. Mestna 
občina Nova Gorica pa ji je 
dodelila v upravljanje naravni 
park Rafut na Pristavi. 
------------- M.
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PREDSTAVI TEV NOVE BLAGOVNE Z N A M K E

TRZNI USPEH 
PODJETJA 
CREMCAFFE ^

NEKAJ K ORI STNI H NASVETOV

JESENSKA O P R A V IL A  
N A  V R T U  IN  

V S A D O V N J A K U

I T A L I J A N S K O  P R A V O

D R U Ž IN S K O  PRAVO IN  
S O D O B N I  IZZIVI (8)

V četrtek, 29. oktobra, so 
na sedežu Združenja indu- 
strijcev v Trstu predstavili de
lovanje podjetja Cremcaffe, 
njegove načrte in prenovljeno 
blagovno znamko. Številnim 
prisotnim  uglednim gostom, 
med katerimi velja omeniti tr
žaškega župana Riccarda llly- 
ja in predsednikaSDGZ M ari
na Pečenika, so spregovorili 
predsednik tržaških industrij- 
cev Federico Pacorini, pred
sednik upravnega odbora 
Cremcaffeja Vanja Lokar in 
pooblaščeni upravitelj podjetja 
Fabrizio Polojaz.

Cremcaffe je v Trstu zna
no in priljubljeno podjetje, ki 
se ukvarja s proizvodnjo in 
prodajo kave. Nastalo je v 50. 
letih po zaslugi PrimaRovisa 
in se uspešno uveljavilo na tr
žišču. Leta 1989 je prešlo v 
last finančne delniške družbe 
Fincat, ki je referent skupine 
podjetij, ki so last znanih slo
venskih tržaških podjetniških 
družin Polojaz in Lokar, kate
rih nosilno podjetje je Coge- 
co SpA. Strategija novih upra
viteljev je po eni strani težila 
k ohranitvi že dosežene kako
vostne ravni in k odpiranju 
drugim  tržiščem - zlasti ta
kratni Jugoslaviji -, po drugi 
strani pa jo  je označevalo pri
zadevanje za vključitev v nove 
kanale in segmente tržišča. V 
tem smislu se je  okrepila in 
preuredila komercialna mreža 
prodaje barom, ki se je tudi

O P O Z O R IL O  
V IN O G R A D N IK O M  

F U R L A N  IJ  E -JU L IJS K E  
K R A J IN E  

Deželna uprava F-Jk je 
sporočila, da je od vsedržav
nih in evropskih uradov pre
jela dovoljenje za poveča
nje vinogradniških površin 
za skupno 900 hektarov. De
želno odborništvo za kme
tijstvo je zato že pripravilo 
osnutek pravilnika za brez
plačno dodeljevanje dovo
ljenj za zasaditev novih vi
nogradov. Ravnateljstvo za 
kmetijstvo pa opozarja, da 
je potrebno prošnje opre
miti s celo vrsto dokumen
tov. Med drugim je treba tudi 
predložiti razvojni načrt 
kmetije. Iz tega naj izhaja 
pozitivni ekonomski učinek, 
ki ga bo kmetija imela s po
večanjem vinograda. Kme
tijske stanovske organizacije 
pa opozarjajo kmete, da se 
čimprej pozanimajo za pra
vilnik, ker je zbiranje doku
mentacije precej dolgotraj
no. Opozarjajo pa tudi, da 
bodo imeli prednost kmetje, 
ki nameravajo zasaditi nove 
vinograde v tistih vinorod
nih okoliših, ki ne poznajo 
presežkov oziroma lahko 
jamčijo s porastom površin, 
ki naj bi dale vina višje kako
vosti in torej tudi višje tržne 
vrednosti. Kraški vinograd
niki imajo zato nekaj pred
nosti.

razširila izven tržaške pokraji
ne v druge kraje Furlanije-Ju- 
lijske krajine in Veneta. Pod
jetje se je medtem tudi teh
nološko posodobilo.

Vodstvo Cremcaffeja - ki 
se je z  lastništvom družbe Fin
cat preimenovalo v Cremcaf
fe Trieste Srl - je tudi kmalu 
spoznalo, da se bo politični 
in gospodarski sistem v sose
dnji Jugoslaviji spremenil v 
smeri tržnega gospodarstva. 
Zato je že leta 1990 v hrvaški 
Istri nastalo jo in t venture pod
jetje Kavaimpex za potrebe hr
vaškega tržišča. Pozneje so u- 
stanovili drugo jo in t venture 
podjetje v Sloveniji z imenom 
VVorldcaf. Ravno prejšnji te
den so v Sežani odprli novo 
pražarno, v teh dneh pa bo 
prišlo do odprtja novega o- 
brata podjetja Kavaimpex na 
Hrvaškem. Porabnikom se 
nudi zlasti ekspresna kava, na 
voljo pa so tudi razne meša
nice, ki se prilagajajo krajev
nim navadam. Podjetje Crem
caffe je še prisotno v Bosni 
in Hercegovini, Makedoniji, 
Avstriji, Nemčiji, Slovaški, Iz
raelu, Kanadi in Združenih dr
žavah Amerike.

Uspešna širitev tržišča te
melji tako na stalni pozorno
sti do kakovosti proizvoda ka
kor tudi na skrbni izbiri suro
vin in na tehnološki posodo
bitvi. Vodstvo podjetja skrbi 
tudi za stalno izobraževanje 
uslužbencev in strank, zlasti 
s pom oč jo  š tirim esečnika 
Coffee Break, ki izhaja v pe
tih jezikih: italijanščini, slo
venščini, hrvaščini, angleščini 
in nemščini. Podjetje je poleg 
tega član prestižnih krajevnih 
in mednarodnih združenj. Tre
nutno zaposluje 75 ljudi. Od 
teh jih 50 dela na Tržaškem, 
ostali pa so zaposleni v obra
tih v Sloveniji in na Hrvaškem. 
Pravkar odprta pražarna v Se
žani - ki so si jo  udeleženci 
četrtkove predstavitve tudi o- 
gledali -daje delo desetim o- 
sebam, vodita pa jo  brata A- 
Ijoša in Tomaž M ilič  iz Brišči- 
kov. Strategija podjetja sloni 
na uveljavitvi in krepitvi pri
sotnosti na tržiščih v severo
vzhodni Italiji, srednji Evropi 
in v republikah bivše Jugosla
vije, poleg tega pa še preko 
Atlantika in v Izraelu. Cilj pod
jetja pa je  tudi proizvesti m i
lijon kilogramov kave na leto. 
To pa nikakor ni neizvedljivo, 
če pom islim o, da že sedaj 
proizvajajo 800.000 kg letno.

O b tej priložnosti so pomi
slili tudi na prenovitev blagov
ne znamke podjetja, ki ohra
nja svoje bistvene značilnosti 
(zlasti stiliziran kavni list in se
veda ime podjetja, ki je sedaj 
v dveh delih in zgleda bolj 
kompaktno), a hoče hkrati iz
raziti novo stvarnost podje
tja, ki temelji na dinamičnem 
in raznolikem pristopu do tr
žišča. Za grafično posodobi
tev je poskrbel Studio Gior- 
gini & Venturini iz Vidma.

Nekaj več pozornosti po
svetim o tokra t sadju. M ar
sikateremu sadnemu drevju 
že odpada listje. Zdaj je  to 
rej čas, da poškrop im o ko- 
ščičarje, se pravi češnje, v i
šnje, breskve, slive in mare
lice z enim  m ožnih bakre
nih pripravkov, ki jih  najde
mo v prom etu. S tem  škro
pljenjem se borim o proti luk
njičavosti listja  om enjenih 
sadnih vrst in proti bresko
vi kodravosti. Z  istim i p ri
pravki poškrop im o tud i t i 
ste hruške, ki jih  je m očno 
napadel škrlup. Zaradi vla
žnega vrem ena je posebno 
v malih v rtn ih  dom ačih na
sadih kar precej te glivične 
bo lezn i. Š krop ljen je  p ro ti 
škrlupu je zelo priporočljivo  
še zlasti, če so poleg listov 
okuženi tud i poganjki. O - 
kužba je  opazna, ker lubje 
na poganjkih ni gladko, am
pak hrapavo in razbrazdano.

Zelo modro je, če pod sad
nim drevjem pograbimo od
padlo listje, zlasti če je m o
čno okuženo s škrlupom  in 
ga odstran im o iz sadnega 
vrta ali sadovnjaka. O dpelje
mo ga daleč proč, saj zaži
ganje, čeprav je praktično, 
res ni p riporočljivo  iz varno
stnih ali protipožarnih, a tudi 
ekoloških razlogov.

O b oh laditv i smo se na
enkrat zavedeli, da se bliža 
zim a in da m oram o zato še 
zlasti p rip rav iti ze lenjavni 
vrt, da nas ne bi prva slana 
presenetila in nam uničila

SG Z G O R IC A  
S P O R O Č A : K O N Z O R C IJ  

C O N A I IN  T E Č A J Z A  
O D G O V O R N E  N A  D E L U

Z zakonskim dekretom št. 
22/97 je bil ustanovljen vsedr
žavni konzorcij za embalaže, 
imenovan CONAI, v katerega 
se morajo včlaniti vsa podjetja, 
ki proizvajajo in uporabljajo 
katerokoli vrsto embalaže. Slo
vensko gospodarsko združe
nje iz Gorice vabi torej, da se 
zainteresirani udeležijo pre
davanja strokovnjaka na tem 
področju, ki bo podrobno ob
razložil vse postopke nove ob
veznosti. Govor bo o eviden
tiranju embalaže, o vpisu v 
konzorcij CONAI in izračunu 
prispevka za okolje. Predaval 
bo inž. Francesco Gibertini, 
odgovoren za okolje in prostor 
pri Zvezi industrijcev iz Vidma. 
Tema se tiče vseh podjetij, ra
zen končnih porabnikov. Sre
čanje, ki bo v torek, 10. t.m., 
ob 15. uri na sedežu SGZ v uli
ci Roma 20 v Gorici, prireja 
SGZ v sodelovanju s krajev
nim Združenjem industrijcev.

SGZ Gorica hkrati sporoča, 
da je v teku vpisovanje za tečaj 
za Odgovorne na delovnem 
mestu za kmetovalce. Tečaj bo 
trajal 16 ur, ki bodo porazde
ljene v petih dneh. Začel se bo 
v sredo, 11. novembra, od 14. 
do 17. ure, na zgoraj navede
nem naslovu. Interesenti lah
ko dobijo vse informacije na 
sedežu SGZ oz. po telefonu 
(0481 537386), kontaktna o- 
seba pa je Martin Drufovka.

jesensko povrtnino. Peterši
lju, ki ga bom o pustili čez 
zim o na prostem, visoko po
režemo listje, da ne bo gn i
lo pod odpadlim  listjem  ali 
m ožnim  snegom.

Še enkrat zrahljamo zem
ljo okrog sadik zimske sola
te in rediča, a tudi "vržot" ali 
ohrovta, brstičnega ohrovta, 
b roko lov in cvetače. Sploh 
so kapusnice zelo hvaležne 
za redno oskrbovanje tal in 
m ožno osipanje. Nad gredi
cami s solatnicam i in obču
tljive jšo povrtn ino, npr. nad 
dom ačim  rad ičem  - trža 
škim solatn ikom , p rip ravi
m o nosilne loke za po lie ti
lenske fo lije , da jih  bom o 
raztegnili čez gredice, ko bo 
pritisnil hujši mraz. Zelenja
vo lahko lepo zaščitimo tudi 
s propustn im i po lie tilenski
mi tkaninami, ki jih  je m ogo
če dob iti na tržišču in ki jih  
lahko kar razgrnemo nepo
sredno na površino zelenja
ve, saj gre za tkanine iz u- 
m etnih snovi, ki prepuščajo 
zrak, svetlobo in vodo.

V zelenjavnem vrtu  je še 
dovolj sveže poletne povrt
nine. Še vedno pob iram o 
stročji fižol, ki smo ga posa
d ili konec ju lija  ali avgusta. 
Na paradižnikih še dozore
vajo zadnji plodovi, ki jih  bo
mo pobrali pred prvo slano. 
Isto velja tudi za jajčevce in 
papriko. Bučke in kum ari
ce, ki smo jih  im eli na p ro 
stem, so že pred kakim ted
nom prenehale z redno rod
nostjo. Na po ljih  pa še v id i
mo, kako lepo rum enijo  k r
mne ali o ljne buče, ki so le
tos - zaradi ob iln ih  poletnih 
padavin - prav veličastne. 
Bučke, ki še zelenijo, sicer 
še nastavljajo cvetove, ki pa 
se ne op lod ijo . G ospodinje 
naj spom nim o, da je tudi iz 
teh cvetov mogoče prip ra
viti zelo okusno hrano. Cve
tove bučk lahko popražim o 
ali spohamo, lahko pa tudi 
le razrežemo in pocvrem o 
na olju  z malo čebule in pe
teršilja in s tem  obe lim o te
stenine.

V oktobru posadimo zim 
ski česen. Preskrbimo si zdra
ve glave in izberem o le naj
lepše stroke, ki jih  bom o po
sadili v vrste, ki so si 20 cm 
narazen, v vrsti pa na 15 cm. 
Za kvadratni meter površine 
bom o tako potrebovali p ri
b ližno 40 strokov. Še vedno 
lahko sadimo tud i belo če
bulo, sorte majski Srebrnjak. 
Tudi v tem  prim eru naj bo 
razdalja med vrstami vsaj 20 
do 25 cm, med sadikami pa 
naj bo razdalja od 10-15 cm.

Vse prazne gredice, ki smo 
jih  namenili za spom ladan
ske saditve, g loboko preko
pamo in odstranimo ves ple
vel te r m ožne ostanke ra- 

; stlin, ki so na teh površinah 
uspevale, še zlasti če so bile 
bolne. Dela, ko se bo vre
me popravilo, nam tore j ne 
bo zmanjkalo.

DAMJAN HLEDE

Med najbolj kočljiva sodo
bna vprašanja družinskega 
prava spada brez dvoma vpra
šanje asistiranega umetnega 
oplojevanja. Gre za vpraša
nje, pri katerem je piscu teh 
vrstic težko zavzeti neko nev
tralno držo, takšno, ki bi v 
imenu demokratičnega plura
lizma in pravne objektivnosti 
odpisala moralne in etične pre
mise ter se zavzela za neko 
strogo "znanstveno" analizo in 
nakazala kakšno še strožje 
"znanstveno" perspektivo. To 
tudi zato, ker ima podpisani 
nekoliko drugačen pogled že 
na sam pluralizem in na prav
no objektiviteto, drugačnega 
namreč od tistega, ki ga priz
nava današnjacommun/s opi- 
nio, o čemer razmišljanje pa 
bi nas sedaj odpeljalo preveč 
stran. M islim  vsekakor, da ne 
bi smelo na bralca "delovati 
moteče", če bo za izraženimi 
skrbmi in nakazanimi perspe
ktivami stalo obzorje neke 
vnaprej določene - in doslej pri
dobljene - občutljivosti. Saj gre 
za vprašanja, ki zadevajo člo
veka, njegov obstoj, smisel 
njegovega bivanja, ob čemer 
bi bil neki etično in moralno 
odrinjevalen apriori ne samo 
v sebi nesmiseln, ampak tudi 
škodljiv za resen dialog.

Obravnavali bom o vseka
kor zgolj pravna vprašanja, ki 
jih  umetno oplojevanje odpi
ra. Vprašanja so že sama na 
sebi izredno težka, poleg tega 
pa pri nas še izredno pereča. 
To zato, ker je Italija med red
kimi evropskimi državami, ki

G A B R I JE L  D E V E T A K

Le malo knjig ima magično 
moč in Vse, kar moram vede
ti, sem se naučil v vrtcu je ena 
tistih redkih, ki jim  je bilo uso
jeno, da so postale sodobna 
klasika. Knjiga, ki dvigne raz
položenje in ogreje srce, zbir
ka nenavadnih misli o navad
nih stvareh je zaživela lastno 
življenje. Avtor Robert Ful- 
ghum je znal izredno prakti
čno prikazati vse, kar mora
m o vedeti o tem, kako je tre
ba živeti, kaj je treba početi 
in kakšni moramo biti. Sam 
poudarja, da ga modrost ni 
čakala na vrhu planine po dol
gotrajnem vzponu šolanja, 
ampak v peskovniku na otro
škem igrišču. Tam seje naučil 
igrati pošteno, vse deliti z dru
gimi, počistiti za seboj, ne je
mati stvari, katerih ni lastnik, 
opravičiti se, če je koga pri
zadel itd. A vto rje  bil že kav
boj, pevec ljudskih pesmi, 
prodajalec pri IBM, poklicni 
umetnik, učitelj risanja in pra
vi, da je filozof.

Knjigo bom o z užitkom  
prebrali, saj je tako rekoč mo
zaik vsakdanjih dogodivščin 
z globokim i m islim i, nauki in

se lahko na tem področju po
našajo s popolno zakonodaj
no praznino. V Italiji namreč 
že vsaj petnajst let obstajajo 
strukture, ki prakticirajo u- 
metno oplojevanje. V tem ča
su pa ni še moglo priti do za
kona, ki bi rešil vsaj najhujše 
pobleme, ki so s to prakso 
povezani, to  pa so vprašanja 
okrog zanikanja očetovstva in 
zaščite zarodkov.

Politične sile se ob tako ko
čljivem problemu niso še zna
le zediniti. M orda bi se za o- 
menjeni dve vprašanji še naj
lažje našla skupna pot, pa se 
ni. Preveč je namreč na eni 
strani navezanosti na idejo 
osebne svobode, ki naj bi jo 
morala uzakonitev umetnega 
op lo jevan ja  zapečatiti ko t 
osebno pravico. Preveč je 
skratka v tej debati še priso
ten ideološki boj, kot da bi 
pri različnih pristopih do tega 
vprašanja šlo le za dihotomijo- 
antagonizem med vernim i in 
nevernimi, med laiki in kato
ličani. Zdi se mi, da ne more 
biti tako, kajti osrednje vpra
šanji debate o umetnem oplo
jevanju je vprašanje osebne 
vesti. Politični pogovor bi mo
ral zato težiti po pripravi tak
šnega zakona, ki bi osebne 
vesti ne oskrunil. Nedvomno 
pa je prisotno tudi vprašanje 
osebne pravice, a ne pravice 
žene ali moža, marveč izklju
čno pravice otroka. Kam bo
mo pač prišli, če bom o ob 
vsaki možnosti, ki jo  tehno
loški in znanstveni dosežki o- 
m ogočijo, vlagali zahtevek 
osebne pravice?

koristnim i razmišljanji za da
nes in jutri. Kljub temu da je 
avtor živel, se šolal in službo
val v Ameriki, kjer so druga
čne navade kot pri nas, se bo
mo marsikaj naučili. Nekate
ri filozofi so poudarjali, da se 
prične vzgoja otroka dvajset 
let pred njegovim rojstvom. 
To pomeni, da se morajo star
ši že vzgojiti in ustrezno pri
praviti na rojstvo otroka. Ro
bert Fulghum pa se je osre
dotočil na otroški vrtec in gra
di zgodbe od tu dalje, saj je 
za to knjigo zbral svoja naj
ljubša razmišljanja, ki jih  je z 
leti zapisoval. Njegovo pisanje 
vsebuje jasnost in moč, ki 
bralca ganeta. Knjiga prika
zuje resnico v vsakdanji ob li
ki, ki je poučno podana. Zato 
se bo njegova pripoved mar
sikoga globoko dotaknila in 
ga spodbudila, da bo razmi
šljal o svojih navadah.

Lahko zapišemo, da bomo 
ob prebiranju te knjige postali 
ljubeznivejši, modrejši, bolj u- 
strežljivi in ob vsem tem se 
bomo dobro počutili. Prav te
ga potrebuje vsak človek v 
tem nemirnem svetu.

DALJE

"VSE SEM SE NAUČI L  V VRTCU"

NENAVADNE MISLI  O  
N A V A D N IH  REČEH



P R O S L A V A  4 0 - L E T N I C E  I N  P R I L O Ž N O S T N A  K N J I G A V SLOVENSKEM ŠOLSKEM CENTRU V GORICI

SLOVENSKE ŠPORTNE IGRE, VAŽEN  
MEJNIK V RAZVOJU SLOVENSKEGA  

ŠPORTA V ZAMEJSTVU
IVAN ŽERJAL

Letos poteka 4 0 -le tn ica  Slovenskih športnih iger. G re  za  pobudo, do katere  
je  priš lo  le ta  1 9 5 8  in ki je  p red stav lja la  za č e tek  o rg an iz iran eg a  športnega  

ž iv lje n ja  S lovencev v Ita liji.

Takrat je  vsaka okoliška 
skupnost poslala svoje pred
stavnike, ki so med seboj tek
movali v najrazličnejših šport
nih panogah. Te okoliške "re
prezentance" so predstavljale 
zametek športnih društev, ki 
so se pozneje oblikovala na 
teritoriju. Kot je na tiskovni 
konferenci v četrtek, 29. ok
tobra, na novem tržaškem se
dežu Združenja slovenskih 
športnih društev v Italiji, po
vedal prof. Bojan Pavletič, so 
Slovenske športne igre opra
vile zgodovinsko nalogo. M o
bilizirale so namreč sloven
sko m ladino v zamejstvu na 
narodnostnih osnovah, saj so 
bile zamišljene kot slovenska 
pobuda za slovenske športni
ke. Cilj je bil ta, da šport po
stane eden od nosilnih ste
brov slovenske narodnostne 
skupnosti. Zaradi tega je na
stal upor proti starejši genera
ciji, ki je bila usmerjena zlasti 
v prosvetno delovanje, ni pa 
posvečala večje pozornosti 
športu. Mladina, je  še dejal

| prof. Pavletič, je to pobudo 
pravilno razumela in se mno
žično udeležila iger. Sloven
ske športne igre so torej uspe
le v svojih namerah, saj so se 
v poznejših letih oblikovala 
številna športna društva s slo
venskimi imeni, izoblikovali 
so se novi kadri itd. Igre so 
spodbujale torej tudi k veliki 
narodni zavesti. Če teh druš
tev ne bi bilo, bi se številni 
mladi Slovenci, ki bi se hoteli 
ukvarjati s športom, vključili 
v italijanska športna društva; 
vsi pa dobro vemo, kam pri
pelje vse to. Brez športa bi se 
torej usoda Slovencev v Italiji 
verjetno pisala drugače. Poleg 
tega je prof. Pavletič poudaril 
tudi dejstvo, da seje s SŠI med 
Slovenci končala druga sve
tovna vojna. Mladi so se, zlas
ti na Tržaškem, namreč ude
leževali iger ne glede na politi
čno ali svetovno nazorsko 
pripadnost.

O kroglo obletnico bodo, 
kot je na tiskovni konferenci 
dejal predstavnik ZSŠDI M a

rio Šušteršič, proslavili v  ne
deljo, 8. novembra, ob 18. pri 
naStadionu 1. maj vTrstu. Šlo 

I bo za krajšo slovesnost, na 
kateri bo kot slavnostni go
vornik nastopil Saša Rudolf, 
urednik poročil na sloven
skem oddelku deželnega se- 
deža RAI, svojčas pa prvi do
bitn ik zlate kolajne v namiz
nem tenisu na Slovenskih 
športnih igrah. Krajša pozdrav
na nagovora bosta imela tudi 
predsednik ZSŠDI Jurij Kufer- 
sin in predsednik ŠZ Bor Alek
sander Rustja.

Na četrtkovi tiskovni kon
ferenci na sedežu ZSŠDI je bil 
govor tudi o drugi pobudi. Na 
proslavi 8. novembra bodo 
namreč tudi predstavili zajet- 

j  no knjigo z naslovom Velika 
knjiga Slovenskih športn ih  

' iger, ki jo  je izdalo ZSSDI. Nje
ni avtorji so prof. Bojan Pav
letič, časnikar Branko Lakovič 

| in fotograf M ario Magajna. 
Gre za podkovano delo, ki ob
sega 468 strani in jo  krasi 606 
slik. Vsebinski del, ki podaja 
družbene, športne in po liti

čne okoliščine, v katerih so 
nastale in potekale igre, je pri- 

j  speval prof. Bojan Pavletič, za 
1 statistične podatke je poskr
bel Branko Lakovič, za fo to 
grafije pa Mario Magajna. Da- 
Ije je v knjigi objavljenih 21 
pričevanj^ nekdanjih udele
žencev SŠI (naj om enim o sa
mo nekatere: Učajurkiča, Du
šana Kalca, Daria Frandoliča, 
Neve Lukeš, O lge Pavletič, 
Sergija Tavčarja, Ivana Peter
lina, Alda Rupla in drugih), na 
koncu pa še prispevek o le- 

| tošnji organizaciji obnovlje- 
i  nih SŠI s strani Športnega dru
štva Sokol iz Nabrežine pri Tr
stu. V knjigi bo tudi povzetek 
v italijanščini in angleščini, za 
katerega je poskrbela Betty 
Fischer. Knjigo je lektoriral 
M ario Bucik, tehnično jo  je 
opremil Igor Lakovič, tiskala

i pa tiskarna Grafica Goriziana 
iz Gorice, in sicer v 1.000 iz
vodih. ZSŠDI bo tudi izdalo 
knjigo časnikarja in alpinista 
Dušana Jelinčiča z naslovom

1 Tisti vonj po  Krasu. Gre za lite
rarno obarvane Jelinčičeve 

| spomine na udeležbo na SŠI, 
vsekakor pa je avtor prispeval 
tudi krajši spominski zapis za 
Veliko knjigo.

PODELITEV NAGRAD 
ŠPORT IN ŠOLA 1998

V  petek, 3 0 . oktobra  letos, so v Slovenskem  

šolskem centru v G o ric i že  osmič podelili nagrade  

Šport in šola.

FOTO BUMBACA

Nagrade podeljuje Zdru
ženje slovenskih športn ih  
društev v Ita liji zaslužnim  
mladim zamejskim športni
kom in športnicam, ki so do
segli dobre rezultate tudi na 
šolskem področju. Denarno 
vsoto prispevajo zamejski 
bančni zavodi Kmečka banka 
iz Gorice (zanjoje bil prisoten 
Zdravko Kuštrin), Zadružna 
kraška banka (zastopal jo je 
Klavdij Brajnik), Zadružna 
kred itna banka D oberdob 
(Severina Peric) in Zadružna 
k re d itn a  banka Sovodnje  
(M iro Hmeljak). Prisotnim so 
spregovorili ravnatelj ZKB 
Klavdij Brajnik, predsednik 
ZSŠDI Jurij Kufersin in ravna
teljica pedagoškega liceja Si
mon Gregorčič Majda Sfiligoj

Corsi. Nagrade je prejelo 27
i športnic in športnikov. To so: 
Aleksija Ambrosi, Mateja Bo
gateč, Biserka Cesar, Martina 
Coretti, Andrej Černič, Matjaž 
Černič, Lucia Danielis, Denis 

j Doglia, Vesna Hrovatin, Tanja 
Humar, Jasna Kalc, Goran Kri- 
žmančič, Karin Mezgec, Katja 
Milič, Katia Peruzzo, Jan Prin
čič, Tjaša Rogelja, Marco Se- 

j  rio, Bojan Simoneta, M itja Ste
fančič, Tanja Sternad, N iko 
Štokelj, M itja  Suhadolc, Yael 
Ukmar, Barbara Uršič, Tama
ra Visintin in Petra Žagar. Po
leg denarne nagrade so pre
jeli tudi sliko Miloša Tula, pro
fesorja telesne vzgoje na li
ceju France Prešeren v Trstu 
in nogometnega trenerja.

PREDSTAVI T EV EKIP SZ S L O G A

NE LE N A V A D N O  D R U ŠTVO , AMPAK  
PRAVO ODBOJKARSKO GIBANJE

Športno združenje Sloga bo v letošnji sezoni nastopilo s 16 ekipami v 14 od
bojkarskih prvenstvih ter v vseh mladinskih kategorijah. Pri tem združenju se 
udejstvuje okoli 140 igralcev, od katerih je preko sto mladih. Gre torej ne le 
za športno združenje, ampak za pravo odbojkarsko gibanje.

Tako se je  izrazil ta jn ik  
Športnega združenja Sloga 
Ivan Peterlin na predstavitvi 
ekip Sloge, ki je bila v pone
deljek, 2. t.m., v gostilni Veto 
na Opčinah. Predstavitve se 
je udeležilo večje število čas
nikarjev, predstavnikov spon
zorjev ter seveda odbornikov 
ter igralk in igralcev kluba.

Po k r a j šem p oz d r av u  
predsednika društva Vojka 
M iota je Peterlin predstavil

ekipe, ki bodo nastopile v le
tošnjih prvenstvih. Šloga se 
predstavlja z moško in žen
sko ekipo v deželnem prven
stvu C lige. Moška ekipa, ki jo 
letos trenira Ivan Peterlin, na
stopa pod imenom sponzorja 
M irna Eurospin, ki je glavni 
pokrovitelj ekipe, medtem ko 
sta tehnična pokrovitelja pod
jetji Sava pneumatici in Tel- 
mec. Ženska ekipa, ki jo vodi 
Mario Čač, ima za glavnega

pokrovite lja  Novo Tržaško 
kreditno banko (uradno ime 
Nuova Kreditna), tehnična 
pokrovite lja pa sta podjetji 
M irna Eurospin in Sava pneu
matici. Obe ekipi sta zelo po
mlajeni, pri obeh pa se je tudi 
ohranilo jedro starejših in iz
kušenih igralcev oz. igralk, ob 
katerih se bodo kalile mlajše 
sile. Mladinci in mladinke bo
do nastopali v državnem pr
venstvu, in sicer prvi pod ime

nom pokrovitelja M irna Euro
spin, druge pa pod imenom 
pokrovitelja Pizzeria Veto. V 
prvenstvu dečkov bo Slogina 
ekipa igrala pod imenom po
krovitelja Multinvest, v prven- 

! stvu deklic pa bosta igrali kar 
dve ekipi pod imenom pokro
vitelja Nuova Kreditna. Na
raščajniki bodo nastopali pod

i imenom pokrovitelja M u ltin 
vest, naraščajnice pa pod 
imenom pokrovitelja Nuova 
Kreditna. Ekipe Sloge bodo 

' nastopale še v pokrajinskih 
prvenstvih moške prve d iv i
zije ter ženske prve in druge 

j divizije, najmlajši oz. naj mlaj
še pa v minivolleyu.

Med številnimi gosti, ki so 
se udeležili predstavitve, ve- 

j  Ija omeniti zlasti podpredsed-
i  nika deželnega odbora od
bojkarske zveze FIPAV Bori
sa Žerjala, predsednika trža- 

j  škega pokrajinskega odbora 
iste zveze Giorgia Tirela ter 
predsednika Združenja slo
venskih športnih društev v 
Italiji Jurija Kufersina, ki so iz
rekli priznanje društvu, kate
remu je, poleg zelo dobrih re
zu lta tov v različnih prven
stvih, uspelo vzgojiti tudi do
ber trenerski kader. ŠZ Sloga 

Ije  tudi edini deželni klub, ki 
] prireja kar dva mednarodna 
odbojkarska turnirja na viso
ki kakovostni ravni. V imenu 
vseh sponzorjev pa je spre
govorila načelnica oddelka za 
marketing pri NTKB Suzana 
Purger.
 IŽ
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GORI CA / M E D N A RODNI  T URNIR ALPE JADRAN

USPEH GORIŠKIH KARATEK

V nedeljo, 25. oktobra, je 
bil vO lym piin i telovadnici pri 
Kulturnem centru Lojze Bra
tuž v G oric i mednarodni tra
dicionalni karate tu rn ir Alpe 
Jadran, na katerem je nasto
pilo nekaj več kot deset klu
bov, športnike pa so razvrsti
li v osemnajst kategorij. Po 
tekmovanju se je videlo, da so 
bili najbolj uspešni člani go- 
riškega karate kluba CSKS 
Sankaku Isonzo, katerim so 
sledili klub iz Vidma Ken&Zen, 
Karate Klub iz Nove Gorice, 
klub Shinkai iz Zgonika pri Tr
stu ter klubi Kase iz Čedada, 
DLF s Trbiža, Unione Ginnas- 
tica Goriziana iz Gorice, Polo 
iz Trsta, Karate iz Maiana. V 
skoraj vseh omenjenih klubih

nastopa tudi več slovenskih 
športnikov, ki so desegli lepe 
rezultate; tako je bila Greta 
Boscaino med deklicami dru
ga, med kadetinjam i-oran- 
žno-zeleni pas je Maja Klede 
zasedla odlično prvo mesto; 
med članicami-črni pasje bila 
Elisabetta Klede tretja, prvo 
mesto med člani-črni pas pa 
si je zaslužil Robert Bensa.

Prav C ristina Cristancig 
in Robert Bensa, ki sta na 
drugem tekmovanju Fukugo 
tudi zmagala, sta se uvrstila 
na ita lijansko državno p r
venstvo; oba sta člana kara
te kluba Shotokan Shanka- 
ku, enako kot tretjeuvrščena 
Elisabetta Klede.
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PROJEKT C O M E N I U S  ST OP A V TRETJE LETO D E L O V A N J A S C G V  K O M E L  /  BENE TK E V 18 .  S T OL E T J U

VESEL OBISK IZ VVALESA
TEREZA SREBRNIC

20. oktobra je prispel na 
enotedenski prijateljski delov
ni obisk ravnatelj Edvvard E- 
lias, ki vodi osnovno šolo v va
sici Chvvilog v VValesu. Obis
kal je obe slovenski zamejski 
šoli, ki skupaj z vvaližansko - 
om en jeno  - in irsko  šolo 
Chronain iz Rathcuila, v oko
lici Dublina na Irskem, sode
lujeta že tretje leto pri projek
tu Comenius. To sta srednja 
šola sv. Ciril in Metod iz Trsta 
in OŠ Peter Butkovič-Domen 
iz Sovodenj ob Soči. V zamej
stvu je g. Edvvard že postal 
znana in priljub ljena oseb
nost med učenci, dijaki in uč
nim osebjem pobratenih šol 
zaradi veselega, preprostega 
in nekoliko šegavega pristo
pa do vseh. Rad je z otroki in 
se jim  zna približati, jim  z za
nimanjem prisluhniti, skratka 
znajde se v otroški družbi. 
Ker je član uspešne in aktiv
ne folklorne skupine v svo
jem kraju, rad prikaže vvali- 
žanske plese. Obuja zaprte le
sene črne cokle, zapleše pred 
učenci in jih tudi nauči pre
prostega tipičnega plesa. Pr
vič je obiskal naše kraje leta 
1995 med Slovensko Evrošo- 
lo. Leto kasneje je že deloval 
v projektu Comenius in obis
kal obe zamejski šoli v sklo
pu načrtovane izmenjave uči
teljev. V preteklem letu je so
delovanje vvaližanske osnov
ne šole in njenega ravnatelja

pri pro jektu  Comenius žal 
skoraj izostalo, ker so tam pri
pravljali zelo važen in mogo
čen poletni mladinski festival 
v VValesu, ki se gaje udeležilo 
sto tisoč obiskovalcev.

Zato je bil obisk g. Edvvar- 
da še toliko bolj pričakovan 
in razveselju joč. V sredo,
21.10., je obiskal OŠ v Sovod- 
njah. Učenci so ga navdušeno 
sprejeli s petjem. Zatem je 
gost odgovarjal na vprašanja 
šolarjev in ostal v njihovi dru
žbi tudi pri kosilu in popol
danskem pouku angleščine. 
Popoldne je v Gorici obiskal 
glasbeni center Emil Komel 
ter Feiglovo knjižnico. Z zani
manjem je prisluhnil orisu na
stanka in delovanja obeh kul
turnih ustanov. V četrtek je 
"pogledal" še na osnovno šolo 
na Vrhu in nato v družbi slo

venskih kolegov in prijateljev 
spoznaval lepote Krasa in bli
žnje okolice.

Petek je bil namenjen ži
vahnemu srečanju z dijaki in 
kolegi na šoli sv. Cirila in M e
toda v Trstu. V soboto se je u- 
deležil predvajanja dveh fil
mov za šole v sklopu Film Vi- 
deo-Monitorja. Menil je, da 
zlasti iz filma, ki obravnava 
odnos dedek-vnuk, seva ne
ka človeška toplina, ki je blizu 
tudi VValižanom. Sploh je ugo
tavljal, da smo si vvaližanska 
in slovenska manjšina v mar
sičem sorodni, zelo blizu. G. 
Edvvarda je spremljala na og
ledu filma ga. ravnateljica Na
taša Paulin, ki je gosta tudi vse 
dni prijazno gostila na svojem 
domu.

Sobotno ju tro  je ravnatelj 
iz VValesa zaključil še s po

novnim obiskom na OŠ v So- 
vodnjah, kjer se je  pomudil z 
učenci in se tudi slikal z njimi. 
Popoldan je preživel v veseli 
družbi prijateljev na Travniku, 
kjer mu je, ob prihodu, na ne
kem "slovenskem" balkonu 
zaplapolala vvaližanska zasta
vica v pozdrav. Obiskal je tudi 
goriško sinagogo, v nedeljo 
pa Bled in okolico.

V ponedeljek je  na tržaški 
srednji šoli sv. Cirila in M eto
da potekalo osrednje sreča
nje ravnateljev in koordinator
jev šol, ki so povezane v pro
jektu Comenius. Poleg ravna
telja g. Edvvarda, ge. ravnate
ljice Nataše Paulin, ravnatelja 
g. Marjana Kravosa se je sre
čanja udeležila glavna koor
dinatorka projekta ga. Bren- 
da MacBinnea z irske šole 
Chronain. Sestanek je bil po
svečen načrtovanju delovanja 
v letošnjem šolskem letu in o- 
benem tretjem - zadnjem letu 
projekta Comenius. Zdi se, 
da bo ritem bolj umirjen. Pred
videna je izmanjava učencev, 
ki naj bi obiskali VVales, tam
kajšnji pa naše kraje. Gradi
vo, ki se je v tem času nabra
lo, bo našlo svoj prostor na 
internetu in nazgoščenki, kar 
bo seveda delo poverjenih 
specialistov na tem področju.

Gotovo je bil v ponedeljek 
'gospod Comenius" vesel, saj 
projekt dosega zastavljene ci
lje: zbližuje otroke in odrasle 
z raznih koncev Evrope in širi 
med njim i prisrčno vzdušje 
sožitja, prijateljstva in medse
bojnega spoštovanja.

VRAČAJO SE 
PRAVLJIČNE 
URICE

Naši malčki se bodo lahko 
spet zatekali v dobri pravljični 
svet vsemogočne narave z 
bistrimi potočki, s plavolasi
mi vilami, palčki, škrati, čaro
vn ik i, kra ljevič i, p re lep im i 
princeskami. Čudovite, skriv
nostne, prijetne zgodbice bo 
v G orici tudi letos s svojim o- 
bičajnim zanosom pripove
dovala učiteljica Barbara Rus- 
tja, ki jo  otroci prav dobro po
znajo, saj jih tudi letos redno 
obiskuje po šolah, prinaša 
knjige, spodbuja k branju in 
se z njimi pogovarja o pred
stavah Goriškega polžkovega 
vrtiljaka . V le tošnjem  šo l
skem letu se bo zvrstilo pet 
Otroških uric: prva je bila 26. 
oktobra, ko so mali poslušal
ci ob Barbarinem živem, za
vzetem pripovedovanju izve
deli, kako je bilo s Tomovim 
repkom. V ponedeljek, 23. 
novembra, bo zaživela Kralji
ca z ledenim srcem goriške 
otroške pisateljice Marize Pe- 
rat; v pon., 25. januarja 1999, 
bo na vrsti... presenečenje!; 
v pon., 22. feb ruarja , bo 
Trump!; nazadnje, 22. mar
ca, pa Kdaj bo prišla pom lad?. 
Pravljični popoldnevi bodo 
seveda v toplem objemu mla
dinske sobe Feiglove knjižni
ce. Dragi malčki, ne zamudi
te jih in pokažite mamicam 
barvni list s sporedom prav
ljic, ki ste ga prejeli v šoli!

DOBERDOB,  9. N O V E M B RA, OB 20. 30

UMETNIŠKI VEČER OB JUBILEJU 
STANKA JERICIJA

Julija letos je praznoval 70. 
življenjski jubilej skladatelj 
Stanko Jericijo, ki je goriški pu
bliki znan po svojem glasbe
nem delovanju v italijanskih in 
slovenskih krogih. Društvo 
Hrast iz Doberdoba bo v sode
lovanju s tamkajšnjo župnijo ob 
tej priložnosti pripravilo jubilej
ni večer, posvečen skladatelju 
in njegovemu delu. Predstav
ljene bodo njegove značilnejše 
skladbe; povezovalo jih bo be
sedilo, ki ga je napisal mladi 
študent David Bandelli. Pro

gram predvideva nastop orga
nista Borisa Stacula, ki bo izve
del Jericijevo Toccato za orgle 
in bo spremljal solistko Romino 
Basso pri skladbi Gloria san- 
ctorum. Sodeloval bo tudi kla
virski trio (P. Gus, A. Sluga in 
D. Bandelli), ki bo prvič izve
del Jericijev Trio za violino, vio
lončelo in klavir. Levji delež 
proslave bo imel zbor Hrast, saj 
je Jericijo predvsem zborovski 
skladatelj. Zbor bo pod vodstvom 
Hilarija Lavrenčiča predstavil 
Jericijev prvenec Pod križem,

nato v prvi izvedbi skladbo Zre
la žalost, zatem novo Tebi, Go
spod in znano Moj greh, ki jo 
Jericijo šteje za eno svojih naj
bolj uspelih skladb. Vse skupaj 
bo povezoval tekst, ki ga bo
sta podala Jan Leopoli in Katja 
Sfiligoj. Besedilo je splet raz
mišljanj umetnika o glasbi, dru
žbi in umetnosti ter lastni živ
ljenjski izkušnji. Večer nosi na
slov Na obzorjih zvoka, saj je 
zvok neizbežno povezan z Je- 
ricijevim skladateljskim delom, 
obenem je absolutnost zvoka 
postala že pravilo za pisanje 
sodobne glasbe. V ponedeljek,
9. t.m., bomo torej lahko pri
sluhnili govorici enega najplod
nejših skladateljev na Goriškem. 
 DB

POD Z V O N IK O M  
SV. MARKA

DANIJEL DEVETAK

FOTO BUMBACA

Koncertna sezona Sloven
skega centra za glasbeno vz
gojo Emil Komel se je po pr
vem uspelem koncertu zbo
ra Carmina slovenica nada
ljevalo 22. oktobra s poseb
nim večerom, posvečenim 
glasbi v Benetkah v 18. sto
letju. Večer je odprl letošnjo 
serijo t.i. srečanj z glasbo, s 
katerimi želi goriška ustano
va predstaviti posebno zani
mive umetniške užitke, hkra
ti pa si na domiseln način tu
di prizadeva za izobraževa
nje občinstva koncertov, da bi 
to iskalo in še spoznavalo ne
poznane lepote bogatega sve
ta glasbe.

Benetke so bile v 18. sto
letju velika evropska glasbe
na "tržnica", znotraj trgovsko- 
meščanskega razreda shaja
lišče nadarjenih umetnikov in 
velikodušnih mecenov; tam 
so se kovali avtorji brezhib
nih oblikovnih struktur in mo
dusov, visokih vzorov, ki so 
našli pot tudi v oddaljene de
žele. Navdih za iznajdljive in
strumentalne in vokalne kom
pozicije so skladatelji pogosto 
iskali v zgodovini, mitologiji 
in antičnem svetu. V tem ok
viru je znan stvaritelj nedose
gljivih opernih libretov dvor
ni pesnik p. Pietro Metastasio 
(1698-1782), ki je s svojim 
pestrim pesniškim in čustve
nim pridihom dal osebni pe
čat razvoju opere po vsej Ita
liji, od Neaplja do Rima, Be
netk in Milana. Kot pesnik ari
stokratskega sveta in klasicis
tičnega duha je opeval viso-

PROJEKT T O L O M E O :  G L E DAL I ŠČE Z N A M I

GLEDALIŠČE LAHKO 
PREDRE VSE PREGRADE

Da je to res, sta sredi oktobra dokazali gledališ
ka skupina iz Ljubljane Zveze društev za cerebralno 
paralizo Slovenije-Sonček in milanska skupina Com- 
pagnia teatrale di mimo, ki deluje v milanski orga
nizaciji italijanskega združenja gluhonemih - ENS.

V dopoldanskih urah so si 
slovenski višješolci in nekateri 
nižješolci ogledali sugestivno 
odrsko sliko, prosto povzeto 
po Macbethu, Noč čarovnic, 
ki jo  je zrežirala Gabrijela Bo
dlaj, igralci so bili mladi slo
venski fantje in dekleta z raz
nim i telesnim i težavami. Za 
njim i so nastopili pantom im i 
iz M ilana - režiser Antonio 
De Pieri in igralci so g luho

nemi . Ti so odigrali nekaj za
bavnih prizorov iz predsta
ve Brez besed.

Telesno prizadete osebe 
so z občutenim  odrskim  iz
vajanjem  pokazale, ko liko  
napora in ustvarjalne moči 
so vložile v dramsko uprizo
ritev in kaj vsega lahko po
vejo nam "norm alnim " lju 
dem in sploh koliko bogastva 
nosijo v sebi.

Nedvom no je bil njihov 
nastop izredna življenjska 
učna ura za dijake, ki so res 
vzorno sledili neobičajnim  
izvajalcem in jih  nagradili s 
toplim  ploskanjem; to je bilo 
bolj zgovorno kot reka be
sed.

Isti dan popoldne je  bila v
i  goriški dvorani Pokrajinske- 
| ga sveta okrogla miza na te
mo Gledališče raznolikosti: 
um etnost, integracija in so
cialna pomem bnost.

Predstave z res posebni
mi ustvarjalci so se zvrstile v

i Tržiču in G orici; p rired ilo jih  
j  je  D ržavno združen je  po
habljenih in c iv iln ih  invali- 
dov-ANMIC, sodelovala pa 
je tudi goriška občina s pro
jektom  Tolomeo pod pokro
viteljstvom goriške pokrajine. 
 IK

OBVESTI LA

REVIJA ACROSS the border 
stopa v drugo leto koncertov.
V petek, 6. t.m., bo ob 20.30 
v Kulturnem domu v Gorici 
dobrodelni koncert v poklon 
pokojnemu italijanskemu pe
vcu Luciu Battistiju. Na oder 
bodo stopile goriške in poso- 
ške mladinske glasbene sku
pine, med njimi zamejska an
sambla Juke Box in Why. Po
vezoval bo glasbeni K r i t i k  
Giuliano Almerigogna.

DRUŠTVI JADRO in Tržič pri
rejata v soboto, 14. novem
bra, od 19. ure dalje v gostil
ni La Caravella (bivša Ottone) 
v ul. 6. junija v Štarancanu 
prvo Martinovanje z družab
nostjo ob glasu harmonike. 
Udeleženci naj se javijo do
11. t.m. pri odbornikih druš
tev ali na tel. št. (0481 )44984, 
45122, 482015 ob uri kosila 
ali večerje.

ka čustva, kreposti in vrline. 
Njegovi stihi, nabiti s človeš
kim sporočilom , so očarali 
poleg številnih bolj ali manj 
znanih skladateljev celo veli
kega Salzburžana - Mozarta.

Ta svet je dokaj dodelano 
in s pravo mero značajnosti 
na koncertu predstavil mla
dinski orkester Alpe-Jadran, ki 
ga vodi priznani dirigent Lui- 
gino Pistore. Orkester - sestav
ljajo ga mladi glasbeniki s po
dročja Alpe-Jadran - je  nastal 
pred več kot desetimi leti v ok
viru mednarodnega tekm o
vanja za mlade violiniste, ki 
ga je na Goriškem organizi
ral znani pokojni violinist in 
pedagog Alfredo Marcosig. 
Koncert v priredbi šole Komel 
je bil posvečen spominu na 
njegovo ženo in zvesto sotru- 
dnico Vando Rojic, ki je um r
la pred dobrim mesecem.

V prvem delu ni mogel 
manjkati Antonio Vivaldi, naj
bolj markantni glasbeni sin 
Benetk v 18. stoletju, očarljivi 
avtor zlasti nesmrtnih kon
certov, a tudi sonat in sinfo- 
nij, s svojimi vitalno energič
nimi in obenem silno drama
tičnim i toni; slišali smo dva 
njegova značilna koncerta. 
Nato so mladi orkestraši z od- 
ličn im  obo is tom  Enricom 
C alcagnijem  in te rp re tira li 
koncert Alessandra Marcella 
in še sonato Baldassareja Ga- 
luppija. Drugi del je bil posve
čen M ozartovih, Pergolesi- 
jevim in Vivaldijevim arijam 
na besedila Pietra Metastasia 
ob 300-letnici njegovega roj
stva. Ob orkestru in čembalu 
(Damjana Čevdek) jih je ele
gantno izvajala b riljan tna  
mlada goriška sopranistka 
Laura Plahuta.

Kdor je v zadnjih petnaj
stih letih spremljal na Goriš
kem odmevno mednarodno 
tekmovanje prof. Marcosiga, 
pozna mladinski orkester, ki 
se je že lepo uveljavil tudi na 
prestižnih odrih, še zlasti pa 
globoki pomen glasbe, ki ne 
pozna meja in vzgaja mlade 
ne samo k strpnosti, ampak 
k pravemu bratstvu. Kdor pa 
ima še toliko bolj rad godala 
in ve, kako lepo lahko zazve
ni duša posameznika na stru
nah "angelskega" instrumen
ta in kako še lepše v skupini 
drugih glasbenikov, ne more 
ne ceniti dela in dediščine, ki 
sta jo goriškemu kulturnemu 
miljeju zapustila prof. Alfredo 
M arcosig  in njegova žena 
Vanda Rojic.


